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címlaPFotó: somogyVárI anett

köszöntő
lOVaSÜnnePre KÉSzÜlÜnK
„a nemzetközi fogathajtósportban magyarország mindig úttörő szerepet vállalt” – a nemzetközi lovas szövetség (FeI) egykori 
nagytiszteletű elnöke, Fülöp herceg idézett szavait magyarország számos nagy sikerrel kísért világverseny rendezésével, sportdiplo-
máciai szerepével, jobbító szándékú javaslatainak sorával támasztja alá.
ezt tettük 2010-ben is, amikor javasoltam a hét alkalom után abbahagyott négyesfogat-hajtó európa-bajnokság folytatását. szavaim 
egyetértésre találtak, azóta az FeI ismét rendezi a fogathajtás fejlődését meghatározó, hagyományos versenysorozatot.
most rajtunk a sor, 2021-ben magyarország – a Vadászati Világkiállítás társrendezvényeként – a nemzeti lovardában és a Kin-
csem Parkban öt szakág, a díjugratás, a díjlovaglás, a fogathajtás, a lovastorna és a para-díjlovaglás európa-bajnokságát rendezi.
a felkérés, a bizalom lovaskultúránknak, hagyományainknak, sportsikereinknek, messze híres vendégszeretetünknek, versenyrende-
zőink sokszor bizonyított szakértelmének, országunknak szól.
Jubilálunk! 50 éve, hogy 1971-ben Budapesten megrendeztük az első fogat eb-t, hatalmas magyar sikerrel. abonyi Imre egyéni 
aranyat nyert, Fülöp sándor és Papp József társaságában pedig csapatban is győztek.
magyarország kezdte (1971), felelevenítette (2010), és írja tovább (2021) a fogathajtás történelmét.
most újabb lehetőséget kaptunk. Bízunk benne, hogy fogatsportunk folytatja sikertörténetét, díjugratóink, díjlovasaink pedig felzár-
kóznak a nemzetközi élmezőnyhöz.
rendezvényünk iránytű lesz. Felmérjük, hol tart az európai és hol a hazai élmezőny. tanulunk a világ élvonalában járó legjobb lova-
soktól.
mindezeknek az alapja, hogy soha nem tapasztalt kormánytámogatással, bizalommal építhetjük erőforrásainkat. elkészítettük a 
stratégiai hatású nemzeti lovas Programot a lovasszakma, a társadalom, a politika akaratával és támogatásával. minden esélyt 
megkaptunk, hogy a legjobbak közé tartozzunk. Itt az alkalom, hogy az európai lovas esemény színvonalas megrendezésével, ver-
senyzéssel, országunk jó hírének erősítésével viszonozzuk ezt a kitüntető figyelmet. az öt szakág európa-bajnokságán is igyekszünk 
bizonyítani, hogy a lovassport támogatása társadalmilag, gazdaságilag megtérülő befektetés.
mi a siker, a kiváló teljesítmény záloga?
a közönségszervezéssel nem lehet gondunk, mert a lónak örök helye van a magyar ember lelkében. szívesen hívjuk, várjuk a fiata-
lokat, akik példaképet választhatnak a legjobbak versenyein.
a szakmai sikernek van egy lényegre törő kulcsszava – az összefogás. ezt kérem és remélem sportbarátaimtól.
Honi lovassportunk a múltban gyökerezik, és a jövőbe mutat. a fogalomnak számító magyar huszár, csekonics József, Platthy József, 
némethy Bertalan, Pettkó-szandtner tibor, abonyi Imre és világhírű társaik jóvoltából lovassportunk ma kivételesen gazdag lovas 
kulturális örökséggel rendelkezik. Követjük azt az utat, amelyen a nagy elődök jártak. Összegyűjtjük, rendszerezzük, bemutatjuk és 
továbbadjuk hatalmas teljesítményüket, életük hagyatékát. 
ezekre alapozva vállalkozhattunk a lovasok csúcstalálkozójának rendezésére. ez a kultúra kapcsolja össze a rendezéssel vállalt 
szerteágazó feladatainkat. 
a szervezőmunka egy éve, szakértők bevonásával folyik, most beindultunk, magasabb fokozatba kapcsoltunk. a lovassport nagykö-
veteit várjuk Budapestre.
lovasünnepre készülünk!

Lázár Vilmos
a magyar lovassport szövetség elnöke

bábolnai nemzeti ménesbirtok

ÚJ FeDezŐmén DiÓsPUsztán
mokarris

more tHan reaDy (Usa)
br. 1997 [BI]

soUtHern Halo (Usa)
b. 1983
 

Halo (Usa)
blk. 1969 [Bc]

HaIl to reason (Usa)
br. 1958 [c]
cosmaH (Usa)*
b. 1953

nortHern sea (Usa)
b. 1974

nortHern Dancer (can)
b. 1961 [Bc]
sea saga (Usa)
ch. 1968

WooDmans gIrl (Usa)
b. 1990

WooDman (Usa)
ch. 1983 [Is]

mr. ProsPector (Usa)
b. 1970 [Bc]
Playmate (Usa)
ch. 1975

BecKy Be gooD (Usa)
b. 1981

nasKra (Usa)
b. 1967
gooD lanDIng (Usa)
b. 1965

lImonar (Ire)
b. 2008

street cry (Ire)
dkb/br. 1998 [c]

macHIaVellIan (Usa)
br. 1987

mr. ProsPector (Usa)
b. 1970 [Bc]
coUP De FolIe (Usa)*
b. 1982

Helen street (gB)
b. 1982

troy (gB)
b. 1976
WaterWay (Fr)
ch. 1976

trylKo (Usa)
ch. 2002

DIesIs (gB)
ch. 1980

sHarPen UP (gB)
ch. 1969 [Bc]
DoUBly sUre (gB)
b. 1971

gossamer (Usa)
b. 1991

seattle sleW (Usa)
br. 1974 [Bc]
lIsaleen (Usa)
ch. 1982
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a fedett pályás szezonban a nemzetkö-
zi megmérettetések otthona egy dara-

big a nemzeti lovarda volt, így a díjugra-
tók hosszabb szünet után versenyezhettek 
ismét az arénában. a reggeli órákban kez-
dődtek az ugróversenyek, ahol naponta 
három kategória közül választhattak a ver-
senyzők. a legkisebb kategória a 130, 
míg a legmagasabb a 145 centiméteres, 
longines világkupa-pontokat adó nagydíj 
volt. Kilenc nemzet – magyarország, 
ausztria, csehország, Fehéroroszország, 
lengyelország, németország, norvégia, 
románia, szlovákia – 70 lovasa, 140 ló-
val állt starthoz azokon a pályákon, ahol a 

lovak és a lovasok elé állított feladatokat 
erdélyi magdolna pályaépítő és csapata 
minden esetben a verseny rangjának meg-
felelően tervezte, és abszolút korrekt mó-
don tálalta a mostani versenyre jelentősen 
megnagyobbított pályán.
a hétvége kiemelt versenye egyértelműen 
a nagydíj volt, ahol az előző napi minősü-
léseket követően negyven lovas állhatott 
starthoz, itt mindössze négyen kerültek az 

 aranyló 
utánPótláS 
 az arÉnában
tizenhárom évvel ezelőtt rendezték az első díjugrató világkupát a Budapest 
sportarénában. a kezdetek kezdetén mindannyian tűkön ülve vártuk, hogy 
eljöjjön december eleje, a lovas világkupa, a lovassport ünnepe. Karácsony 
előtt itt találkozott a magyar lovasok apraja-nagyja. mindenki boldog volt. a 
lovasok azért, mert parádés közönség előtt lovagolhattak, a közönség pedig 
minden alkalommal láthatott zseniális lovaglásokat, izgalmas show-műsorokkal 
fűszerezve. a világ egyik legelismertebb pályaépítője akkor úgy nyilatkozott, 
hogy két év múlva garantálja a telt házat, s amennyiben nem így lesz, ő 
fizeti ki az üres helyeket. a rendezvényt ezúttal ingyenesen látogathatták, de 
valószínűleg rosszul járt volna, ha minden üres hely után fizetnie kell. sajnos. 
ebben az évben a verseny hangulata halvány árnyéka volt önmagának, 
aminek viszont örülhetünk, hogy az élvonalban járó lovasaink és a magyar 
korosztályos válogatott tagjai minden várakozást felülmúlva versenyeztek. ez 
bizonyítja, hogy a többéves szünet után érdemes volt visszahozni egy ilyen 
impozáns helyszínre, kiváló rendezés mellett a legnépszerűbb lovassportágat, 
reméljük, majd fiatal lovasaink is megtapasztalhatják a jövőben, milyen érzés 
egy hibátlan pálya után nyolcezer szurkoló hangját hallani.

1

2

3

4

■ 1. Peter englbrecht és Ultimus, 
a Herendi nagydíj győztese ❙ 2. oda charlotte 
lyngvaer és goanita❙ 3.Horváth Balázs, laguilot z 

❙ 4. Ifj. lázár zoltán, lacrima di Felicita
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dődtek az ugróversenyek, ahol naponta 
három kategória közül választhattak a ver-
senyzők. a legkisebb kategória a 130, 
míg a legmagasabb a 145 centiméteres, 
longines világkupa-pontokat adó nagydíj 
volt. Kilenc nemzet – magyarország, 
ausztria, csehország, Fehéroroszország, 
lengyelország, németország, norvégia, 
románia, szlovákia – 70 lovasa, 140 ló-
val állt starthoz azokon a pályákon, ahol a 

lovak és a lovasok elé állított feladatokat 
erdélyi magdolna pályaépítő és csapata 
minden esetben a verseny rangjának meg-
felelően tervezte, és abszolút korrekt mó-
don tálalta a mostani versenyre jelentősen 
megnagyobbított pályán.
a hétvége kiemelt versenye egyértelműen 
a nagydíj volt, ahol az előző napi minősü-
léseket követően negyven lovas állhatott 
starthoz, itt mindössze négyen kerültek az 

 aranyló 
utánPótláS 
 az arÉnában
tizenhárom évvel ezelőtt rendezték az első díjugrató világkupát a Budapest 
sportarénában. a kezdetek kezdetén mindannyian tűkön ülve vártuk, hogy 
eljöjjön december eleje, a lovas világkupa, a lovassport ünnepe. Karácsony 
előtt itt találkozott a magyar lovasok apraja-nagyja. mindenki boldog volt. a 
lovasok azért, mert parádés közönség előtt lovagolhattak, a közönség pedig 
minden alkalommal láthatott zseniális lovaglásokat, izgalmas show-műsorokkal 
fűszerezve. a világ egyik legelismertebb pályaépítője akkor úgy nyilatkozott, 
hogy két év múlva garantálja a telt házat, s amennyiben nem így lesz, ő 
fizeti ki az üres helyeket. a rendezvényt ezúttal ingyenesen látogathatták, de 
valószínűleg rosszul járt volna, ha minden üres hely után fizetnie kell. sajnos. 
ebben az évben a verseny hangulata halvány árnyéka volt önmagának, 
aminek viszont örülhetünk, hogy az élvonalban járó lovasaink és a magyar 
korosztályos válogatott tagjai minden várakozást felülmúlva versenyeztek. ez 
bizonyítja, hogy a többéves szünet után érdemes volt visszahozni egy ilyen 
impozáns helyszínre, kiváló rendezés mellett a legnépszerűbb lovassportágat, 
reméljük, majd fiatal lovasaink is megtapasztalhatják a jövőben, milyen érzés 
egy hibátlan pálya után nyolcezer szurkoló hangját hallani.
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■ 1. Peter englbrecht és Ultimus, 
a Herendi nagydíj győztese ❙ 2. oda charlotte 
lyngvaer és goanita❙ 3.Horváth Balázs, laguilot z 

❙ 4. Ifj. lázár zoltán, lacrima di Felicita
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összevetésbe, ahol a 13 számozott aka-
dály között három kettesugrás is várta a 
versenyzőket. a győztesnek járó 7000 eu-
rót az osztrák Peter englbrecht zsebelhette 
be, aki az összevetést gyors hibátlannal 
tudta teljesíteni sárga heréltjével, Ultimus-
szal. a cseh natalie rouckováé lett a má-
sodik hely, aki getwayt lovagolta. legjobb 
magyarként a harmadik helyen Faluhelyi 
ádám zárt Filigra 2 nyergében. az alap-
pályán verőhiba nélkül, egy hibaponttal 
ért körbe a kiskunhalasi Fazekas István és 
lova, Walter, továbbá még egy magyar 
lovagolhatott be az ünnepélyes eredmény-
hirdetésre: ifj. lázár zoltán gyors négy hi-
bapontos eredményével a nyolcadik he-
lyen zárta a versenyt.
a korábbi fedett pályás versenyeken muta-
tott remek formáját técsy attila sikeresen 
megőrizte, a tőle megszokott győzni aka-
rás ezen a versenyen is megmutatkozott. 
ahol elindult, ott szinte garantált volt szá-
mára a díjszalag. a hazai lovasok közül ő 
szerepelt a legtöbb eredményhirdetésen. 
técsy attila mellett másik két magyar baj-
nok lovasunk is produkálta a tőle elvárha-
tó értékes helyezéseket. többek között az 
ifj. szabó gábor –timpex Bölcsész páros 
nyerte a silver tour középdöntőjét, míg 
Horváth Balázs újfent remekelt a Pataki 
ménes lovaival.
emile Hendrix, a holland válogatott egyko-
ri európa-bajnoka is megtisztelte jelenlété-
vel a versenyt, bár most csak tanítványai 
szálltak nyeregbe, akik sikert sikerre hal-
moztak. Hendrix tanítványa, a norvég 
oda charlotte lyngvaer nyerte az első 
versenyszámot, majd a silver tour döntőjét 
értékes helyezései mellett. az egykoron 
korosztályos európa-bajnok ales opatrny 
szerepelt a legjobb eredményekkel a kül-
földi lovasok közül.
Jármy Vincében és Buza Patrik zoltánban 
az a közös, hogy mindketten nyertek kor-
osztályos magyar bajnokságot, illetve 
szemtelenül sikeresek. Vince három lovat 
lovagolt a hétvégén, cessnával pénteken 
megnyerte a bronze tourt, majd Quirosa 
nevű lovával második lett a gold tourban, 
másnap pedig mindkét ló hatodik a maga 
kategóriájában. Vasárnap saját tenyészté-
sű lovával kilencedik helyen végzett a 
nagydíjban. Buza Patrik zoltán is sorra ter-
melte a helyezéseket. nyerte a bronze 

tourt, emellett további négy helyezést tud-
hatott magáénak. Ifjúsági magyar bajno-
kunk, alasztics aliz is remekelt, válogatott 
társával, Dömse tamással egyetemben.
a rutinos ifjúsági és fiatal lovasainktól meg-
szokott, hogy mindig a mezőny elején sze-
repelnek, azonban a hétvége meglepeté-
sére vasárnap reggelig kellett várni. a 130 
centiméteres vadászugratás győztese az 
egész verseny legfiatalabb versenyzője, a 
mindössze 12 éves ifj. szuhai gyula, és 
lova, a rutinos chacco Boy lett.

Vele beszélgettünk a remek eredmény ap-
ropóján.
Chacco Boyt megvettétek a Törő 
családtól, néhány hónapja már te 
versenyzel vele. Miért esett rá a vá-
lasztás? Milyen vele dolgozni, meny-
nyire sikerült összeszoknotok?
Habár közismerten aktív versenyzők, spor-
tolók vagyunk, emellett több évtizede üze-
meltetünk egy nagy létszámú kereskedőis-
tállót is, vagyis nagyon sok lovat vásáro-
lunk és értékesítünk. chacco Boyt is fel-
ajánlották nekünk, és mivel kiváló ló, édes-
apám úgy látta, hogy az elkövetkezendő 
versenyeimre megfelelő lesz, ezért meg-
vásárolta. azt hiszem, nagyon gyorsan 
összeszoktunk. én általában 5-6 különbö-
ző lovat lovagolok délutánonként iskola 
után, így az összeszokás nem okozott ne-
hézséget.
Nagy meglepetés volt, hogy vasár-
nap a vadász versenyszámban a 
nemzetközi felnőtt mezőnyben si-
került győznöd. Minek köszönhető 
ez, milyen esélyekkel indultál?
Fantasztikus élmény volt nekem, mivel elő-
ször lovagoltam a Papp lászló sportaré-
nában, már önmagában az is óriási dolog 
volt, hogy 12 évesen felnőtt nemzetközi 
mezőnyben indulhatok. Igaz, az előző he-
tekben is felnőttek között versenyeztem, és 
azokat is sikerült eredményesen teljesíteni, 
illetve megnyerni. titkon reméltem, hogy 
az arénában is helyt tudok állni, de ver-
senyszámot nyerni csodálatos érzés volt. 
mikor a magyar himnusz szólt, bevallom, 
egy kicsit el is érzékenyültem.
Hogyan értékeled a hétvégén lá-
tott lovaglásaidat?
mivel ez egészen más közeg térben és 
megvilágításban, valamint nézőközönség-

ben, ezért ezt meg kellett szokni nekem is 
és a lovamnak is. azt hiszem, a harmadik 
napra sikerült teljesen.
Felvételt nyertél a Talent Program-
ba, mit vársz tőle, véleményed sze-
rint mit kaphatsz ettől a képzéstől?
először is nagyon örülök, hogy bekerülhet-
tem. minden, lovaglással kapcsolatos ta-
nulási lehetőséget szeretnék megragadni. 
egyébként meg úgy gondolom, hogy „egy 
John ledinghamtől” van mit tanulni.
Milyen lovakat lovagolsz most, és 
melyikkel mi a terved? Jövőre még 
a gyermek korosztályban verse-
nyezhetsz nemzetközi szinten, mi-
lyen elképzeléseid vannak?
chacco Boyon kívül lovagolom még le 
royalt, akivel 2019-ben sikeresen teljesí-
tettem a nemzetek Díja sorozat versenyeit, 
amelyeken a magyar válogatottal vettem 
részt. ezzel a lóval somorján dupla hibát-
lant lovagoltam a csapatversenyben és a 
nagydíjban is.
Kiváló képességű fiatal lovam lawisangos, 
amely anyai testvére chacco Boynak. a 
szövetségi kapitány ezzel a lóval indított a 
lamprechtshauseni válogatóversenyen, ahol a 
dobogó legfelső fokára sikerült felállni.
az európa-bajnokságon casino goldot 
lovagoltam, de az eb után édesapám ja-
vaslatára ő az öcsémmel, rodrigóval ver-
senyez már.
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■ 1. Faluhelyi ádám, Filigra 2 ❙ 2. ales opatrny, 
gucci ❙ 3. Ifj. szabó gábor, timpex Bölcsész 
❙ 4. Ifj. szuhai gyula, chacco Boy 
❙ 5. Peter englbrect Ultimusszal az ünnepélyes 
eredméynhirdetésen ❙ 6. Jármy Vince, cessna 
❙ 7. técsy attila, lucas
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összevetésbe, ahol a 13 számozott aka-
dály között három kettesugrás is várta a 
versenyzőket. a győztesnek járó 7000 eu-
rót az osztrák Peter englbrecht zsebelhette 
be, aki az összevetést gyors hibátlannal 
tudta teljesíteni sárga heréltjével, Ultimus-
szal. a cseh natalie rouckováé lett a má-
sodik hely, aki getwayt lovagolta. legjobb 
magyarként a harmadik helyen Faluhelyi 
ádám zárt Filigra 2 nyergében. az alap-
pályán verőhiba nélkül, egy hibaponttal 
ért körbe a kiskunhalasi Fazekas István és 
lova, Walter, továbbá még egy magyar 
lovagolhatott be az ünnepélyes eredmény-
hirdetésre: ifj. lázár zoltán gyors négy hi-
bapontos eredményével a nyolcadik he-
lyen zárta a versenyt.
a korábbi fedett pályás versenyeken muta-
tott remek formáját técsy attila sikeresen 
megőrizte, a tőle megszokott győzni aka-
rás ezen a versenyen is megmutatkozott. 
ahol elindult, ott szinte garantált volt szá-
mára a díjszalag. a hazai lovasok közül ő 
szerepelt a legtöbb eredményhirdetésen. 
técsy attila mellett másik két magyar baj-
nok lovasunk is produkálta a tőle elvárha-
tó értékes helyezéseket. többek között az 
ifj. szabó gábor –timpex Bölcsész páros 
nyerte a silver tour középdöntőjét, míg 
Horváth Balázs újfent remekelt a Pataki 
ménes lovaival.
emile Hendrix, a holland válogatott egyko-
ri európa-bajnoka is megtisztelte jelenlété-
vel a versenyt, bár most csak tanítványai 
szálltak nyeregbe, akik sikert sikerre hal-
moztak. Hendrix tanítványa, a norvég 
oda charlotte lyngvaer nyerte az első 
versenyszámot, majd a silver tour döntőjét 
értékes helyezései mellett. az egykoron 
korosztályos európa-bajnok ales opatrny 
szerepelt a legjobb eredményekkel a kül-
földi lovasok közül.
Jármy Vincében és Buza Patrik zoltánban 
az a közös, hogy mindketten nyertek kor-
osztályos magyar bajnokságot, illetve 
szemtelenül sikeresek. Vince három lovat 
lovagolt a hétvégén, cessnával pénteken 
megnyerte a bronze tourt, majd Quirosa 
nevű lovával második lett a gold tourban, 
másnap pedig mindkét ló hatodik a maga 
kategóriájában. Vasárnap saját tenyészté-
sű lovával kilencedik helyen végzett a 
nagydíjban. Buza Patrik zoltán is sorra ter-
melte a helyezéseket. nyerte a bronze 

tourt, emellett további négy helyezést tud-
hatott magáénak. Ifjúsági magyar bajno-
kunk, alasztics aliz is remekelt, válogatott 
társával, Dömse tamással egyetemben.
a rutinos ifjúsági és fiatal lovasainktól meg-
szokott, hogy mindig a mezőny elején sze-
repelnek, azonban a hétvége meglepeté-
sére vasárnap reggelig kellett várni. a 130 
centiméteres vadászugratás győztese az 
egész verseny legfiatalabb versenyzője, a 
mindössze 12 éves ifj. szuhai gyula, és 
lova, a rutinos chacco Boy lett.

Vele beszélgettünk a remek eredmény ap-
ropóján.
Chacco Boyt megvettétek a Törő 
családtól, néhány hónapja már te 
versenyzel vele. Miért esett rá a vá-
lasztás? Milyen vele dolgozni, meny-
nyire sikerült összeszoknotok?
Habár közismerten aktív versenyzők, spor-
tolók vagyunk, emellett több évtizede üze-
meltetünk egy nagy létszámú kereskedőis-
tállót is, vagyis nagyon sok lovat vásáro-
lunk és értékesítünk. chacco Boyt is fel-
ajánlották nekünk, és mivel kiváló ló, édes-
apám úgy látta, hogy az elkövetkezendő 
versenyeimre megfelelő lesz, ezért meg-
vásárolta. azt hiszem, nagyon gyorsan 
összeszoktunk. én általában 5-6 különbö-
ző lovat lovagolok délutánonként iskola 
után, így az összeszokás nem okozott ne-
hézséget.
Nagy meglepetés volt, hogy vasár-
nap a vadász versenyszámban a 
nemzetközi felnőtt mezőnyben si-
került győznöd. Minek köszönhető 
ez, milyen esélyekkel indultál?
Fantasztikus élmény volt nekem, mivel elő-
ször lovagoltam a Papp lászló sportaré-
nában, már önmagában az is óriási dolog 
volt, hogy 12 évesen felnőtt nemzetközi 
mezőnyben indulhatok. Igaz, az előző he-
tekben is felnőttek között versenyeztem, és 
azokat is sikerült eredményesen teljesíteni, 
illetve megnyerni. titkon reméltem, hogy 
az arénában is helyt tudok állni, de ver-
senyszámot nyerni csodálatos érzés volt. 
mikor a magyar himnusz szólt, bevallom, 
egy kicsit el is érzékenyültem.
Hogyan értékeled a hétvégén lá-
tott lovaglásaidat?
mivel ez egészen más közeg térben és 
megvilágításban, valamint nézőközönség-

ben, ezért ezt meg kellett szokni nekem is 
és a lovamnak is. azt hiszem, a harmadik 
napra sikerült teljesen.
Felvételt nyertél a Talent Program-
ba, mit vársz tőle, véleményed sze-
rint mit kaphatsz ettől a képzéstől?
először is nagyon örülök, hogy bekerülhet-
tem. minden, lovaglással kapcsolatos ta-
nulási lehetőséget szeretnék megragadni. 
egyébként meg úgy gondolom, hogy „egy 
John ledinghamtől” van mit tanulni.
Milyen lovakat lovagolsz most, és 
melyikkel mi a terved? Jövőre még 
a gyermek korosztályban verse-
nyezhetsz nemzetközi szinten, mi-
lyen elképzeléseid vannak?
chacco Boyon kívül lovagolom még le 
royalt, akivel 2019-ben sikeresen teljesí-
tettem a nemzetek Díja sorozat versenyeit, 
amelyeken a magyar válogatottal vettem 
részt. ezzel a lóval somorján dupla hibát-
lant lovagoltam a csapatversenyben és a 
nagydíjban is.
Kiváló képességű fiatal lovam lawisangos, 
amely anyai testvére chacco Boynak. a 
szövetségi kapitány ezzel a lóval indított a 
lamprechtshauseni válogatóversenyen, ahol a 
dobogó legfelső fokára sikerült felállni.
az európa-bajnokságon casino goldot 
lovagoltam, de az eb után édesapám ja-
vaslatára ő az öcsémmel, rodrigóval ver-
senyez már.
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lezárult a Díjlovagló szakbizottság négyéves ciklusa, és van miről 
beszámolnunk, ami viszont talán még ennél is fontosabb: vannak ígéretes 
szakmai terveink a következő négyéves ciklusra is. a legnagyobb figyelmet 
alighanem az olimpiai felkészítő programunkkal vontuk magunkra, 
amelyhez állami támogatást is kaptunk.

a szakbizottság – elnöke Kertész Vik-
tor, tagjai Dallos zsófia, Fonyódi Ildi-

kó, Kerekes ágnes, Kiss Bianka és szokola 
csaba – az elmúlt négy év alatt sokat dol-
gozott a médiamegjelenésen. modern és 
rendszeresen frissített honlapunk van, kö-
szönhetően elnökünknek, Kertész Viktor-
nak és cégének. létrehoztunk egy 
Facebook-oldalt, amelyen mindig napra-
kész információt találnak az érdeklődők. a 
nagyobb versenyekről élő közvetítést szer-
veztünk, ami a versenyzők örömére szol-
gált és segítette a sportág népszerűsítését. 
a jövőben tervezünk további csatornákat 
keresni, ahol a magyar díjlovaglást nép-
szerűsíteni tudjuk.

az utánpótlás biztosítását először a Póni 
Klub támogatásával próbáltuk elősegíteni, 
majd az országos bajnokság utánpótlás 
kategóriája nyújtott lehetőséget az újon-
nan csatlakozó fiataloknak, hogy kedvet 
kapjanak a magasabb kategóriák felé ve-
zető úton való elinduláshoz.
Vezetőszáras versenyeket szerveztünk, a 
sorozat döntője az országos bajnoksá-
gon volt. a barátságos hangulat és érté-
kelés, valamint a szponzorok által biztosí-
tott díjak hozzájárultak, hogy az egészen 
fiatal gyerekek is kedvet kapjanak a díjlo-
vagláshoz.
a haladóbb, de nem profi versenyzőknek 
a talentum Kupa átalakításából létrehoz-

tuk a championátust, melyen hat szinten 
tudják megmérettetni magukat a lovasok, 
külön teret biztosítva a felnőtt és ifjúsági 
versenyzőknek. a szakbizottság fontosnak 
tartja, hogy azon lovasok is megfelelő kö-
rülmények között versenyezhessenek és 
legyenek értékelve, illetve jutalmazva, 
akiknek jelenleg az országos bajnokság 
nem kínál alternatívát az induláshoz. 
a lovak utánpótlását segítve a fiatal lovak 
bajnoksága a magyar bajnokság része 
lett és a 2019-es évtől a 4, 5 és 6 évesek 
mellett már a 7 éves lovak is teret kaptak. 
a 2018-as évben egy támogatási rend-
szer is segítette az utánpótlást, az újonnan 
érkező lovasok és edzőik között 5 millió 

CÉl az OlimPia

még két évem van a gyermek korosztály-
ban. természetesen szeretnék minél ered-
ményesebben versenyezni. először márci-
usban kezdünk a fedeles bajnokságokkal, 
majd ezt követően a válogatottal szeret-
nék részt venni és eredményesen teljesíte-
ni minden nemzetek Díja versenyen. a cél 
az európa-bajnokság és a magyar baj-
nokság.
Édesapád is versenyző, sokszor 
együtt is indultok, és ha jól tudom, 
ő az edződ is. Kik segítettek még?
mindenképp az édesapám az első, ő taní-
tott és edzett, tőle tanultam szinte mindent. 
még ő is aktív sportoló és nem mindig tud 
mellettem lenni, ezért meg kell említenem 
nagy andrást és Füzér gábort is. De nem 
felejteném el a nagyapámat sem, aki édes-
apám mellett a legtöbbet segít.
12 éves vagy, hogyan tudod ösz-
szeegyeztetni a tanulást az él-
sporttal? Hol szeretnél továbbta-
nulni? Mik a távolabbi céljaid a 
magánéletben?
mivel a versenyek miatt nagyon sok a hi-
ányzásom, ezért úgy döntöttünk, hogy ma-
gántanulói státuszban folytatom az iskolát. 
édesapám nyomdokaiba szeretnék lépni, 
szeretnék sikeres sportoló és üzletember 
lenni.
A lovaglás mellett mennyi szabad-
időd van, és azt mivel töltöd legszí-
vesebben?
nagyon kevés a szabadidőm, de általá-
ban azt is sportolással töltöm, bokszedzés-
re járok. Illetve a lovak körül is mindig van 
teendő, mert a lovakat és a szerszámokat 
rendben kell tartani.
Mit mondanál azoknak a fiúknak, 
akik hezitálnak, hogy a lovaglást 
válasszák-e sportjuknak, mert túl 
lányosnak tartják?
szerintem nem lányos sport, sőt kemény 
és megterhelő. le a kalappal azok előtt a 
lányok előtt, akik ebben a sportban helyt-
állnak.

Szladek Péter, 
Somogyvári Anett

■ 1. Fazekas István, Walter  ❙ 2. Ifj. szuhai 
gyula chacco Boyjal az eredményhirdetésen 
❙ 3. Peter englbrecht, Ultimus ❙ 4. alasztics aliz, 
chablis
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forintot tudtunk szétosztani Kertész Viktor 
felajánlásának köszönhetően.
az igazolt versenyzők száma a négyéves 
munkánk alatt 245-ről 335-re nőtt. a kö-
vetkező ciklusban szeretnénk megismételni 
ezt a 37 százalékos növekedést, melynek 
érdekében az eddigi változtatásokon felül 
még több lehetőséget kívánunk nyújtani a 

díjlovaglással ismerkedőknek, hogy kipró-
bálják magukat.
az osztrák rendszert alapul véve átlátható 
bíróképzést vezettünk be, melynek követ-
kezményeképp új bírókat tudtunk a szak-
ág szolgálatába állítani. a meglévő bírók 
képzésének támogatásával igyekeztünk a 
színvonalat növelni. a szakbizottság örö-
mére megalakult a Bírói Bizottság is, meg-
könnyítve ezzel a kommunikációt és a 
konstruktív együttműködést.
a szakbizottság a következő ciklusban  
is fontosnak tartja, hogy a bírókkal a konst-
ruktív kapcsolatot fenntartsa, és lehetősé-
geihez képest támogassa a képzésüket.
a versenyrendezőket az elérhető támoga-
tásokon felül a médiafelületeink kihaszná-
lásával is segítettük. eddig nem tapasztal-
ható mértékben nőtt az elérhető verseny-
irodák száma is, 2017 és 2019 között 21 
új jelentkező kapott képesítést a szakbizott-
ság által szervezett tanfolyamon.
a szakbizottság megfelelő gazdálkodásá-
nak eredményeképp lett a szakágnak két 

saját négyszöge is, melyek a jövőben meg-
felelő keretek között ugyancsak segíthetik 
a versenyrendezők munkáját.
az elmúlt négy évben sokat dolgoztunk a 
megfelelő források előteremtésén. az ed-
dig nem látott mértékű szponzoráció szer-
zése nagyban elősegítette a színvonalas 
bajnokságok megrendezését. Köszönhe-

tően támogatóinknak, minden évben egy-
séges ruhát tudtunk biztosítani az európa-
bajnokságok indulóinak, illetve a nevezé-
si díjuk kifizetésével a lovasokra és csa-
ládjukra háruló anyagi terhet tudtuk csök-
kenteni.
a szakbizottság elnöke, Kertész Viktor egy 
alapítvány létrehozásával is szeretné segí-

teni a jövőben a szakágat. az alapítvány 
nagyban megkönnyíthetné a források elő-
teremtését, hiszen jó társadalmi elfogadott-
sággal rendelkezik. a kialakult jó kapcso-
latoknak köszönhetően már több cég és 
magánszemély is jelezte támogatási szán-
dékát, aminek köszönhetően a jövőben is 
lehetőségünk lesz a színvonalas bajnoksá-
gok megrendezéséhez és tudjuk segíteni a 
lovasok, versenyhelyszínek munkáját.
az elmúlt négy évben a szövetségi kapi-
tány Dallos zsófia lett. munkájára jellemző 
az objektív, kizárólag a versenyeredmé-
nyekből kiinduló válogatási rendszer. a 
korosztályos lovasok jó teljesítményét mu-
tatja, hogy a minden évben emelkedő ha-
társzázalék ellenére egyre nő a válogatott 
lovasok száma és minden évben lovagol 
versenyzőnk az európa-bajnokság döntő-
jében.
a jövőben is fontosnak tartjuk, hogy a ver-
senyzők az eredményeik alapján kerülhes-
senek válogatotti pozícióba, továbbá sze-
retnénk, ha a lovasok között az összetar-
tás és a jó hangulat lenne uralkodó. ennek 
érdekében a jövőben több csapatépítésre 
alkalmas programot fogunk kínálni.
az idei évben állami forrás segítségével 
létrejött az olimpiai program, ami a támo-
gatást nyújtó Innovációs és technológiai 
minisztérium előírása alapján kizárólag 
azon lovasok támogatására fordítható, 
akik potenciális résztvevői lehetnek a 
2021-es európa-bajnokságnak és a 2024-
es olimpiai játékoknak. ennek tükrében 
azon versenyzők részesülhetnek támoga-
tásban, akik nagydíj vagy ahhoz közeli 
szinten indultak a 2019-es szezonban. a 
szakbizottság a program mentorának a 
nemzetközileg elismert holland szakem-
bert, Johan rockxot kérte fel. a programba 
a versenyeredmények tükrében bárki be-
kerülhet, illetve ki is kerülhet belőle. a tá-
mogatás az edzői segítségen kívül kiterjed-
het a felkészüléshez kapcsolódó költségek 
térítésére. a szakbizottság javaslata alap-
ján jövő évtől egy sportmenedzser is erősít-
heti a program csapatát, aki nagy előrelé-
pést hozhat lovasaink nemzetközi elismert-
ségének segítésében, illetve a szervezési 
és további forrás előteremtése érdekében 
végzett munkában.
az olimpiai felkészítő program keretében 
az általa készített terv első állomásaként 

Johan rockx december közepén már meg 
is tartotta az első edzőtábort az általa kivá-
lasztott felnőtt nagydíjas versenyzők, vala-
mint U25 korosztályú lovasok részére (a 
fotók az edzőtáborban készültek). a szak-
bizottság elképzelése, hogy egy tapasz-
talt, sokat látott szakember rendszeres 
edzőtáborok keretében kísérje figyelem-

mel lovasainkat. Johan már négy éve a ma-
gyarországi talent Program edzőjeként lá-
togat hazánkba, és a korosztályos lovasok-
nál is hathatós segítséget nyújtott. tapasz-
talata és tudása megkérdőjelezhetetlen, mi 
sem jelzi ezt jobban, mint hogy ő vezette a 
holland válogatottat a riói olimpiára. lova-
saink tudásának bővítése mellett Johan se-

gíteni fogja a szövetségi kapitányt a páro-
sok menedzselésében is. az edzőtábor 
helyszínéül a máriakálnoki Dressurzentrum 
szolgált, ahol a lovasok minden igényét ki-
elégítő környezetben, nyugodt körülmé-
nyek között tudtak két napig az edzésekre 
koncentrálni. nem titok, hogy az edzőtá-
borok célja a szakmai fejlesztésen túl a 
csapatépítés, a lovasok közti csapatszel-
lem kialakítása is. az első közös edzőtá-
borban tíz lovas vett részt tizenkét lóval, 
ebből hárman képviselték az U25 korosz-
tályt. egyelőre a következő edzőtáborok-
ban mindenki részt vehet, ameddig nincs 
jelentős létszámbeli növekedés a nagydíj-
ban versenyző lovasok között. a későbbi-
ekben a versenyszezon kezdetével a lova-
sokat versenyteljesítményük alapján két 
kategóriába soroljuk. a program várja és 
befogadja az új lovasokat, hogy minél na-
gyobb rálátásunk legyen arra, miből épít-
kezhetünk. Jó volt látni azt a profizmust, 
amit Johan az edzések alkalmával tanúsí-
tott. egy pár mozdulatból már rögtön fel-
fedte a lovak gyenge pontjait, és követke-
zetes, szakszerű tanácsaival rengeteget tu-
dott finomítani a párosokon. az elkövetke-
zendőkben megtekinti külföldön tartózko-
dó magyar lovasainkat, kidolgoz egy jövő 
évre szóló menedzselési tervet, és a jövő 
évben hat alkalommal érkezik hazánkba, 
hogy további edzőtáborokat tartson. Bí-
zunk benne, hogy jelenléte felpezsdíti az 
itthoni lovaséletet, és edzéseiből profitálva 
felnőtt lovasaink sikeresen tudják teljesíteni 
az előirányzott célokat!

Díjlovagló Szakbizottság

„Johan már négy éve 
a Talent Program

 edzőjeként látogat 
Magyarországra, 
és a korosztályos 

lovasoknál is hathatós
 segítséget nyújtott. 

Tapasztalata és tudása 
megkérdőjelezhetetlen”
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könnyítve ezzel a kommunikációt és a 
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ruktív kapcsolatot fenntartsa, és lehetősé-
geihez képest támogassa a képzésüket.
a versenyrendezőket az elérhető támoga-
tásokon felül a médiafelületeink kihaszná-
lásával is segítettük. eddig nem tapasztal-
ható mértékben nőtt az elérhető verseny-
irodák száma is, 2017 és 2019 között 21 
új jelentkező kapott képesítést a szakbizott-
ság által szervezett tanfolyamon.
a szakbizottság megfelelő gazdálkodásá-
nak eredményeképp lett a szakágnak két 
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az elmúlt négy évben sokat dolgoztunk a 
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sággal rendelkezik. a kialakult jó kapcso-
latoknak köszönhetően már több cég és 
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dékát, aminek köszönhetően a jövőben is 
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gok megrendezéséhez és tudjuk segíteni a 
lovasok, versenyhelyszínek munkáját.
az elmúlt négy évben a szövetségi kapi-
tány Dallos zsófia lett. munkájára jellemző 
az objektív, kizárólag a versenyeredmé-
nyekből kiinduló válogatási rendszer. a 
korosztályos lovasok jó teljesítményét mu-
tatja, hogy a minden évben emelkedő ha-
társzázalék ellenére egyre nő a válogatott 
lovasok száma és minden évben lovagol 
versenyzőnk az európa-bajnokság döntő-
jében.
a jövőben is fontosnak tartjuk, hogy a ver-
senyzők az eredményeik alapján kerülhes-
senek válogatotti pozícióba, továbbá sze-
retnénk, ha a lovasok között az összetar-
tás és a jó hangulat lenne uralkodó. ennek 
érdekében a jövőben több csapatépítésre 
alkalmas programot fogunk kínálni.
az idei évben állami forrás segítségével 
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gatást nyújtó Innovációs és technológiai 
minisztérium előírása alapján kizárólag 
azon lovasok támogatására fordítható, 
akik potenciális résztvevői lehetnek a 
2021-es európa-bajnokságnak és a 2024-
es olimpiai játékoknak. ennek tükrében 
azon versenyzők részesülhetnek támoga-
tásban, akik nagydíj vagy ahhoz közeli 
szinten indultak a 2019-es szezonban. a 
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Díjlovagló Szakbizottság

„Johan már négy éve 
a Talent Program

 edzőjeként látogat 
Magyarországra, 
és a korosztályos 

lovasoknál is hathatós
 segítséget nyújtott. 

Tapasztalata és tudása 
megkérdőjelezhetetlen”
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De ne vágtázzunk mindjárt a közepé-
be! a három nap során napközben a 

lovassportok Forma 1-ének számító fogat-
hajtó világkupa budapesti állomásának 
futamait rendezték meg, ahol a legjobb 
fogathajtók mérettettek meg egymással. 
a tíz állomásból álló versenysorozat ötö-
dik fordulója volt a hazai, ahol a svájci 
Jérôme Voutaz, a 2017-es világkupa 
ezüstérmese, továbbá a holland apa-fia 
páros, a négyszeres világbajnok IJsbrand 
chardon és fia, Bram chardon, illetve a 
többszörös magyar bajnok Dobrovitz Jó-
zsef versenyeznek egymás ellen, a ma-
gyar szurkolóknak sem lehetett tehát hi-
ányérzetük.
magyarországon először 2007-ben szer-
veztek az arénában egyfajta „próbaver-
senyt”, és minekután az sikeresnek bizo-
nyult, Budapest bekerült az FeI fogathajtó 
világkupájának versenynaptárába. a ma-
gyar lovassport szövetség elnöke, lázár 
Vilmos ezt gyújtópontnak nevezte a hazai 
lovasélet történetében. „a sikeresen meg-
rendezett európai rangú rendezvényünk új 
lendületet hozott a lovaságazatba. a krea-
tivitás és a közös gondolkodás felhívta a 
figyelmet a lovassport színvonalára, amely 
érdemes a támogatásra. mindez új szem-
léletet indított el, a nemzetközi színvonal 

elérésének igényével. ezért a világkupa 
programját úgy állítottuk össze, hogy ne 
csak a lovasok és szakemberek érezzék 
jól magukat, hanem a sportélet mellett a 
könnyed kikapcsolódásra érkezők szá-
mára is szórakoztató legyen” – fejtette ki 
lázár Vilmos.
nem mehetünk el azonban a rendezvény 
sportrészének másik eseménye felett, 
ugyanis több év kihagyás után a díjugrató 
világkupa-sorozat fordulója is megrende-
zésre került a sportarénában. Kilenc ver-
senyszámban mérték össze tudásukat a 
díjugratók, többek között az osztrák 
gerfried Puck, a korábban ukrán, most né-
met színekben lovagló Björn nagel és 
csehország legjobbja, ales opartny. a 
nagydíjon négyen teljesítették a 145 centi-
méteres akadályokkal teli pályát hibátla-
nul. Közülük végül az osztrák Peter 
englbrecht állt a dobogó első fokára, míg 
a legjobb magyar Faluhelyi ádám lett a 
harmadik helyezésével. (a díjugrató ver-
senyről a 6–10. oldalon írunk részletesen.)
a vasárnapi fogathajtódöntőt kitüntetett fi-
gyelemmel kísérték a szakmaibeliek és az 
érdeklődők egyaránt, különös tekintettel 
arra, hogy Dobrovitz József által magyar 
vonatkozása is lett, szólt tehát a „Papp 
lászlóban” a hazai buzdítás. szorosnak 

HárOm naP, 
KÉt Szám, 
egy műSOr
Fantasztikus show-műsorban és idegtépő izgalmakban volt részük 
azoknak, akik november–december fordulóján meglátogatták a Papp 
lászló Budapest sportarénát, akár a lovak régi szerelmeseiként érkeztek, 
akár érdeklődőként kerestek családi programot a hétvégére. a műsor 
sűrű volt, nem mondhatni, hogy lett volna idő unatkozásra: láthattunk egy 
díjugratóversenyt, egy fogathajtó világkupa-fordulót, és egy show-műsort, 
a világpremierként meghirdetett az arany ló legendáját.
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bizonyult a futam, ám végül a 13-szoros 
holland világbajnok, IJsbrand chardon 
nyerte a vasárnapi versenyt, mögötte fia, 
Bram chardon végzett, Dobrovitz József 
pedig a harmadik helyen zárt. (részletes 
beszámoló a fogathajtás rovatban, a 21–
22. oldalon olvasható.)
a kettős holland siker után a lovasshow 
folytatódott, ugyanis egy világpremierrel 
készültek a rendezők, amelyben az arany 
ló legendáját dolgozták fel és tűzték szín-
padra lovasok és lovas kaszkadőrök köz-
reműködésével. a műsorban fellépett a vi-
lághírű oszét Dzsigit show – a Vihar lova-
sai, a főszerepben pedig Kassai lajos 
lovasíjász került rivaldafénybe. emellett 
több mint száz szereplő, hetven ló és 
lovasíjász is szerepet kapott az előadás-
ban, a Kurultaj harcosai, a nemzeti lovas 
Díszegység tagjai, továbbá tóth szilárd 
vezetésével a győri Ördöglovasok, vala-
mint a színészlegenda mécs Károly is a 
műsor részesei lehettek. 
ebben a lovasszínházi előadásban a kele-
ti lovaskultúra évezredes értékei és lovas 
szokásaink vegyültek a 21. század show-
elemeivel. csatajelenetek, vágtázó lovak, 
hasító sólymok, tűzeső és nyílzápor is meg-
jelent a műsorban, megelevenítve az 
arany ló legendáját.
Három nap, három műsor. lovassport és 
egy világpremier, amely ámulatba ejtette a 
nézőközönséget, felejthetetlen élményt 
adva a lovaságazat szakmabelijeinek és a 
műkedvelő civil látogatóknak egyaránt. 
„sikerült létrehoznunk magyarország 
legnagyobb fedeles lovaspályáját” – me-
sélte büszkén ladányi Kovács zoltán, a 
rendezvény főszervezője. „mindössze 
néhány nap alatt 700 tonna homokot he-
lyeztünk el 4000 négyzetméteren, ahol a 
lovas előadások, mint egy élő Feszty-
körkép jelennek meg a színpadon.” a 
szervező hozzátette, hogy sikerült meg-
tölteniük az aréna nézőterét, ami komoly 
marketingmunka eredménye, így közel 
tízezer fő látogatta meg a két nap alatt a 
rendezvényt. „az volt a célunk, hogy 
azokkal is megismertessük a lovassportot, 
akik amúgy nem mennének el egy lovas-
versenyre. Úgy látom, ez minden tekintet-
ben sikerült” – mondta.

Varga Tibor

KiT enged az arany LÓ
a háTára?
az arany ló legendája egy népvándorlás kori történetet mesél el, mely-
ben egy családi viszály és az apa-fia kapcsolat viszontagságos formáját 
láttató helyzetet mutatnak be drámai körítésben. az elbeszélés szerint 
rajan vezér búcsúzni készül a trónról, helyét pedig a három fia közül 
csak egy kaphatja meg. Próbatételek elé állítja fiait, azonban a legidő-
sebb sikertelen próbálkozásai után hátat fordít családjának, és az arany 
lóval együtt elhagyja a törzset. az érzelmi szálak magukkal ragadják a 
nézőt, eközben előtérbe kerül a testvéri megbocsátás, midőn az édesapa 
a legkisebb fiát választja trónörökösként. a történet egyetlen fennálló kér-
dése, hogy az arany ló, rajan vezér lova vajon elfogadja-e az új trónörö-
köst, és az felülhet-e a hátára. 
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Úgy tudom, már egészen kicsi-
ként, hároméves korodban lo-

von ültél, így adódik a kérdés: nem 
éreztél félelmet e gyerekszemmel 
hatalmas állatok közelében?
amióta az eszemet tudom, rajongással te-
kintek a lovakra, így nem félelmet, hanem 
sokkal inkább szeretetet és bizalmat érez-
tem a közelségükben már a kezdetekkor 
is. noha a családom korábban is foglalko-
zott lovak tartásával, azokat főleg mező-
gazdasági célra használták, fogathajtó 
unokatestvéremnek hála azonban megis-
merkedhettem ennek a sportoldalával. 
nála ültem először lóra, s ekkor végleg 
„megpecsételődött” a sorsom.
Alig telt el egy esztendő, és meg-
kaptad az első saját lovadat. Mi-
lyen volt a kapcsolatod vele?
nagyon szép emlékeim fűződnek cukor-
kához, az első pónimhoz: rajta tanultam 
meg magabiztosan ülni a nyeregben, illet-
ve rengeteget játszottam is vele; ő tipiku-
san az a ló, aki minden gyerek álma. saj-
nos már nincs nálunk, de természetesen jó 
helyre, egy ismerőshöz került, ahol egy kis-
fiúnak okoz sok örömet.
A játékból csakhamar verseny ke-
rekedett. Mikor és hogyan döntöt-
ted el, hogy komolyabb vizekre 
„lovagolsz”?
Valószínűleg a jellememből adódik, hogy 
szinte már az első pillanattól kezdve tud-
tam, hogy versenyezni szeretnék. Kezdet-
ben – még edzői háttér nélkül – főképp 
terepen lovagoltam, illetve egy, a környé-
künkön lévő lovastanyára jártam gyakorol-
ni. Idővel úgy éreztem, komolyabb szinten 
szeretném űzni a sportot, így elkezdtem 
részt venni versenyeken is: ezek helyszíne 
egy szegedi lovarda volt, ahol a gyeposz 
által szervezett megmérettetéseken indul-
tam el. ekkoriban vásároltunk két pónit, 
melyekkel ügyességi és díjlovaglás szá-
mokban próbálhattam ki magamat.
Biztosan emlékszel az első fonto-
sabb versenyedre és sikeredre. 
Melyik volt ez, illetve mely eddigi 
megmérettetéseid azok, amik a 
legkedvesebbek számodra? 
az első komolyabb versenyem Balástyán 
volt, ahol díjlovaglás kategóriában indul-
tam, s végül aranyérmes lettem. nagy bol-
dogságot, és persze hatalmas lökést adott 

ez számomra. nem kevésbé vagyok büszke 
a díjugratásban elért első jelentősebb ered-
ményemre sem: Diósgyőrben, a cham pio-
nátus döntőjében a harmadik helyet sikerült 
megszereznem. e szakág országos bajnok-
ságában, gyermek kategóriában 2018-ban, 
illetve 2019-ben is győzni tudtam. arra, hogy 
duplázni tudok majd, őszintén szólva nem 
számítottam, ahogy arra sem, hogy csapa-

tommal a lamprechtshau seni nemzetek Dí-
ján végül a dobogó legfelső fokára állha-
tok majd. Hatalmas álmok beteljesülését je-
lentették számomra ezek az eredmények.
Sok ifjú lovas vágyik hasonló ered-
ményekre, ugyanakkor csak na-
gyon keveseknek adatnak meg 
ehhez hasonló sikerek. Mi áll a te 
eredményességed hátterében?
Úgy gondolom, ezt több összetevő együt-
tesen határozza meg. ami a legfontosabb, 
hogy mindent bele kell adni: ha felmegyek 
egy versenypályára, arra törekszem, hogy 
megnyerjem az adott versenyszámot, s 

még véletlenül sem gondolok arra, hogy 
valami nem sikerül és elbukok. a sikerek-
ben fontos szerepe van a családomnak is, 
hisz mindig mellettem állnak és mindenben 
támogatnak, csakúgy, mint a remek edzőm, 
Füzér gábor. Ő az, aki mindig tudja, mit 
kell mondania, s aki a legmesszemenőbb 
módon tud felkészíteni szellemileg és fiziká-
lisan is a versenyekre. Persze mindezek mit 
sem érnének anélkül, ha nem lenne köztem 
és a lovaim között szoros kötelék: egy 
olyan kölcsönös bizalom, ami például azt 
is eredményezi, hogy a ló hajlandó segíte-
ni, ha hibát vétek verseny közben.
Milyen gyakran ülsz lóra?
a hét majd’ minden napján lóra ülök; a ki-
vétel a vasárnap, amikor pihennek. Ha 
azonban versenyre készülök, akkor aznap 
is lovagolok. nagy könnyebbséget jelent, 
hogy a családom rendelkezik saját lovar-
dával, így az edzőm „háznál” tudja végez-
ni a felkészítésemet. Jelenleg öt lóval ver-
senyzek, de a tanulás mellett egyszerre 
csak hárommal van időm foglalkozni, ket-
tőt rendszerint mások lovagolnak. gina 
rosina ugyanakkor például olyan ló, akivel 
mindennap én foglalkozom, hisz mondhat-
ni egyéni törődést igényel, cserébe viszont 
mindent megtesz értem. a lovak ápolásá-
ból természetesen mindig kiveszem a ré-
szemet, hiszen e nélkül nem lehet jó kap-
csolatot kialakítani velük. 

Ha nem tudnám, hogy nyáron „Ma-
gyarország jó tanulója, jó sportoló-
ja” miniszteri oklevelet vettél át, 
biztosan megkérdezném, hogy 
nem megy-e a rengeteg lovaglás a 
tanulás rovására. Ellenben az érde-
kel, hogy tudsz utóbbi területen 
nemcsak jól, de kiválóan teljesíteni. 
Három éve, hogy megkaptam a magánta-
nulói státuszt, ami elengedhetetlen ahhoz, 
hogy bármikor edzeni tudjak, ugyanakkor 
ha tehetem, bejárok az iskolába. Jelenleg 
nyolcadikos vagyok, így most lesz esedé-
kes a felvételim a gimnáziumba. Kedvence-

nem CSaK 
lóHátOn bizOnyít

a szakemberek bíznak benne, hogy sikeres sportkarrier áll a tizennégy esztendős mórahalmi díjugrató, Kiss 
lizanna előtt. annál is inkább, mivel a korosztályos magyar válogatott lovas 2018-hoz hasonlóan 2019-ben is 
a dobogó legfelső fokára állhatott az országos díjugratóbajnokság gyermek kategóriájában, a nemzeti 
lovardában. lizanna ugyanakkor nem csak lóháton eredményes: ez év nyarán kiváló sportolói és tanulmányi 
eredményei elismeréséül miniszteri oklevelet vehetett át.

beszélgetés Kiss lizannával 

„Különös érzés, de nagyon szeretem, 
hogy kedves ismerősök ellen versenyezhetek, 
máskor pedig egy csapatot alkothatok velük”
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Úgy tudom, már egészen kicsi-
ként, hároméves korodban lo-

von ültél, így adódik a kérdés: nem 
éreztél félelmet e gyerekszemmel 
hatalmas állatok közelében?
amióta az eszemet tudom, rajongással te-
kintek a lovakra, így nem félelmet, hanem 
sokkal inkább szeretetet és bizalmat érez-
tem a közelségükben már a kezdetekkor 
is. noha a családom korábban is foglalko-
zott lovak tartásával, azokat főleg mező-
gazdasági célra használták, fogathajtó 
unokatestvéremnek hála azonban megis-
merkedhettem ennek a sportoldalával. 
nála ültem először lóra, s ekkor végleg 
„megpecsételődött” a sorsom.
Alig telt el egy esztendő, és meg-
kaptad az első saját lovadat. Mi-
lyen volt a kapcsolatod vele?
nagyon szép emlékeim fűződnek cukor-
kához, az első pónimhoz: rajta tanultam 
meg magabiztosan ülni a nyeregben, illet-
ve rengeteget játszottam is vele; ő tipiku-
san az a ló, aki minden gyerek álma. saj-
nos már nincs nálunk, de természetesen jó 
helyre, egy ismerőshöz került, ahol egy kis-
fiúnak okoz sok örömet.
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Valószínűleg a jellememből adódik, hogy 
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melyekkel ügyességi és díjlovaglás szá-
mokban próbálhattam ki magamat.
Biztosan emlékszel az első fonto-
sabb versenyedre és sikeredre. 
Melyik volt ez, illetve mely eddigi 
megmérettetéseid azok, amik a 
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volt, ahol díjlovaglás kategóriában indul-
tam, s végül aranyérmes lettem. nagy bol-
dogságot, és persze hatalmas lökést adott 

ez számomra. nem kevésbé vagyok büszke 
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illetve 2019-ben is győzni tudtam. arra, hogy 
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számítottam, ahogy arra sem, hogy csapa-
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megnyerjem az adott versenyszámot, s 
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mindent megtesz értem. a lovak ápolásá-
ból természetesen mindig kiveszem a ré-
szemet, hiszen e nélkül nem lehet jó kap-
csolatot kialakítani velük. 

Ha nem tudnám, hogy nyáron „Ma-
gyarország jó tanulója, jó sportoló-
ja” miniszteri oklevelet vettél át, 
biztosan megkérdezném, hogy 
nem megy-e a rengeteg lovaglás a 
tanulás rovására. Ellenben az érde-
kel, hogy tudsz utóbbi területen 
nemcsak jól, de kiválóan teljesíteni. 
Három éve, hogy megkaptam a magánta-
nulói státuszt, ami elengedhetetlen ahhoz, 
hogy bármikor edzeni tudjak, ugyanakkor 
ha tehetem, bejárok az iskolába. Jelenleg 
nyolcadikos vagyok, így most lesz esedé-
kes a felvételim a gimnáziumba. Kedvence-
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lizanna előtt. annál is inkább, mivel a korosztályos magyar válogatott lovas 2018-hoz hasonlóan 2019-ben is 
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eredményei elismeréséül miniszteri oklevelet vehetett át.

beszélgetés Kiss lizannával 
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im a természettudományi tantárgyak, de 
nagyon szeretem az angol nyelvet is – most 
van időm foglalkozni velük, hiszen a téli hó-
napok számomra holtidőnek számítanak a 
versenyzés tekintetében. a szüleimmel volt 
egy megállapodásunk, ami szerint a lovag-
lás nem mehet a tanulás rovására, így fon-
tos, hogy az iskolában is jól teljesítsek.
Az időd jelentős részét nem az is-
kolában, hanem a lovastársaiddal 
töltöd. Milyen a közeg például 
egy-egy verseny közben?
a lovastársadalom olyan, mint egy nagy 
család, és mivel az időm nagy részét ebben 
a közegben töltöm, a legjobb barátaim is 
innen kerültek ki. a versenyeken összeszo-
kott társaság gyűlik össze, ezért mindig van 
alkalmunk ilyenkor összeülni kicsit beszél-
getni. Különös érzés, de nagyon szeretem, 
hogy kedves ismerősök ellen versenyezhe-
tek, máskor pedig egy csapatot alkothatok 
velük. Hatalmas élmény volt például, ami-
kor ausztriában, az említett nemzetek Dí-
ján a barátaimmal együtt állhattam a dobo-
gó tetején.
Mivel töltöd az idődet azon ritka 
alkalmakkor, amikor épp nem ló-
háton vagy? 
Ilyenkor általában pihenek, vagy a csalá-
dommal szervezünk közös programokat, 

illetve nem ritka az sem, hogy segítek itt-
hon a kertészetben, így beletanulhatok a 
szakmába. a szüleim ugyanis tölteni való 
paprikát és paradicsomot termelnek, cso-
magolnak, illetve szállítanak be különbö-
ző áruházláncoknak. most, a téli időszak-
ban ültetjük újra a növényeket – szívesen 
segítek ebben, ahogy például a csomago-
lási munkákban, vagy éppen a kamion pa-
kolásában is.
Gondolom, most jut időd arra, 
hogy kitűzd magad elé a főbb célo-
kat a jövő évi versenyszezonra. 
a jövő évi versenynaptárt még nem állítot-
tuk össze édesapámmal és az edzőmmel, 

de az biztos, hogy 2020-ban korosztályt 
váltok, így már nem a gyerekek, hanem az 
ifik között versenyzek majd. a cél, hogy 
bekerüljek a válogatottba. Igyekeztem 
gyakorolni már eddig is a magasabb, 1,4 
méteres pályákon, de még idő kell ahhoz, 
hogy kellően magabiztosnak érezhessem 
magam rajtuk. ez a kategória egyfajta  
szűrőnek számít: nehezebb, technikásabb 
pályán kell érvényesülni, s ez csak azok-
nak sikerülhet, akik folyamatos lovaglás-
sal tudnak készülni a versenyekre. Itt már 
hibázásra sincs nagyon lehetőség, hiszen 
az akadályok olyan magasak, hogy a ló 
már nem képes bármilyen helyzetet korri-
gálni.
Kik azok a lovasok, akikre legin-
kább felnézel?
minden lovasban van mit becsülni, ezért 
sokukra felnézek, különösképp az edzőm-
re, illetve a magyarok közül kiemelném 
szabó gábort is, akit verseny közben min-
dig megnézek, ha lehetőségem van rá, hi-
szen rengeteget lehet tanulni a lovaglási 
stílusából. a külföldi versenyzők közül 
edwina tops-alexander a kedvencem.
Amikor e beszélgetést folytatjuk, 
bő két hét van már csak a karácso-
nyig. Hogy zajlanak majd nálatok 
az ünnepek?
Itthon, a nagyszüleimnél, illetve barátokkal 
karácsonyozunk. nagyban készülünk már 
az ünnepekre, de pillanatnyilag nagy di-
lemmában vagyok, mert még nem döntöt-
tem el, mivel lepjem meg a családtagjai-
mat. a Jézuska ugyanakkor mindig tudja, 
mivel érdemes meglepnie engem.

Szőcs Attila

tizenharmadik alkalommal adott otthont a 
magyar főváros november és december 
fordulóján az FeI fedett pályás világkupa-
fordulójának a hagyományos helyszínen, 
a Papp lászló sportarénában. lyon, 
maastricht és stuttgart után a világkupa-
sorozatban induló tíz hajtó közül öten Bu-
dapesten álltak starthoz (a mezőny másik 
fele ugyanekkor stockholmban lépett fel). 
a budapesti forduló előtt érthetően nagy 
volt a várakozás elsősorban a hazai szur-
kolók között, hisz eddig még hazai pályán 
a sorozat tizenhárom éves történetében 
nem nyert magyar hajtó. Hétszer nyertek 
hollandok (IJsbrand chardon: 2007, 

2012, 2013, Koos de ronde: 2014, 
2016, 2017, Bram chardon: 2018), há-
romszor az ausztrál Boyd exell, és egyszer 
a svájci Werner Ulrich.
a hét fős mezőnyben három magyar  
hajtóért szurkolhattunk: Dobrovitz Józse-
fért, a vecsésiek világbajnokáért, vala-
mint a szintén vecsési színekben hajtó 
szabadkártyás, kétszeres világbajnok  
ifj. Dobrovitz Józsefért és a mezőny újon-
caként bemutatkozó Vida Józsefért. a bu-
dapesti mezőny erősségére mi sem utal 
jobban, mint az a tény, hogy öt világ-
bajnok állt rajthoz. magyar és holland 
vonalon is apa-fia kü lön versenynek is le-

hetett szemtanúja a nagyérdemű közön-
ség IJsbrand chardon és Bram chardon, 
valamint Dobrovitz József és ifj. Dobrovitz 
József révén.
a budapesti indulók mind-mind kiváló ered-
ményekkel büszkélkedhetnek. IJsbrand char-
don tizenháromszoros világbajnok, ötször 
volt a világ legjobb hajtója, az arénában 
már háromszor nyert. Bram chardon öt-
szörös póni négyesfogathajtó-világbajnok, 
tavaly ő nyert Budapesten. Jerôme Voutaz 
ötszörös svájci bajnok, 2018-ban Buda-
pesten második lett; az amerikai chester 
Weber 2018-ban csapat világbajnok és 
egyéni ezüstérmes volt; Dobrovitz József 
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im a természettudományi tantárgyak, de 
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napok számomra holtidőnek számítanak a 
versenyzés tekintetében. a szüleimmel volt 
egy megállapodásunk, ami szerint a lovag-
lás nem mehet a tanulás rovására, így fon-
tos, hogy az iskolában is jól teljesítsek.
Az időd jelentős részét nem az is-
kolában, hanem a lovastársaiddal 
töltöd. Milyen a közeg például 
egy-egy verseny közben?
a lovastársadalom olyan, mint egy nagy 
család, és mivel az időm nagy részét ebben 
a közegben töltöm, a legjobb barátaim is 
innen kerültek ki. a versenyeken összeszo-
kott társaság gyűlik össze, ezért mindig van 
alkalmunk ilyenkor összeülni kicsit beszél-
getni. Különös érzés, de nagyon szeretem, 
hogy kedves ismerősök ellen versenyezhe-
tek, máskor pedig egy csapatot alkothatok 
velük. Hatalmas élmény volt például, ami-
kor ausztriában, az említett nemzetek Dí-
ján a barátaimmal együtt állhattam a dobo-
gó tetején.
Mivel töltöd az idődet azon ritka 
alkalmakkor, amikor épp nem ló-
háton vagy? 
Ilyenkor általában pihenek, vagy a csalá-
dommal szervezünk közös programokat, 

illetve nem ritka az sem, hogy segítek itt-
hon a kertészetben, így beletanulhatok a 
szakmába. a szüleim ugyanis tölteni való 
paprikát és paradicsomot termelnek, cso-
magolnak, illetve szállítanak be különbö-
ző áruházláncoknak. most, a téli időszak-
ban ültetjük újra a növényeket – szívesen 
segítek ebben, ahogy például a csomago-
lási munkákban, vagy éppen a kamion pa-
kolásában is.
Gondolom, most jut időd arra, 
hogy kitűzd magad elé a főbb célo-
kat a jövő évi versenyszezonra. 
a jövő évi versenynaptárt még nem állítot-
tuk össze édesapámmal és az edzőmmel, 

de az biztos, hogy 2020-ban korosztályt 
váltok, így már nem a gyerekek, hanem az 
ifik között versenyzek majd. a cél, hogy 
bekerüljek a válogatottba. Igyekeztem 
gyakorolni már eddig is a magasabb, 1,4 
méteres pályákon, de még idő kell ahhoz, 
hogy kellően magabiztosnak érezhessem 
magam rajtuk. ez a kategória egyfajta  
szűrőnek számít: nehezebb, technikásabb 
pályán kell érvényesülni, s ez csak azok-
nak sikerülhet, akik folyamatos lovaglás-
sal tudnak készülni a versenyekre. Itt már 
hibázásra sincs nagyon lehetőség, hiszen 
az akadályok olyan magasak, hogy a ló 
már nem képes bármilyen helyzetet korri-
gálni.
Kik azok a lovasok, akikre legin-
kább felnézel?
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sokukra felnézek, különösképp az edzőm-
re, illetve a magyarok közül kiemelném 
szabó gábort is, akit verseny közben min-
dig megnézek, ha lehetőségem van rá, hi-
szen rengeteget lehet tanulni a lovaglási 
stílusából. a külföldi versenyzők közül 
edwina tops-alexander a kedvencem.
Amikor e beszélgetést folytatjuk, 
bő két hét van már csak a karácso-
nyig. Hogy zajlanak majd nálatok 
az ünnepek?
Itthon, a nagyszüleimnél, illetve barátokkal 
karácsonyozunk. nagyban készülünk már 
az ünnepekre, de pillanatnyilag nagy di-
lemmában vagyok, mert még nem döntöt-
tem el, mivel lepjem meg a családtagjai-
mat. a Jézuska ugyanakkor mindig tudja, 
mivel érdemes meglepnie engem.

Szőcs Attila

tizenharmadik alkalommal adott otthont a 
magyar főváros november és december 
fordulóján az FeI fedett pályás világkupa-
fordulójának a hagyományos helyszínen, 
a Papp lászló sportarénában. lyon, 
maastricht és stuttgart után a világkupa-
sorozatban induló tíz hajtó közül öten Bu-
dapesten álltak starthoz (a mezőny másik 
fele ugyanekkor stockholmban lépett fel). 
a budapesti forduló előtt érthetően nagy 
volt a várakozás elsősorban a hazai szur-
kolók között, hisz eddig még hazai pályán 
a sorozat tizenhárom éves történetében 
nem nyert magyar hajtó. Hétszer nyertek 
hollandok (IJsbrand chardon: 2007, 

2012, 2013, Koos de ronde: 2014, 
2016, 2017, Bram chardon: 2018), há-
romszor az ausztrál Boyd exell, és egyszer 
a svájci Werner Ulrich.
a hét fős mezőnyben három magyar  
hajtóért szurkolhattunk: Dobrovitz Józse-
fért, a vecsésiek világbajnokáért, vala-
mint a szintén vecsési színekben hajtó 
szabadkártyás, kétszeres világbajnok  
ifj. Dobrovitz Józsefért és a mezőny újon-
caként bemutatkozó Vida Józsefért. a bu-
dapesti mezőny erősségére mi sem utal 
jobban, mint az a tény, hogy öt világ-
bajnok állt rajthoz. magyar és holland 
vonalon is apa-fia kü lön versenynek is le-

hetett szemtanúja a nagyérdemű közön-
ség IJsbrand chardon és Bram chardon, 
valamint Dobrovitz József és ifj. Dobrovitz 
József révén.
a budapesti indulók mind-mind kiváló ered-
ményekkel büszkélkedhetnek. IJsbrand char-
don tizenháromszoros világbajnok, ötször 
volt a világ legjobb hajtója, az arénában 
már háromszor nyert. Bram chardon öt-
szörös póni négyesfogathajtó-világbajnok, 
tavaly ő nyert Budapesten. Jerôme Voutaz 
ötszörös svájci bajnok, 2018-ban Buda-
pesten második lett; az amerikai chester 
Weber 2018-ban csapat világbajnok és 
egyéni ezüstérmes volt; Dobrovitz József 

FOgathírek

Fogathajtó csúcstalálkozó  
budaPeSten 

■ az apa-fiú harcból ezúttal ha egy hajszálnyival is, de az apa került ki győztesen
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pedig ugyancsak világbajnok, 2010 óta a 
fedett pályás sorozat sikeres résztvevője, 
2011-ben a világkupadöntő ezüstérmese 
volt.
mindkét napon világszínvonalú hajtások 
hangulata is bizonyította, hogy a fedeles 
fogatverseny egy különleges világ, a tizen-
két akadállyal nehezített pálya, a felfoko-
zott hangulatú fedeles verseny izgalmas, 
látványos, pergő.
a szombati napon a résztvevők „belőtték a 
pályát”, itt az elmúlt évi budapesti nyerő, 
az idei év újdonsült egyéni európa-bajno-
ka, Bram chardon nyert – apja „csak” ne-
gyedik lett –, az amerikai világbajnok 
chester Weber lett a második, a svájci 
Jerôme Voutaz végzett a harmadik helyen. 
a legjobb magyarként ifj. Dobrovitz József 
ötödik helyről várta a vasárnapi finálét, 
apja hatodik lett.
a vasárnapi döntőben fordult a kocka, a 
hármas fináléba legjobb idővel az elmúlt 
évi nyerő menő Bram chardon jutott be 
IJsbrand chardon és Dobrovitz József 
előtt. az első nap remekül hajtó amerikai 
és svájci versenyzőnek nem jött össze a 
háromba kerülés. a végső helyezéseket 
eldöntő összevetésben a hollandok szá-
guldását csodálhatta meg a nagyérdemű 
közönség. a világ legeredményesebb haj-
tója, a korábbi háromszoros budapesti 
győztes IJsbrand chardon verőhiba nél-
kül 134,11 mp-et hajtott és második hely-
ről nyert immár negyedszer. Fia, az „új 
üstökös” hiába hajtott legjobb időt, egy 
verőhiba becsúszott a nagy száguldásba 
és így második helyen zárt, mindössze két 
tizedmásodperc döntött az első hely sor-
sáról. a harmadik helyen a vecsési világ-
bajnok, Dobrovitz József végzett, aki szin-
tén egy verőhibával jött le a döntőben a 
pályáról.
Összegzésképpen megállapíthatjuk, hogy 
a tizenhármas szám nem hozott szerencsét, 
nem tört meg a külföldi hajtók sikersoroza-
ta Budapesten, de reméljük, ami késik, nem 
múlik, hisz jövőre újra ugyanitt folytatódik 
a sorozat.  

mint minden évben, 2019-ben is ki-
emeltük azokat a fogathajtókat, akik ka-
tegóriájukban legeredményesebbnek bi-
zonyultak. az egyesfogat-hajtóknál mes-
kóné orosz mária (Üllő, Dóra major 
lse) megvédte a magyar bajnoki címét, 
jövőre két lóval is készül a Pauban ren-
dezendő soron következő egyesfogat-

hajtó világbajnokságra. a kettes fo gat-
hajtóknál az ötszörös világbajnok Hölle 
martin (Újhartyán, gyémánt lK) itthon is 
és az FeI ranglistán is élen végzett, ma-
gyar hajtóderbyt nyert (ob-n nem indult 
a vb-t követően). a 2020-as év a 2021-
es világbajnokságra való felkészülés 
éve lesz számára, a corvinus egyete-
men még diplomadolgozatát kell elké-
szítenie és mellette a tF-en is végzi az 
edzői szakot. a négyesfogat-hajtóknál 
Dobrovitz József az FeI-ranglista 10. he-
lyén végzett, európa-bajnokságon csa-
pat-negyedik helyezést ért el fiával, 
2019-ben 11. alkalommal nyert kategó-
riájában magyar bajnoki címet. 2020 
számára is új kihívást jelent, hisz világ-
bajnokság éve lesz, és augusztusban 
Vecsésen többéves kihagyás után ismét 
nemzetközi fogathajtóversenyt rendez-

nek. a jövő év nemcsak számára, ha-
nem valamennyi magyar négyesfogat-
hajtónak a 2021-es, Budapesten rende-
zendő európa-bajnokságra való felké-
szülés éve lesz. Pónifogathajtókál rohr 
máté zárta legsikeresebben a 2019-es 
esztendőt, ott volt Windsorban, mely fe-
ledhetetlen élmény volt számára, majd 

az év főver senye a Kisbéren rendezett 
IX. Póni fogathajtó világbajnokság, ahol 
kategóriájában az egyéni versenyben  
10. helyen végzett. a 2020-as év a 
2021-es világbajnokságra való felké-
szülés éve lesz számára is és a pónifo-
gathajtó válogatott valamennyi tagjá-
nak. tervezi a nagy kategóriába való 
„fellépést” is.
az év versenyhelyszínévé itthon a IX. Pó-
nifogathajtó világbajnokságnak helyt 
adó Kisbért választották. Jámbor Vilmos 
vezetésével 2020-ban egy hazai és egy 
nemzetközi versenyre bejelentkeztek, és 
nyitottak hazai és nemzetközi edzőtá-
borok rendezésére. Kisbér 2021-re a 
korosztályos európa-bajnokságot meg-
pályázza, 2022-ben pedig a jubileumi 
XX. Kettesfogathajtó-világbajnokság ren-
dezési jogáért is ringbe száll.

az év legjobbjai ittHOn

■ 1. Bram chardon ❙ 2. Dobrovitz József 
❙ 3. a győztes kör ❙ 4. Ifj. Dobrovitz József
❙ 5. chester Weber ❙ 6. IJsbrand chardon 

a célban ❙ 7. IJsbrand chardon öröme 
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látványos, pergő.
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az idei év újdonsült egyéni európa-bajno-
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apja hatodik lett.
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nek. a jövő év nemcsak számára, ha-
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esztendőt, ott volt Windsorban, mely fe-
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már korábban is felmerült az igény, hogy a 
fővárosban is felléphessenek a lovassport 
legeredményesebb szakágának verseny-
zői, ez végül decemberben valósult meg, a 
felújított nemzeti lovardában öt kategóriá-
ban 46 fogat állt rajthoz az első alkalom-
mal rendezett fedeles fogathajtóversenyen.

Kétségkívül a legnagyobb érdeklődés most 
is a kettes fogatok versenyét kísérte, a kétfor-
dulós-összevetéses verseny végeredményé-
ben különösebb meglepetés nem született.
a legnépesebb kategóriában összesen 33 
induló nevezett, közülük a szilvásváradon 
és Hortobágyon is győztes Fekete györgy 

szerezte meg ismét az első 
helyet. Fekete györgy itt  
is legyőzhetetlennek bizo-
nyult, mindkét fordulóban  
a legjobb idővel végzett  
az élen, és az összevetés-
ben sem talált legyőzőre. 
Utolsó indulóként itt is „le-
iskolázta” a mezőnyt. 
makoviczki richárd vég-
zett másodikként, rózsa at-
tila szerezte meg a harma-
dik helyet, megelőzve Kiss 
sándort, ifj. Fekete györ-
gyöt és margitai mátét.

négyes fogat kategóriában mindössze 
öten álltak rajthoz, így náluk nem került sor 
összevetésre. a győzelmet a román színek-
ben versenyző rákóczi gergő szerezte 
meg, szakács róbert végzett a második, 
tóth simon sándor a harmadik, és Vida 
József a negyedik helyen (Velkei József fel-
adta a versenyt).
egyes fogat kategóriában szintén öten in-
dultak, közülük Kun andrea lett az első, 
megelőzve a román színekben versenyző 
Varga rolandot, valamint D’ess gábort és 
erdős Krisztián györgyöt.
Póni egyes fogattal majthényi Panna győ-
zött – ellenfele Jámbor Blanka ágnes volt –, 
póni négyes fogattal Jámbor Vilmos vetély-
társ nélkül egyedüli induló volt.
a helyszín jól vizsgázott, csak remélni lehet, 
hogy lesz folytatás.

Összeállította: 
baraa-press sport

lázár Vilmos, a magyar lovassport 
szövetség elnöke és mondok József, a 
Fogathajtó szakág elnöke a XIII. FeI 
fedett pályás világkupa budapesti díjki-
osztója keretében köszöntötte a vecsési 
id. Dobrovitz Józsefet 80. születésnap-
ja alkalmából.
az ünnepelt Dobrovitz József agrármér-
nök, a mosonmagyaróvári egyetem 
aranydiplomása 32 évig volt Vecsésen 
a Ferihegy tsz elnöke. a rendszervál-
tást követően alapította meg családi 
vállalkozását, a Dobrovitz Kft.-t. Har-
minc év óta a fogathajtósportban hát-
téremberként tevékenykedik, megépítette Vecsésen a Dobrovitz lovasparkot. Húsz 
éven át hazai és nemzetközi versenyeket rendezett nemzetközi Vecsés Kupa néven, 
mely elismert esemény volt itthon és külföldön. a Vecsés se színeiben fia és három uno-
kája a fogathajtósportban világbajnokok és vb-, eb-érmesek lettek: fia, Dobrovitz József 
négyesfogat-hajtó csapatvilágbajnok (2004); unokái közül ifj. Dobrovitz József 
kettesfogat-hajtó csapatvilágbajnok (2015, 2019), póni négyes fogat-hajtó kategóriá-
ban vb egyéni ezüst- és csapatbronzérmes, négyes fogat-haj tás ban eb csapatezüst- és 
bronzérmes, vb-csapatbronzérmes; osztertág Kristóf kettesfogat-hajtásban csapatvi-
lágbajnok (2019), pónifogathajtásban vb-csapatbronzérmes; osztertág márk pedig 
pónifogathajtásban vb-csapatbronzérmes. mind a négyen kettes- és négyesfogat-hajtó 
kategóriában is versenyeztek, versenyeznek.

november 29-én Kecskeméten rendezték 
a jubileumi 15. Bács-Kiskun megyei Príma-
gálát a Vállalkozók és munkáltatók orszá-
gos szövetsége szervezésében.
nyúl zoltán kétszeres fogathajtó világbaj-
nok, Ballószög díszpolgára a magyar 
sport kategóriában vehette át életműdíj-
ként 2019-ben a Bács-Kiskun megyei Prí-
ma díjat.
Kétszeres magyar fogathajtóbajnok, két-
szeres magyar hajtóderby-győztes. 1996 
óta tagja a magyar fogathajtó válogatott-
nak. Hat világbajnokságon indult: 1997, 
1999, 2001, 2003, 2004, 2007. Kétsze-
res világbajnok – két csapatarany –, mel-
lette két egyéni világbajnoki bronzérem is 
fényesen csillog a vitrinjében. a Kecskemét 
Hírös lovas Klub versenyzőjét 1999-ben 
és 2003-ban Bács-Kiskun megye legjobb 
sportolójává választották. Öt alkalommal 
lett a megye legjobb lovassportolója. lo-
vassportban az év sportolója címet 2003-
ban nyerte el, 2001-ben Ballószög dísz-
polgárává választották.

genfben december 14-én adták át a 
2019-es l’année Hippque awardokat. 
a l’année Hippique évkönyv kiadója, 
a Bcm media Boyd exellt választotta 
a 2019-es év hajtójának. aachent is-
mét a legjobb szabadtéri, míg stuttgar-
tot a legjobb fedeles versenynek vá-
lasztották.

id. dobrovitz józseF 80 ÉVeS

ismét 
boyd exell  
az ÉV Hajtója

Nyúl zoltáN  
megyei Príma díjaS

a Nemzeti lovardábaN iS debÜtált a FOgatHajtáS

Hölle Martin 

az év lovassportolója
Hölle martin kiváló évet, éveket 
tudhat maga mögött, hisz sportpá-
lyafutása során eddig öt világbaj-
nokságon szerepelt és öt világbaj-
noki arany-, illetve egy-egy ezüst- 
és bronzérem van a vitrinjében. 
2019. évi eredményei alapján az 

FeI világranglista élén végzett a 
kettesfogat-hajtók kategóriájában. 
az év egyetemi sportolója címet 
2017 után második alkalommal 
kapta meg 2019-ben.
Ötszörös fogathajtó világbajnok 
(egyéniben 2013, egyéniben és 
csapatban 2017, egyéniben és 
csapatban 2019), pónifogathajtó 
egyéni világbajnok (2013), póni-
fogathajtó csapat-világbajnoki 
bronzérmes (2013), a pónifogat-
hajtó világbajnokság egyéni ezüst-
érmese (2015), korosztályos euró-
pa-bajnok (2010), magyar bajnok 
(2009, 2010), a magyar Derby 
győztese (2018, 2019), 2019-
ben az ötödik világbajnokságán 
állt rajthoz Drebkauban. a ma-
gyar lovassport örökös bajnoka.
2019-ben egyéniben és csapat-
ban ismét világbajnok lett a ket-
tes kategóriában Drebkauban, és 
társaival sporttörténelmet írtak, 
hisz sorrendben a negyedik vi-
lágbajnokságon nyertek a ma-
gyarok egyéniben is és csapat-
ban is világbajnoki címet (2013, 
2015, 2017, 2019).

mindeKözben stockholmbaN
a budapesti fordulóval párhuzamosan, 
stockholmban zajló ötödik világkupa-for-
dulóban az ausztrál Boyd exell nyert a hol-
land Koos de ronde és a belga glenn 
geerts előtt. a sorozat korábbi nyolcszoros 
győztese, Boyd stockholm után a genfben 

rendezett hatodik fordulóban is nyert glenn 
geerts és Bram chardon előtt, így ebben a 
szezonban ahol elindult, azt meg is nyerte.
még három forduló van hátra a sorozat 
selejtezőiből – london, mechelen és lip-
cse. a februári bordeaux-i döntőnek már 

biztos résztvevője Boyd exell, továbbá 
IJsbrand chardon és Bram chardon, de a 
harmadik hollandnak, Koos de rondének 
is jók az esélyei. a még kiadó két helyért 
nagy vetélkedés várható Jerôme Voutaz, 
chester Weber, Benjamin allaund és 

Dobrovitz József között. míg a többiekre 
még két-három forduló vár, a magyar haj-
tónak már csak egy versenye van, lapzár-
tánk után, december 21–22-én london-
ban áll rajthoz és egy dobogós helyezés 
bordeaux-i döntőt jelenthet számára.
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már korábban is felmerült az igény, hogy a 
fővárosban is felléphessenek a lovassport 
legeredményesebb szakágának verseny-
zői, ez végül decemberben valósult meg, a 
felújított nemzeti lovardában öt kategóriá-
ban 46 fogat állt rajthoz az első alkalom-
mal rendezett fedeles fogathajtóversenyen.

Kétségkívül a legnagyobb érdeklődés most 
is a kettes fogatok versenyét kísérte, a kétfor-
dulós-összevetéses verseny végeredményé-
ben különösebb meglepetés nem született.
a legnépesebb kategóriában összesen 33 
induló nevezett, közülük a szilvásváradon 
és Hortobágyon is győztes Fekete györgy 

szerezte meg ismét az első 
helyet. Fekete györgy itt  
is legyőzhetetlennek bizo-
nyult, mindkét fordulóban  
a legjobb idővel végzett  
az élen, és az összevetés-
ben sem talált legyőzőre. 
Utolsó indulóként itt is „le-
iskolázta” a mezőnyt. 
makoviczki richárd vég-
zett másodikként, rózsa at-
tila szerezte meg a harma-
dik helyet, megelőzve Kiss 
sándort, ifj. Fekete györ-
gyöt és margitai mátét.

négyes fogat kategóriában mindössze 
öten álltak rajthoz, így náluk nem került sor 
összevetésre. a győzelmet a román színek-
ben versenyző rákóczi gergő szerezte 
meg, szakács róbert végzett a második, 
tóth simon sándor a harmadik, és Vida 
József a negyedik helyen (Velkei József fel-
adta a versenyt).
egyes fogat kategóriában szintén öten in-
dultak, közülük Kun andrea lett az első, 
megelőzve a román színekben versenyző 
Varga rolandot, valamint D’ess gábort és 
erdős Krisztián györgyöt.
Póni egyes fogattal majthényi Panna győ-
zött – ellenfele Jámbor Blanka ágnes volt –, 
póni négyes fogattal Jámbor Vilmos vetély-
társ nélkül egyedüli induló volt.
a helyszín jól vizsgázott, csak remélni lehet, 
hogy lesz folytatás.

Összeállította: 
baraa-press sport

lázár Vilmos, a magyar lovassport 
szövetség elnöke és mondok József, a 
Fogathajtó szakág elnöke a XIII. FeI 
fedett pályás világkupa budapesti díjki-
osztója keretében köszöntötte a vecsési 
id. Dobrovitz Józsefet 80. születésnap-
ja alkalmából.
az ünnepelt Dobrovitz József agrármér-
nök, a mosonmagyaróvári egyetem 
aranydiplomása 32 évig volt Vecsésen 
a Ferihegy tsz elnöke. a rendszervál-
tást követően alapította meg családi 
vállalkozását, a Dobrovitz Kft.-t. Har-
minc év óta a fogathajtósportban hát-
téremberként tevékenykedik, megépítette Vecsésen a Dobrovitz lovasparkot. Húsz 
éven át hazai és nemzetközi versenyeket rendezett nemzetközi Vecsés Kupa néven, 
mely elismert esemény volt itthon és külföldön. a Vecsés se színeiben fia és három uno-
kája a fogathajtósportban világbajnokok és vb-, eb-érmesek lettek: fia, Dobrovitz József 
négyesfogat-hajtó csapatvilágbajnok (2004); unokái közül ifj. Dobrovitz József 
kettesfogat-hajtó csapatvilágbajnok (2015, 2019), póni négyes fogat-hajtó kategóriá-
ban vb egyéni ezüst- és csapatbronzérmes, négyes fogat-haj tás ban eb csapatezüst- és 
bronzérmes, vb-csapatbronzérmes; osztertág Kristóf kettesfogat-hajtásban csapatvi-
lágbajnok (2019), pónifogathajtásban vb-csapatbronzérmes; osztertág márk pedig 
pónifogathajtásban vb-csapatbronzérmes. mind a négyen kettes- és négyesfogat-hajtó 
kategóriában is versenyeztek, versenyeznek.

november 29-én Kecskeméten rendezték 
a jubileumi 15. Bács-Kiskun megyei Príma-
gálát a Vállalkozók és munkáltatók orszá-
gos szövetsége szervezésében.
nyúl zoltán kétszeres fogathajtó világbaj-
nok, Ballószög díszpolgára a magyar 
sport kategóriában vehette át életműdíj-
ként 2019-ben a Bács-Kiskun megyei Prí-
ma díjat.
Kétszeres magyar fogathajtóbajnok, két-
szeres magyar hajtóderby-győztes. 1996 
óta tagja a magyar fogathajtó válogatott-
nak. Hat világbajnokságon indult: 1997, 
1999, 2001, 2003, 2004, 2007. Kétsze-
res világbajnok – két csapatarany –, mel-
lette két egyéni világbajnoki bronzérem is 
fényesen csillog a vitrinjében. a Kecskemét 
Hírös lovas Klub versenyzőjét 1999-ben 
és 2003-ban Bács-Kiskun megye legjobb 
sportolójává választották. Öt alkalommal 
lett a megye legjobb lovassportolója. lo-
vassportban az év sportolója címet 2003-
ban nyerte el, 2001-ben Ballószög dísz-
polgárává választották.

genfben december 14-én adták át a 
2019-es l’année Hippque awardokat. 
a l’année Hippique évkönyv kiadója, 
a Bcm media Boyd exellt választotta 
a 2019-es év hajtójának. aachent is-
mét a legjobb szabadtéri, míg stuttgar-
tot a legjobb fedeles versenynek vá-
lasztották.

id. dobrovitz józseF 80 ÉVeS

ismét 
boyd exell  
az ÉV Hajtója

Nyúl zoltáN  
megyei Príma díjaS
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Hölle Martin 

az év lovassportolója
Hölle martin kiváló évet, éveket 
tudhat maga mögött, hisz sportpá-
lyafutása során eddig öt világbaj-
nokságon szerepelt és öt világbaj-
noki arany-, illetve egy-egy ezüst- 
és bronzérem van a vitrinjében. 
2019. évi eredményei alapján az 

FeI világranglista élén végzett a 
kettesfogat-hajtók kategóriájában. 
az év egyetemi sportolója címet 
2017 után második alkalommal 
kapta meg 2019-ben.
Ötszörös fogathajtó világbajnok 
(egyéniben 2013, egyéniben és 
csapatban 2017, egyéniben és 
csapatban 2019), pónifogathajtó 
egyéni világbajnok (2013), póni-
fogathajtó csapat-világbajnoki 
bronzérmes (2013), a pónifogat-
hajtó világbajnokság egyéni ezüst-
érmese (2015), korosztályos euró-
pa-bajnok (2010), magyar bajnok 
(2009, 2010), a magyar Derby 
győztese (2018, 2019), 2019-
ben az ötödik világbajnokságán 
állt rajthoz Drebkauban. a ma-
gyar lovassport örökös bajnoka.
2019-ben egyéniben és csapat-
ban ismét világbajnok lett a ket-
tes kategóriában Drebkauban, és 
társaival sporttörténelmet írtak, 
hisz sorrendben a negyedik vi-
lágbajnokságon nyertek a ma-
gyarok egyéniben is és csapat-
ban is világbajnoki címet (2013, 
2015, 2017, 2019).

mindeKözben stockholmbaN
a budapesti fordulóval párhuzamosan, 
stockholmban zajló ötödik világkupa-for-
dulóban az ausztrál Boyd exell nyert a hol-
land Koos de ronde és a belga glenn 
geerts előtt. a sorozat korábbi nyolcszoros 
győztese, Boyd stockholm után a genfben 

rendezett hatodik fordulóban is nyert glenn 
geerts és Bram chardon előtt, így ebben a 
szezonban ahol elindult, azt meg is nyerte.
még három forduló van hátra a sorozat 
selejtezőiből – london, mechelen és lip-
cse. a februári bordeaux-i döntőnek már 

biztos résztvevője Boyd exell, továbbá 
IJsbrand chardon és Bram chardon, de a 
harmadik hollandnak, Koos de rondének 
is jók az esélyei. a még kiadó két helyért 
nagy vetélkedés várható Jerôme Voutaz, 
chester Weber, Benjamin allaund és 

Dobrovitz József között. míg a többiekre 
még két-három forduló vár, a magyar haj-
tónak már csak egy versenye van, lapzár-
tánk után, december 21–22-én london-
ban áll rajthoz és egy dobogós helyezés 
bordeaux-i döntőt jelenthet számára.
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mennyi idősen érdemes bele-
kezdeni, és mennyi ideig le-

het űzni ezt a sportot?
az, hogy mikor kezdi el az ember, nagy-
ban függ a céloktól is. Ha valaki hobbi-
szinten, rekreációs céllal szeretné űzni, ak-
kor nincs igazán meghatározott korosz-
tály; ha viszont versenyzés a terv, akkor – 
akárcsak más versenysportokban – itt is 

ajánlott minél hamarabb, 5-6 éves kor kö-
rül elkezdeni.
a versenyzők többsége – ritka kivételektől 
eltekintve – 28-30 évesen fejezi be aktív 
pályafutását, sokan azonban edzőként, 
futószárazóként vagy bíróként továbbra is 
részesei maradnak a sportnak. a lovas-
torna hazai és nemzetközi szinten is na-
gyon jó közösség, így aki egyszer a része-

se lesz, általában szívesen marad azután 
is, hogy befejezte aktív sportolói karrierjét.
Milyen előképzettség szükséges ah-
hoz, hogy valaki lovastornáz has son?
leginkább semmilyen. Vannak sportágak, 
amelyek hozzátehetnek a lovastornászok 
fejlődéséhez – ilyen például a ritmikus gim-
nasztika vagy a fitnesz, illetve a táncos 
sportok bármelyike –, de az oktatást min-

a lovastornát a legtöbben a cirkusszal vagy a kaszkadőrökkel azonosítják, kevés gyerek, és még kevesebb szülő 
gondol (komolyan) arra, hogy ez akár egy sport is lehet, amelyet akár egészen kicsi korban el lehet kezdeni 
– sőt, akkor a leginkább ajánlott. a lovastorna, amellett, hogy rendkívül látványos sport, számos készséget is 
fejleszt. nem véletlen például, hogy a lovon végzett tornagyakorlatokat számos esetben terápiás célokkal is 
alkalmazzák, németországban pedig a lovaglótudás megalapozásául szolgál, ott tehát minden lovagolni tanuló 
gyermek megismerkedik a lovastorna alapjaival is. sajnos magyarországon egyelőre nem olyan elterjedt ez a 
mozgásforma, jelenleg a szakág alig több mint száz versenyzővel rendelkezik – a németországi több tízezerrel 
szemben –, sokkal több lehetőség adódik azonban az elkezdésére, mint azt gondolnánk. ebben a cikkben 
röviden áttekintjük, kinek ajánlott ez a sportág, mit kell tudni az elkezdésekor, és milyen lehetőségei vannak 
egyáltalán annak, aki magyarországon lovastornász szeretne lenni.

denkivel az alapoktól kezdjük, az új csapat-
tagok lépésről lépésre sajátítják el a 
lovastorna mozgásanyagát. az egyesüle-
tek többsége nemcsak lovon, hanem torna-
teremben is edz, ahol alapvető gimnaszti-
kát, valamint a későbbiekben akrobatikus 
gyakorlatokat is tanulnak a versenyzők. a 
lovardában emellett nemcsak lovon, hanem 
műlovon is folyik az edzés. a műló egy álta-
lában fémhordóból kialakított, hevederrel 
vagy kapaszkodókkal felszerelt, a lónál 
alacsonyabb eszköz, amelyen a verseny-
zők biztonsággal sajátíthatják el az egyes 
gyakorlatokat azelőtt, hogy lovon is meg-
próbálnák azokat. magyarországon min-
den versenyen vannak úgynevezett amatőr, 
illetve utánpótlás kategóriák, ahol a résztve-
vők részben vagy teljes egészében műlo-
von mutatják be a gyakorlataikat – nem kell 
tehát megijedni, hogy a kezdők rögtön lo-
von, vágtában fognak edzeni, versenyezni; 
ez sok-sok év munkája után jön majd el.
Milyen kilátásai vannak egy lovas-
torna-versenyzőnek, milyen szint-
re mennyi idő alatt tud felfejlődni?
sajnos ez egyelőre nem az a sportág, 
amelyből profi sportolóként meg lehet élni, 
kitartó munkával azonban lehetőség nyílik 
a nemzetközi szereplésre, sőt, akár a 
pénzdíjas versenyeken való részvételre is. 
Hogy ki mennyi idő alatt milyen szintre jut 
el, az nagyban függ az egyéni képessé-
gektől, és persze az edzésmunka gyakori-
ságától; a hazai versenykategóriák viszont 
úgy vannak kialakítva, hogy a versenyzők-
nek lehetőségük nyíljon folyamatosan, lép-
csőfokonként egyre följebb lépni, ami elő-
segíti a fokozatos fejlődést, és egyben 
motivál is. a műló után először lépésben, 
majd a későbbiekben vágtában mutatják 
be a versenyzők a gyakorlataikat. nem-
zetközi szinten egyéniben 12 éves kortól 
van lehetőségük versenyezni a lovas tor ná-
szoknak, csapatban vagy párosban azon-
ban már ennél hamarabb is szerepelhet-
nek, akár európa-, illetve világbajnoksá-

gon is. a tapasztalat az, hogy a verseny-
zők körülbelül 5-7 év után jutnak el a vág-
tás egyéni kategóriákig – tehát ahol már 
versenyezhetnek nemzetközi szinten is –, 
de ez is nagyban függ egyebek között az 
egyéni képességektől, illetve itt már fontos 
tényező az is, hogy az egyesület milyen 
lovakkal rendelkezik, hiszen ez is befolyá-

solja, hogy milyen kategóriákban tudnak 
indulni a versenyzőik.
Mennyi elfoglaltsággal jár a 
lovastorna heti, havi szinten?
ezt is egyesülete válogatja, de a verseny-
zők általában legalább heti két lovas 
edzésen, és többnyire egy tornatermi al-
kalmon vesznek részt, amelyek időtartama 
másfél, két, esetleg három óra is lehet, 
hosszabb edzésekre inkább a hétvégéken 
lehet számítani. a szint emelkedésével és a 

céloktól függően növekedhet az edzések 
száma, illetve a komolyabb nemzetközi 
versenyzők más jellegű, erőnléti vagy tán-
cos órákat is beiktatnak a programjukba. 
a versenyidőszak elsődlegesen tavaszra 
korlátozódik, a szezon márciussal kezdő-
dik és a hazai versenyzők számára a má-
jus végétől szeptemberig tartó nyári szüne-
tet követően októberben az országos baj-
noksággal fejeződik be. a nemzetközi 
versenyek többségét április és július között 
rendezik, az európa- és világbajnokságok 
pedig július végére, illetve augusztus elejé-
re esnek. a hazai versenyek egy- vagy két-
naposak, a meghirdetett kategóriák szá-
mától függően, míg nemzetközi szinten 

három, vagy akár négy napig is eltarthat-
nak. egy hazai versenyző számára a rész-
vétel összességében évi körülbelül öt hét-
végés elfoglaltságot jelent, egy nemzetkö-
zi szintű sportoló számára egy-kettővel, de 
akár négy-öttel is többet, az edző és a ver-
senyző döntésétől függően.
Hol „kopogtathat”, aki lovastor-
náz ni szeretne?
Jelenleg a lovastorna egy kicsit centrali-
zált magyarországon, a versenyző klu-

HOgyan legyeK 

lOVaStOrnáSz?

„a lovastorna hazai és nemzetközi szinten is 
nagyon jó közösség, így aki egyszer a részese lesz, 

általában szívesen marad azután is, 
hogy befejezte aktív sportolói karrierjét”
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mennyi idősen érdemes bele-
kezdeni, és mennyi ideig le-

het űzni ezt a sportot?
az, hogy mikor kezdi el az ember, nagy-
ban függ a céloktól is. Ha valaki hobbi-
szinten, rekreációs céllal szeretné űzni, ak-
kor nincs igazán meghatározott korosz-
tály; ha viszont versenyzés a terv, akkor – 
akárcsak más versenysportokban – itt is 

ajánlott minél hamarabb, 5-6 éves kor kö-
rül elkezdeni.
a versenyzők többsége – ritka kivételektől 
eltekintve – 28-30 évesen fejezi be aktív 
pályafutását, sokan azonban edzőként, 
futószárazóként vagy bíróként továbbra is 
részesei maradnak a sportnak. a lovas-
torna hazai és nemzetközi szinten is na-
gyon jó közösség, így aki egyszer a része-

se lesz, általában szívesen marad azután 
is, hogy befejezte aktív sportolói karrierjét.
Milyen előképzettség szükséges ah-
hoz, hogy valaki lovastornáz has son?
leginkább semmilyen. Vannak sportágak, 
amelyek hozzátehetnek a lovastornászok 
fejlődéséhez – ilyen például a ritmikus gim-
nasztika vagy a fitnesz, illetve a táncos 
sportok bármelyike –, de az oktatást min-

a lovastornát a legtöbben a cirkusszal vagy a kaszkadőrökkel azonosítják, kevés gyerek, és még kevesebb szülő 
gondol (komolyan) arra, hogy ez akár egy sport is lehet, amelyet akár egészen kicsi korban el lehet kezdeni 
– sőt, akkor a leginkább ajánlott. a lovastorna, amellett, hogy rendkívül látványos sport, számos készséget is 
fejleszt. nem véletlen például, hogy a lovon végzett tornagyakorlatokat számos esetben terápiás célokkal is 
alkalmazzák, németországban pedig a lovaglótudás megalapozásául szolgál, ott tehát minden lovagolni tanuló 
gyermek megismerkedik a lovastorna alapjaival is. sajnos magyarországon egyelőre nem olyan elterjedt ez a 
mozgásforma, jelenleg a szakág alig több mint száz versenyzővel rendelkezik – a németországi több tízezerrel 
szemben –, sokkal több lehetőség adódik azonban az elkezdésére, mint azt gondolnánk. ebben a cikkben 
röviden áttekintjük, kinek ajánlott ez a sportág, mit kell tudni az elkezdésekor, és milyen lehetőségei vannak 
egyáltalán annak, aki magyarországon lovastornász szeretne lenni.

denkivel az alapoktól kezdjük, az új csapat-
tagok lépésről lépésre sajátítják el a 
lovastorna mozgásanyagát. az egyesüle-
tek többsége nemcsak lovon, hanem torna-
teremben is edz, ahol alapvető gimnaszti-
kát, valamint a későbbiekben akrobatikus 
gyakorlatokat is tanulnak a versenyzők. a 
lovardában emellett nemcsak lovon, hanem 
műlovon is folyik az edzés. a műló egy álta-
lában fémhordóból kialakított, hevederrel 
vagy kapaszkodókkal felszerelt, a lónál 
alacsonyabb eszköz, amelyen a verseny-
zők biztonsággal sajátíthatják el az egyes 
gyakorlatokat azelőtt, hogy lovon is meg-
próbálnák azokat. magyarországon min-
den versenyen vannak úgynevezett amatőr, 
illetve utánpótlás kategóriák, ahol a résztve-
vők részben vagy teljes egészében műlo-
von mutatják be a gyakorlataikat – nem kell 
tehát megijedni, hogy a kezdők rögtön lo-
von, vágtában fognak edzeni, versenyezni; 
ez sok-sok év munkája után jön majd el.
Milyen kilátásai vannak egy lovas-
torna-versenyzőnek, milyen szint-
re mennyi idő alatt tud felfejlődni?
sajnos ez egyelőre nem az a sportág, 
amelyből profi sportolóként meg lehet élni, 
kitartó munkával azonban lehetőség nyílik 
a nemzetközi szereplésre, sőt, akár a 
pénzdíjas versenyeken való részvételre is. 
Hogy ki mennyi idő alatt milyen szintre jut 
el, az nagyban függ az egyéni képessé-
gektől, és persze az edzésmunka gyakori-
ságától; a hazai versenykategóriák viszont 
úgy vannak kialakítva, hogy a versenyzők-
nek lehetőségük nyíljon folyamatosan, lép-
csőfokonként egyre följebb lépni, ami elő-
segíti a fokozatos fejlődést, és egyben 
motivál is. a műló után először lépésben, 
majd a későbbiekben vágtában mutatják 
be a versenyzők a gyakorlataikat. nem-
zetközi szinten egyéniben 12 éves kortól 
van lehetőségük versenyezni a lovas tor ná-
szoknak, csapatban vagy párosban azon-
ban már ennél hamarabb is szerepelhet-
nek, akár európa-, illetve világbajnoksá-

gon is. a tapasztalat az, hogy a verseny-
zők körülbelül 5-7 év után jutnak el a vág-
tás egyéni kategóriákig – tehát ahol már 
versenyezhetnek nemzetközi szinten is –, 
de ez is nagyban függ egyebek között az 
egyéni képességektől, illetve itt már fontos 
tényező az is, hogy az egyesület milyen 
lovakkal rendelkezik, hiszen ez is befolyá-

solja, hogy milyen kategóriákban tudnak 
indulni a versenyzőik.
Mennyi elfoglaltsággal jár a 
lovastorna heti, havi szinten?
ezt is egyesülete válogatja, de a verseny-
zők általában legalább heti két lovas 
edzésen, és többnyire egy tornatermi al-
kalmon vesznek részt, amelyek időtartama 
másfél, két, esetleg három óra is lehet, 
hosszabb edzésekre inkább a hétvégéken 
lehet számítani. a szint emelkedésével és a 

céloktól függően növekedhet az edzések 
száma, illetve a komolyabb nemzetközi 
versenyzők más jellegű, erőnléti vagy tán-
cos órákat is beiktatnak a programjukba. 
a versenyidőszak elsődlegesen tavaszra 
korlátozódik, a szezon márciussal kezdő-
dik és a hazai versenyzők számára a má-
jus végétől szeptemberig tartó nyári szüne-
tet követően októberben az országos baj-
noksággal fejeződik be. a nemzetközi 
versenyek többségét április és július között 
rendezik, az európa- és világbajnokságok 
pedig július végére, illetve augusztus elejé-
re esnek. a hazai versenyek egy- vagy két-
naposak, a meghirdetett kategóriák szá-
mától függően, míg nemzetközi szinten 

három, vagy akár négy napig is eltarthat-
nak. egy hazai versenyző számára a rész-
vétel összességében évi körülbelül öt hét-
végés elfoglaltságot jelent, egy nemzetkö-
zi szintű sportoló számára egy-kettővel, de 
akár négy-öttel is többet, az edző és a ver-
senyző döntésétől függően.
Hol „kopogtathat”, aki lovastor-
náz ni szeretne?
Jelenleg a lovastorna egy kicsit centrali-
zált magyarországon, a versenyző klu-
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ahogy meséli, első lovát a keresztelőjé-
re kapta és szerinte lovagolni sokkal 

könnyebb, mint bringázni. a lovak, a lo-
vaglás az életének mindig része volt, 
Habsburg györggyel az esküvőjükre is lo-
vat kaptak nászajándékba, és a ló miatt is 
kerültek sóskútra. olyan helyet kerestek, 
amely csendes, vidékies, ám Budapesthez 
közel van és jó a közlekedés, a repülőtér 
viszonylag könnyen elérhető, hisz györgy 
sokat utazik. a Budapesttől 23 kilométerre 
az m7 autópálya mellett lévő sóskút pe-
dig már ismerős hely volt, mert Habsburg 
ottó a település díszpolgára, és az itteni 
lovardában tartották ezt a bizonyos nász-
ajándékba kapott lovat is.
a lovardában az ott működő lovastorna-
csapatnak kerestek lovat, eilika pedig 
amellett, hogy maga lovagolta és verseny-
zett is vele lovastusában, felajánlotta a lo-
vát a voltizsálóknak is, egyrészt, mert ak-
kor már nyolchónapos terhes volt és nem 
ügethetett, másrészt, mert mint mondja, a 
sokcélú használatnak van értelme, és nem 

igaz, hogy egyik vagy másik sportágban 
„tönkremegy a ló”. 
ma a saját birtokukon virágos- vagy al-
máskert helyett egy karámrendszer veszi 
körül a házat – és persze istálló és fedeles 
lovarda. az istálló eredetileg a saját lova-
iknak épült, hisz ahogy jöttek a gyerekek, 
természetes volt, hogy mindhárman lova-
golnak, sőt talán a sóskúti hagyományok 

miatt mindhárman lovastornáztak, lovas-
tor náznak is – nemzetközi szintig jutottak. 
„Ildikó 2017-ig az ificsapatunk tagja volt, 
indult az európa-bajnokságon és minősült 
a vb-re. most viszont Károly Konstantin az, 
aki aktívan lovastornázik. nyáron Hollan-

diában indult a felnőtt eb-n. egyéni ifi fiú 
kategóriában nemzetközi szinten verseny-
zik, 2019-ben még nem sikerült az ifi vb-re 
minősülnie, viszont ezüstérmet hozott haza 
az országos bajnokságról.” 
De vissza sóskútra! olyan nagy igény volt 
istállóra, hogy ma már nem csak a saját 
lovaik laknak itt. eilika amellett, hogy gye-
rekeket nevelt, létrehozott egy jótékonysá-

gi alapítványt is, és valahogy természete-
sen adódott, hogy a hobbija, vagyis a lo-
vaglás mindennapos „munka” is lett.
a Habsburg eilika alapítványnál a lovar-
dájukban „vegyes használatban” vannak 
a lovak, hisz a voltizslovaknak is szüksé-

„Normálisan edzem a lovakat, 
mint a németek”

Ha magáról kérdezem, egy-két szó-
val elintézi a választ, bezzeg ha a 
gyermekeiről, lovakról, lovaglásról, 
versenyekről van szó, szinte ömlik 
belőle a szó. Ő eilika von olden burg 
hercegnő, vagy ahogy itthon ismer-
jük, Habsburg eilika. Beszélgeté-
sünk során csapongunk, de a lovak-
tól nem tágítunk. eilika azon szeren-
csés emberek közé tartozik, akik-
nek a munkája egyben a hobbija is.

bok többsége Budapesten és környékén 
található; élen jár azonban a versenyzés-
ben és versenyszervezésben a kaposvári 
lo vas akadémia, és az utóbbi években fel-
került a szakág térképére mosonmagyar-
óvár és Kiskunhalas is. a jelenleg ver-
senyző egyesületek nevei és elérhetősé-
gei megtalálhatók a lovastorna.lovas szo-
vet seg.hu/egyesuletek oldalon, de az or-
szág több pontján léteznek még olyan lo-
vardák, ahol foglalkoznak lovastornával, 

esetleg bemutatóznak is, ezért ha valaki 
szeretné kipróbálni a sportot az említett 
városokon kívül, akkor is érdemes a kör-
nyező lovardákban tájékozódni. Ha vala-
ki egyesületként, edzőként szeretne el-
kezdeni foglalkozni a sporttal, vagy csak 
segítséget kérne, az egyesületek mellett a 
lovastorna szakág elnevezésű hivatalos 
Facebook-oldalon is tájékozódhat, ahol 
az üzenetekre a szakág vezetői válaszol-
nak.

Milyen befektetéssel jár elkezdeni 
ezt a sportot, milyen felszerelésre 
lesz szükség?
maga az elkezdés szerencsére nem igé-
nyel nagy befektetést. ruházat tekinteté-
ben nincsenek különösebb kikötések, any-
nyi a fontos, hogy lehetőleg testhez álló 
ruha legyen, ami nem tud beleakadni a fel-
szerelésbe, és nem zavarja a gyerekeket a 
mozgásban. amit meg kell vásárolni, az a 
papucs vagy balettcipő, amiben a 
lovastornászok a lovon, illetve a műlovon 
edzenek. ez általában a nagyobb sport-
áruházakban vagy interneten keresztül 
szerezhető be, de az egyesületekben szin-
te bárki tud ötleteket adni, hogy hol érde-
mes keresni. a versenyzés elkezdésekor 
szükség lesz versenyzőruhára, azaz 
dresszre és egyesületi pólóra, melegítőre 
is, ezeket azonban sok egyesületben nem 
szükséges az újaknak azonnal megvenni-
ük, lehetőség van „öröklésre” az idősebb 
versenyzőktől. Hosszabb távon – főleg, 
amikor a versenyzők már kiforrottabb 
egyéni koreográfiákkal rendelkeznek –, 
célszerű egyéni dresszeket varratni, de 
ezeket is általában egy vagy több szezo-
non át használják a versenyzők. ezen felül 
az edzések díjával kell számolni, ami álta-
lában havidíjas rendszerben működik, de 
itt is igaz az, hogy klubonként, lovardán-
ként változnak a költségek és a feltételek.
Összességében kinek ajánlott ez a 
sportág?
lényegében bárkinek érdemes elkezdeni, 
aki szereti a lovakat és szeret mozogni; 
akik pedig emellett még a táncos, művé-
szibb sportokat is kedvelik, azoknak kifeje-
zetten ajánlott. a hiedelmekkel ellentétben 
ez nem női sport, sőt! Vannak nagyon sike-
res és népszerű férfiversenyzők is, de saj-
nos ritkább, hogy egy fiú a lovastornát vá-
lasztja a sportjának – ezért viszont minden 
edző nagyon boldog, ha fiúk is csatlakoz-
nak a csapatába.
sokan érkeztek sokféle céllal vagy elvá-
rással, de még többen ezek nélkül, puszta 
véletlenek folytán kezdtek bele ebbe a 
sportágba, ami aztán teljesen megváltoz-
tatta az életüket – a dolog pozitív értelmé-
ben. aki elkezdi, mindenképpen nyerni 
fog vele, akár szeretne később versenyez-
ni, akár nem.

Bence-Kiss Krisztina

„nagyon fontos a körültekintés 
és a szent rend, hogy mindenki mindent elpakoljon 

maga után. ez most úgy hangzik, 
 mintha természetes lenne, de sajnos már nem az…”
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egyéni koreográfiákkal rendelkeznek –, 
célszerű egyéni dresszeket varratni, de 
ezeket is általában egy vagy több szezo-
non át használják a versenyzők. ezen felül 
az edzések díjával kell számolni, ami álta-
lában havidíjas rendszerben működik, de 
itt is igaz az, hogy klubonként, lovardán-
ként változnak a költségek és a feltételek.
Összességében kinek ajánlott ez a 
sportág?
lényegében bárkinek érdemes elkezdeni, 
aki szereti a lovakat és szeret mozogni; 
akik pedig emellett még a táncos, művé-
szibb sportokat is kedvelik, azoknak kifeje-
zetten ajánlott. a hiedelmekkel ellentétben 
ez nem női sport, sőt! Vannak nagyon sike-
res és népszerű férfiversenyzők is, de saj-
nos ritkább, hogy egy fiú a lovastornát vá-
lasztja a sportjának – ezért viszont minden 
edző nagyon boldog, ha fiúk is csatlakoz-
nak a csapatába.
sokan érkeztek sokféle céllal vagy elvá-
rással, de még többen ezek nélkül, puszta 
véletlenek folytán kezdtek bele ebbe a 
sportágba, ami aztán teljesen megváltoz-
tatta az életüket – a dolog pozitív értelmé-
ben. aki elkezdi, mindenképpen nyerni 
fog vele, akár szeretne később versenyez-
ni, akár nem.

Bence-Kiss Krisztina

„nagyon fontos a körültekintés 
és a szent rend, hogy mindenki mindent elpakoljon 

maga után. ez most úgy hangzik, 
 mintha természetes lenne, de sajnos már nem az…”
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gük van másfajta mozgásra, mint a körbe-
körbe vágtára. „normálisan edzem a lo-
vakat, mint a németek” – hangoztatja 
eilika, aki mind egészséges, mind sérült és 
fogyatékossággal élő emberek oktatására 
képesített lovasedző, ezenfelül díjlovag ló-
bíró is. az 1998-ban létrehozott alapít-
vány céljai között a jótékony adomány-
gyűjtés mellett ott a lovasoktatás és 
lovasterápia is. „nálunk gyerekeknek és 
felnőtteknek is van lehetőségük lovagolni a 
teljesen kezdőtől a haladó szintig hat kü-
lönböző szakágban: díjlovaglás, díjugra-
tás, lovastusa, lovastorna, para sport és 
hippoterápia.”
talán a német gyökerek vagy a gyerekek, 
vagy mindkettő miatt eilika a védnöke a 

magyar Póni Klub szövetségnek. tizenkét 
gyerekük versenyez is a póniklubos verse-
nyeken, saját és bértartásban itt lévő lovak-
kal. lovastusa-csapatukban hat gyerek ki-
lenc lóval versenyez a magyar bajnokság-
ban és zsófi lánya minősült az eb-re is. 
egyébként nemcsak versenyzők, hanem 
kifejezetten szabadidős sportolók is járnak 
hozzájuk a kicsi gyerekektől a szenior kor-
osztályig. Voltizsálni huszonkét gyerek jár 
ide, öt közülük nem versenyez, kilenc vi-
szont a válogatott tagja. 2004-ben kezd-
ték az utóbbi sportágat – lovuk volt, de a 
gyerekek akkor még síoverallba öltözve 
gyakoroltak. ma pedig van közöttük, aki 
szeniorként is még lovastornázik. a 
voltizsálás náluk egyébként először kifeje-
zetten csapatsport – csak a későbbiekben 
tanulnak meg a gyerekek párosban, illetve 
egyénileg is szerepelni, versenyezni. 
az alapítvány, illetve eilika maga foglalko-
zik sérült, valamint autista gyerekek 
lovasterápiájával is. a szakember elmond-
ta, hogy a lovaglás bizonyos betegségek-
ben szenvedőkre kifejezetten jó hatással 
van, autista gyermekek közül van, akinek 
hasznos, másoknak kevésbé. egy előnye 
azonban mindenképpen van a lovaglásnak 
a mentálisan sérült gyermekek és felnőttek 
számára is: a lovaglás testi fittséggel jár.
s hogy mennyi feladatot ad a lovakkal és 
lovasokkal való munka? a lovakkal minden-
nap dolgozni kell, és eilika lovasedző, futó-
szárazó és lovas is, tehát elfoglaltsága van 
– nem is kevés. a sportmozgás és az állat-
szeretet tanítása mellett azonban egy talán 
még sokkal fontosabb dologra is oktatja ta-
nítványait, környezetét: „nagyon fontos a 
körültekintés és a szent rend, hogy mindenki 
mindent elpakoljon maga után. nem sza-
bad elfelejteni, hogyan kell felszerelni a lo-
vat, valamint ellátni a lovat edzés előtt és 
után, figyelni, hogy mi történik a szomszéd 
boxban a lóval/gyerekkel, tudni kell össze-
söpörni ott, ahol ápoltuk a lovat… ez most 
úgy hangzik, mintha normális és természe-
tes lenne, de sajnos már nem az… talán a 
mi tanítási céljaink túl magasak… azonban 
ha azt látjuk, mit csinál ma egy fiatal ember, 
akkor jobb, ha már fiatal korban megtanul-
ja az alapot: a munkahelyet tisztán és ren-
desen kell elhagyni etc.”

Halmos B. Ágnes

■ 1. Habsburg sophia és zengő alagon 
eb-minősítő versenyen (2017) ❙ 2. Voltizsedzés
❙ 3. Károly Konstantin cVI lovastornaversenyen 
Pezinokban ❙ 4. tavaszi szezonnyitó verseny 
strzegomban. eilika mankóval (két héttel korábban 
leesett egy fiatal lóról), mellette az első ccI 2* 
versenyén induló Ildikó zengővel, jobbról pedig 
az ugyancsak a ccI2* versenyen induló 
sophia rádiháza alfával ❙ 5. Habsburg Ildikó 
és zengő Bábolnán 2019-ben ob-ezüstérmet 
szerzett ifi kategóriában ❙ 6. terápiás lovaglás
❙ 7–9. sóskúti birtokukon virágoskert helyett 
karámrendszer veszi körül a házat
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gük van másfajta mozgásra, mint a körbe-
körbe vágtára. „normálisan edzem a lo-
vakat, mint a németek” – hangoztatja 
eilika, aki mind egészséges, mind sérült és 
fogyatékossággal élő emberek oktatására 
képesített lovasedző, ezenfelül díjlovag ló-
bíró is. az 1998-ban létrehozott alapít-
vány céljai között a jótékony adomány-
gyűjtés mellett ott a lovasoktatás és 
lovasterápia is. „nálunk gyerekeknek és 
felnőtteknek is van lehetőségük lovagolni a 
teljesen kezdőtől a haladó szintig hat kü-
lönböző szakágban: díjlovaglás, díjugra-
tás, lovastusa, lovastorna, para sport és 
hippoterápia.”
talán a német gyökerek vagy a gyerekek, 
vagy mindkettő miatt eilika a védnöke a 

magyar Póni Klub szövetségnek. tizenkét 
gyerekük versenyez is a póniklubos verse-
nyeken, saját és bértartásban itt lévő lovak-
kal. lovastusa-csapatukban hat gyerek ki-
lenc lóval versenyez a magyar bajnokság-
ban és zsófi lánya minősült az eb-re is. 
egyébként nemcsak versenyzők, hanem 
kifejezetten szabadidős sportolók is járnak 
hozzájuk a kicsi gyerekektől a szenior kor-
osztályig. Voltizsálni huszonkét gyerek jár 
ide, öt közülük nem versenyez, kilenc vi-
szont a válogatott tagja. 2004-ben kezd-
ték az utóbbi sportágat – lovuk volt, de a 
gyerekek akkor még síoverallba öltözve 
gyakoroltak. ma pedig van közöttük, aki 
szeniorként is még lovastornázik. a 
voltizsálás náluk egyébként először kifeje-
zetten csapatsport – csak a későbbiekben 
tanulnak meg a gyerekek párosban, illetve 
egyénileg is szerepelni, versenyezni. 
az alapítvány, illetve eilika maga foglalko-
zik sérült, valamint autista gyerekek 
lovasterápiájával is. a szakember elmond-
ta, hogy a lovaglás bizonyos betegségek-
ben szenvedőkre kifejezetten jó hatással 
van, autista gyermekek közül van, akinek 
hasznos, másoknak kevésbé. egy előnye 
azonban mindenképpen van a lovaglásnak 
a mentálisan sérült gyermekek és felnőttek 
számára is: a lovaglás testi fittséggel jár.
s hogy mennyi feladatot ad a lovakkal és 
lovasokkal való munka? a lovakkal minden-
nap dolgozni kell, és eilika lovasedző, futó-
szárazó és lovas is, tehát elfoglaltsága van 
– nem is kevés. a sportmozgás és az állat-
szeretet tanítása mellett azonban egy talán 
még sokkal fontosabb dologra is oktatja ta-
nítványait, környezetét: „nagyon fontos a 
körültekintés és a szent rend, hogy mindenki 
mindent elpakoljon maga után. nem sza-
bad elfelejteni, hogyan kell felszerelni a lo-
vat, valamint ellátni a lovat edzés előtt és 
után, figyelni, hogy mi történik a szomszéd 
boxban a lóval/gyerekkel, tudni kell össze-
söpörni ott, ahol ápoltuk a lovat… ez most 
úgy hangzik, mintha normális és természe-
tes lenne, de sajnos már nem az… talán a 
mi tanítási céljaink túl magasak… azonban 
ha azt látjuk, mit csinál ma egy fiatal ember, 
akkor jobb, ha már fiatal korban megtanul-
ja az alapot: a munkahelyet tisztán és ren-
desen kell elhagyni etc.”

Halmos B. Ágnes

■ 1. Habsburg sophia és zengő alagon 
eb-minősítő versenyen (2017) ❙ 2. Voltizsedzés
❙ 3. Károly Konstantin cVI lovastornaversenyen 
Pezinokban ❙ 4. tavaszi szezonnyitó verseny 
strzegomban. eilika mankóval (két héttel korábban 
leesett egy fiatal lóról), mellette az első ccI 2* 
versenyén induló Ildikó zengővel, jobbról pedig 
az ugyancsak a ccI2* versenyen induló 
sophia rádiháza alfával ❙ 5. Habsburg Ildikó 
és zengő Bábolnán 2019-ben ob-ezüstérmet 
szerzett ifi kategóriában ❙ 6. terápiás lovaglás
❙ 7–9. sóskúti birtokukon virágoskert helyett 
karámrendszer veszi körül a házat
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snowman már fenn volt a vágóhídra 
készülő teherautón, és leyer szemébe 

nézett: a férfi így utolsó pénzéért, 80 dol-
lárért megvette a később csak „Hamupi-
pőke-lóként” emlegetett, sérült és koszos 
lovat.
ekkor még nyilvánvalóan nem tudhatta, 
milyen tehetséges lovat választott. Harry 

gyermekek oktatására használta snow-
mant, majd hamarosan 160 dollárért el-
adta a szomszédjának. snowman azon-
ban hűséges volt megmentőjéhez: a több 
mint 1,5 méter magas kerítésen át szám-
talanszor visszaugrott eredeti gazdájá-
hoz, és ekkor jöttek rá, hogy kiváló 
ugróló. leyer elkezdte tréningezni, ami 

élete legjobb döntésének bizonyult. több 
száz versenyt nyertek együtt, és már két 
évvel megmentése után, 1958-ban – mi-
után megnyerte a díjugrató Hármas Ko-
ronát – az év lovának választották az 
egyesült államokban. 1959-ben snow-
man volt az első olyan ló az amerikai 
történelemben, amely zsinórban két év-

történelmet írt  
az igáslóból lett ugróló
snowman igáslóként szolgált, és amikor tulajdonosa már nem vette hasznát, 1956 telén árverésre küldte a 
pennsylvaniai new Hollandba. a ló mindössze nyolcéves volt ekkor. azonban senki nem akarta megvenni, és 
könnyen kitalálható, hogy mi lett volna a sorsa, ha nem fut be az árverésre new yorkból egy farmer, az akkor  
28 éves Harry de leyer. az oktatólovat kereső leyer útközben defektet kapott, így késve érkezett az árverésre  
az éppen tomboló hóviharban. addigra már csak a gazda nélküli, a vágóhídra szállítást váró lovak maradtak.  
az egyesült államokban egyébként évente 100-200 ezer lovat küldenek kanadai és mexikói vágóhidakra. 

Megemlékezés

az uToLsÓ 
igazi 

csődörös
elment id. nagy mihály, aki így 
már néhai idősebb nagy mihály 
lett. Ő volt az utolsó igazi „csődö-
rös”. a komáromi méntelepen szol-
gált abrakmesterként annak bezá-
rásáig; nagycenken pedig az in-
dulástól szinte a kapuzárásig dol-
gozott.
én már, mint nyugdíjas méngondo-
zót örököltem meg elődeimtől. sta 
bil, megbízható munkatárs volt. 
olyan ember, akinek bátran hátat 
lehetett fordítani. sosem volt gond-
ja, kérése a vezényléssel kapcso-
latban. Hetvenedik születésnapján 
még méntelepi dolgozóként ünne-
peltük. addig volt munkaviszony-
ban, amíg a sorozatos leépítési 
rendeletek között megkaptam azt 
az „emberséges” ukázt is, hogy a 
nyugdíjasokat el kell küldeni.(ez 
már az mgszH időszakban tör-
tént és tény, hogy az ország nagy 
részén munkanélküliség volt.) szá-
momra ez volt az egyetlen nehéz, 
problémás feladat vele kapcsolat-
ban: közölnöm kellett, hogy nem 
dolgozhat tovább. mint addig is 
mindent, ezt is fegyelmezetten vet-
te tudomásul. tényleges nyugdí-
jasként is visszajárt, be-benézett a 
méntelepre. Hol a fiához, ifj. nagy 
mihályhoz, aki akkoriban és még 
ma is ott dolgozik, hol csak úgy 
erre járt és bejött, beköszönt.
Fiára maradt az id. nagy mihály 
név és a lovak szeretete, unokája 
lett ifj. nagy mihály.
lassan tíz éve nem élek nagycen-
ken, de mihály bácsi kicsit mindig 
velem volt azóta is. Úgy, mint ré-
gen. szinte észrevétlenül, szeré-
nyen, de megbízhatóan, biztosan. 
és velünk is marad.

Thomka Iván
az utolsó méntelep utolsó vezetője

ben egymás után is megnyerte a madison 
square gardenben rendezett díjugrató-
baj nok ságot.
ló és lovasa a média kedvence lett, számos 
helyen szerepeltek együtt. snowmant 
1962-ben vonultatták vissza a versenyzés-
től, szép kort élt meg, 26 évesen, 1974 
őszén távozott az örök vadászmezőkre. 

1992-ben bekerült az amerikai egyesült 
államok díjugrató hírességek csarnokába, 
a legendás ugrólovak elit csoportjába is, 
emellett film is készült az életéről. 

Kis Judit
Forrás: horses-world.com, en.wikipedia.org, 

www.horsestarshalloffame.org
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snowman már fenn volt a vágóhídra 
készülő teherautón, és leyer szemébe 

nézett: a férfi így utolsó pénzéért, 80 dol-
lárért megvette a később csak „Hamupi-
pőke-lóként” emlegetett, sérült és koszos 
lovat.
ekkor még nyilvánvalóan nem tudhatta, 
milyen tehetséges lovat választott. Harry 

gyermekek oktatására használta snow-
mant, majd hamarosan 160 dollárért el-
adta a szomszédjának. snowman azon-
ban hűséges volt megmentőjéhez: a több 
mint 1,5 méter magas kerítésen át szám-
talanszor visszaugrott eredeti gazdájá-
hoz, és ekkor jöttek rá, hogy kiváló 
ugróló. leyer elkezdte tréningezni, ami 

élete legjobb döntésének bizonyult. több 
száz versenyt nyertek együtt, és már két 
évvel megmentése után, 1958-ban – mi-
után megnyerte a díjugrató Hármas Ko-
ronát – az év lovának választották az 
egyesült államokban. 1959-ben snow-
man volt az első olyan ló az amerikai 
történelemben, amely zsinórban két év-

történelmet írt  
az igáslóból lett ugróló
snowman igáslóként szolgált, és amikor tulajdonosa már nem vette hasznát, 1956 telén árverésre küldte a 
pennsylvaniai new Hollandba. a ló mindössze nyolcéves volt ekkor. azonban senki nem akarta megvenni, és 
könnyen kitalálható, hogy mi lett volna a sorsa, ha nem fut be az árverésre new yorkból egy farmer, az akkor  
28 éves Harry de leyer. az oktatólovat kereső leyer útközben defektet kapott, így késve érkezett az árverésre  
az éppen tomboló hóviharban. addigra már csak a gazda nélküli, a vágóhídra szállítást váró lovak maradtak.  
az egyesült államokban egyébként évente 100-200 ezer lovat küldenek kanadai és mexikói vágóhidakra. 

Megemlékezés

az uToLsÓ 
igazi 

csődörös
elment id. nagy mihály, aki így 
már néhai idősebb nagy mihály 
lett. Ő volt az utolsó igazi „csődö-
rös”. a komáromi méntelepen szol-
gált abrakmesterként annak bezá-
rásáig; nagycenken pedig az in-
dulástól szinte a kapuzárásig dol-
gozott.
én már, mint nyugdíjas méngondo-
zót örököltem meg elődeimtől. sta 
bil, megbízható munkatárs volt. 
olyan ember, akinek bátran hátat 
lehetett fordítani. sosem volt gond-
ja, kérése a vezényléssel kapcso-
latban. Hetvenedik születésnapján 
még méntelepi dolgozóként ünne-
peltük. addig volt munkaviszony-
ban, amíg a sorozatos leépítési 
rendeletek között megkaptam azt 
az „emberséges” ukázt is, hogy a 
nyugdíjasokat el kell küldeni.(ez 
már az mgszH időszakban tör-
tént és tény, hogy az ország nagy 
részén munkanélküliség volt.) szá-
momra ez volt az egyetlen nehéz, 
problémás feladat vele kapcsolat-
ban: közölnöm kellett, hogy nem 
dolgozhat tovább. mint addig is 
mindent, ezt is fegyelmezetten vet-
te tudomásul. tényleges nyugdí-
jasként is visszajárt, be-benézett a 
méntelepre. Hol a fiához, ifj. nagy 
mihályhoz, aki akkoriban és még 
ma is ott dolgozik, hol csak úgy 
erre járt és bejött, beköszönt.
Fiára maradt az id. nagy mihály 
név és a lovak szeretete, unokája 
lett ifj. nagy mihály.
lassan tíz éve nem élek nagycen-
ken, de mihály bácsi kicsit mindig 
velem volt azóta is. Úgy, mint ré-
gen. szinte észrevétlenül, szeré-
nyen, de megbízhatóan, biztosan. 
és velünk is marad.

Thomka Iván
az utolsó méntelep utolsó vezetője

ben egymás után is megnyerte a madison 
square gardenben rendezett díjugrató-
baj nok ságot.
ló és lovasa a média kedvence lett, számos 
helyen szerepeltek együtt. snowmant 
1962-ben vonultatták vissza a versenyzés-
től, szép kort élt meg, 26 évesen, 1974 
őszén távozott az örök vadászmezőkre. 

1992-ben bekerült az amerikai egyesült 
államok díjugrató hírességek csarnokába, 
a legendás ugrólovak elit csoportjába is, 
emellett film is készült az életéről. 

Kis Judit
Forrás: horses-world.com, en.wikipedia.org, 

www.horsestarshalloffame.org
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a szakmai programokkal egybekötött 
évadzárón a résztvevők dr. Hevesi 

ákos és dr. Jármy miklós előadását hall-
gathatták meg lógyógyászattal és a lovak 
doppingjával kapcsolatban; Bányai Béla 
szakági elnök számot vetett az év történé-
seiről és a szakbizottság vállalásairól – 
amelyek maradéktalanul teljesültek –, 
majd a közgyűlés elfogadta a pénzügyi 
beszámolót, valamint a szövetségi kapi-
tány beszámolóját is. az FeI-szabályok 
2020-tól életbe lépő módosításait dr. Var-
ga Kata ismertette.

a szakbizottság tagjait év közben többször 
érte támadás, egyes versenyzők becsmérlő 
hangon nyilvánultak meg, olyan elváráso-
kat megfogalmazva, amelyeket a szakbi-
zottságnak nem volt lehetősége teljesíteni. 
2020 januárjában új és kibővített létszámú 
szakbizottság kerül megválasztásra. ezúton 
is köszönöm mindenkinek azt a rengeteg 
munkát, energiát és önzetlen támogatást, 

amit eddig belefektetett szakágunk zavarta-
lan működésébe és csak azt kívánom, hogy 
majd mindenki annyi lelkesedéssel végezze 
ezt a munkát, ahogyan azt mi tettük.
az évadzáró alkalmából köszöntöttük a 
2019-es év legjobbjait, akik a kupákon, 
érmeken, okleveleken kívül a st. Hippolyt 
különdíjaival is gazdagodtak, a licenccel 
rendelkezők pedig mindannyian egységes 
távlovasdzsekit kaptak.
a bajnokavatót ízletes, finom vacsora kö-
vette, ami a Biczó csárda remek konyhá-
ját dicsérte. Vacsora közben az év izgal-

mait, eseményeit mesélték az egybegyűl-
tek, majd a következő szezon terveivel, 
reményeivel indultak haza.
megkértük mihók margarétát, a felnőtt 
hosszútávú kategória győztesét, török Ka-
rolinát, az országos junior bajnokot, Ko-
vács Dávidot, a rövidtáv bajnokát, Peter 
Kuliert és Bányai Bélát, a 80-100, illetve a 
40 kilométeres kategória távhajtóbajno-

kait, valamint három kiváló csapat vezető-
jét, szösz attilát (szösz team), dr. Varga 
Katalint (Bános lovastanya) és Feketéné 
Wachtler Katalint (nyugat-Dunántúl csa-
pata), hogy értékeljék a mögöttünk álló 
szezont.

MIHóK MArGArÉTA
„a győzelmet nem kell, a vereséget pedig 
nem lehet megmagyarázni. 2013-hoz ha-
sonlóan az idei év volt a legszebb, legsike-
resebb évem. 2019-ben nyolcfordulós volt 
a bajnokság. az elsőt tiszakécskén tartot-
ták, itt 80 kilométeren második helyezést 
értem el, azonban ekkor még nem tűztem 
ki célul a magyar bajnoki cím megszerzé-
sét. ezután somorján 80 kilométeren áll-
tunk rajthoz, Dahab első nemzetközi verse-
nyén, ahol 20,3 km/h-val a harmadik he-
lyen végeztünk. emiatt Izsákon nem tud-
tunk indulni, mert belecsúszott a kötelező 
pihenőidőbe. solton volt a következő meg-
mérettetés, ahol felnőtt nemzetközi 120 ki-
lométeren álltunk rajthoz 10 nemzet 22 
indulójával. a célba másodikként repültünk, 
szó szerint. ez volt a legemlékezetesebb 
versenyem 2019-ben, erre vagyok a leg-
büszkébb. Dahab ezzel megkezdte nem-
zetközi minősülését is egyben. a pálya ki-
válóan alkalmas erre a sportra, a rende-
zés mindig százszázalékos. ezt követően 
tűztem ki célul a magyar bajnoki címet, 
mert a pontjaim alapján volt még rá esé-
lyem. a negyedik forduló Hetvehelyen 
volt, a mecsekben, nehéz pályán, nagy 
melegben, itt szintén másodikként értünk 
célba 80 kilométeren. az ötödik forduló 
mágocson került megrendezésre, ahol el-
sőként haladtunk át a célvonalon 80 kilo-
méteren. ez volt a leghosszabb versenyem 
a nagy kánikula miatt. a bükkösdi versenyt 
megelőző este elég sok csapadék esett, 

így nagyon oda kellett figyelni a pályára 
elsősorban a ló érdekében, illetve a célunk 
miatt. ennek ellenére elsőként haladtunk át 
a célvonalon. Izsákon egy figyelmetlen-
ségből adódó baleset miatt nem teljesítet-
tük a versenyt. az idei év utolsó fordulójá-
nak megnyerésével pedig eldőlt, hogy 
bajnok lettem. néhol mély homok nehezí-
tette a pályát, az idő viszont kitűnő volt, 
nagyon jó hangulatban telt a verseny. 
Dahab könnyedén teljesítette a 80 kilomé-
tert. Ő egyébként a 2019 legmegbízha-
tóbb távlovának járó elismerésben is ré-
szesült. Köszönettel és hálával tartozom a 
családomnak a támogatásért, és hogy az 
utolsó pillanatig hittek bennünk. nélkülük 
most nem itt lennék. Jövőre szeretnék első-
sorban a tanulásra, érettségire koncentrál-
ni, Dahabbal pedig szeretnék nemzetközi 
szinten versenyezni.”

TÖrÖK KAroLINA
„ebben a szezonban komolyan belevetettem 
magam a versenyzésbe. Voltak boldog és 
szomorú pillanatok egyaránt, de rengeteg 
élménnyel és tapasztalattal gazdagodtam.
a felkészülést már januárban elkezdtük. 
először csak kisebb távokat lovagoltunk, 
aztán beiktattunk nagyobb edzéseket is, 
így felkészülve érkeztünk meg az első ver-
senyre, tiszakécskére. nagyon izgultam, 
mert ez volt az első 80 kilométerem, és 
mert apukám nélkül kellett lovagolnom, a 
végén azonban sikeresen teljesítettük a tá-
vot a lovammal, gazsival. a következő je-
lentősebb verseny solton volt. én a nemze-
ti 80 kilométeres junior kategóriában indul-
tam gazsival és sikeresen célba értünk. 
ezután Hetvehely következett, ahol 
Barnival mentem 80 kilométert, itt is sikere-
sen. az idei év legnehezebb versenye 
mágocs volt, itt ugyanis egyedül kellett be-
fejeznem az utolsó 20 kilométeres kört 
gazsival, aki nem szeret más lovak nélkül 
menni, ezért voltak kisebb fennakadások. 
további nehezítő tényező volt a 37-40 fok 
és a tűző nap. Végül teljesen kimerülten, 
azonban eredményesen fejeztem be a ver-
senyt, megszerezve az abszolút első he-
lyezést junior és felnőtt lovasok közt 80 ki-
lométeres kategóriában. ezután még kettő 
hazai és egy szlovákiai versenyen vettem 
részt, amik szintén nagyon élvezetesek és 
izgalmasak voltak.

Jövőre szeretnék továbbra is junior kategó-
riában indulni hazai futamokon, illetve 
nemzetközi versenyek is tervben vannak.
rendkívül mozgalmas évet tudhatok ma-
gam mögött, büszke vagyok az eredmé-
nyeimre. ezeken az eredményeken, élmé-
nyeken a segítő csapatommal, azaz a 
családommal osztozok, akik az egész sze-
zonban elkísértek és támogattak minden-
ben. ezúton is szeretném hálámat és kö-

szönetemet kifejezni nekik: török papá-
nak, apukámnak, anyukámnak, és a két 
testvéremnek. nélkülük nem sikerült volna 
megszerezni a magyar junior bajnoki cí-
met, nélkülük nem lett volna ilyen emléke-
zetes a 2019-es év.”

PETEr KuLIEr
„szoros versenyben tudtam csak a hosszú-
távú távhajtás bajnokságát megnyerni. az 
első versenyt a szezonban Izsákon nyertem 
meg, ami elég ösztönzően hatott a további 
szereplésemre. számomra a legemlékeze-
tesebb verseny azonban mégis az utolsó 
ob-forduló volt cecén, ahol tartalék lóval 
kellett versenyeznem, mivel al-Badi egy sé-

rülés miatt nem tudott indulni. ez a verseny 
rendkívül szoros volt és csak nagy küzde-
lem árán tudtam megtartani az előnyömet.
természetesen az új évben is szeretnék én 
és a csapatom is részt venni a versenysze-
zonban, az első versenytől az utolsóig.”

BÁNyAI BÉLA
„1995 óta foglalkozom a távlovassporttal. 
az utóbbi években megkedveltem a távhaj-

tást, mert olyan élményt nyújt mind a felké-
szülés során, mind a versenyzéskor, amiért 
érdemes lovakkal foglakozni, velük dolgoz-
ni. számomra a lovassport kikapcsolódás, 
de természetesen a mindennapokban szük-
ség van segítőre, jó szakemberekre. nekem 
szerencsém van, ugyanis Kovács attila 
nagy szerepet vállalt a sikereimben. a vélet-
len úgy hozta, hogy Knipl János barátomtól 
meg tudtam venni a képzett és már verseny-
zett fogatát, így ezzel a fogattal mind a 
négy versenyen eredményesek voltunk. ter-
mészetesen a végelszámolásnál az is fon-
tos, hogy a többi résztvevő milyen ered-
ményt ér el. ebben az évben összesítésben 
nekem sikerült a 40 kilométeres távhajtóbaj-

2019
mozgalmas idénytől búcsúztak a távlovasok és távhajtók az Izsákon tartott évadzáró közgyűlésen, amelyhez 
szokás szerint ünnepélyes bajnokavató is kapcsolódott. az év lezárása jó alkalom, hogy ki-ki áttekintse, hol tart a 
céljai megvalósításában és mit tervez jövőre, erről kérdeztük bajnokainkat, díjazottjainkat.

■ 1. a bajnokok ❙ 2. Kovács Dávid és Bányai Béla ❙ 3. török Karolina 
❙ 4. mihók margaréta ❙ 5. a nyugat-Dunántúl csapata
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nokságot megnyerni. Jelenetős sikernek 
gondolom ezt amiatt is, mivel közben a ver-
senyek rendezésében, a szakág vezetésé-
ben is tevékenyen részt vettem.
a jövőben a szakági vezetésben nem ve-
szek részt, de lehetőségeimhez mérten 
újra indulni szeretnék mind a távhajó-, 
mind a távlovasbajnokságban.”

KoVÁCS DÁVID
„ebben az évben 40 kilométeres távon in-
dultam, mindegyik versenyen eredménye-
sek voltunk a lovammal, amit Bányai Béla 

biztosított nekem. egy-két kivétellel mind-
egyik verseny zökkenőmentesen zajlott le, 
így év végén ismét elhozhattuk a magyar 
bajnoki címet, amire nagyon büszke va-
gyok.
Jövőre abbahagyom a versenyzést, kö-
szönöm a sok támogatást, amit eddig is 
kaptam és sok sikert kívánok azoknak  
a versenyzőknek, akikkel eddig »har-
coltunk« a bajnoki címért, kívánom, hogy 
sikerüljön nekik is magyar bajnoknak  
lenni.”

SzÖSz ATTILA
„a 2019. évi szezon hozott örömöt és csa-
lódásokat is, de mindent összevetve sikere-
sen zárult az évünk, ezt igazolja a ma-
gyarországi arablótenyésztők egyesületé-
nek különdíja, melyet a szösz team, mint 
az egyik legeredményesebben szereplő 
csapat vehetett át.
2019-ben főleg a nemzetközi versenyek-
kel terveztünk, így az ob-val nem igazán 
számoltunk. Februárban abu Dzabiban a 
számunkra már legendának számító 
Koheilan szilaj ismét bizonyított és a ten-

gerentúli lovak közül negyedik helyen fu-
tott be a HH the President of the Uae siva-
tagi versenyen, így ezzel a 160 kilométer-
rel letti junior elit lovassá vált. csenge 
sajnos a német tulajdonban lévő, magyar 
tenyésztésű lóval csak 120 kilométerig ju-
tott el, de tudjuk, gyakorlásnak, tapaszta-
latgyűjtésnek szuper lehetőség volt. ami 
külön büszkeséggel töltheti el az egész 
családot, az az, hogy 15 évesen egy ide-
gen csapat társaságában versenyzett 
egész nap, ugyanis mi, szülők lettit segítet-

tük. ezután annál nagyobb bizonyítási 
vággyal tudta megkezdeni az európai 
szezont, egyedül edzette a lovát, athost, 
vele az első somorjai junior ceI2* 120 
kilométerére készült. Hogy bővítsük a ha-
zai első ob mezőnyét, a somorjai verseny 
előtt egy héttel, a felkészülés utolsó lépé-
seként tiszakécskén 40 kilométeren indul-
tak, majd somorján mind a junior, mind a 
felnőtt mezőnyt megelőzve értek célba el-
sőként. letti ezeken a versenyeken a Feke-
te team lovaival, Jc nativóval, majd 
shagya solymásszal indult, ahol a 11 
éves márkus rozit kísérte első távlovasver-
senyén. májusban egy 40 kilométeres 
verseny várt Borókára és csengére, vala-
mint az o’bajan szultánnal, egy újonc ló-
val induló lettire. Június elején a színvona-
las nemzetközi solti versenyre került sor, 
ahol csengét a 160 kilométer utolsó ka-
pujában akkora csalódás érte az állator-
vosi bizottság igazságtalansága miatt, 
hogy azon gondolkodott, hogy abba-
hagyja a távlovaglást. másnap letti egy 
fiatal lovat, Iszmárt lovagolt ceI1*-on, 
ahol a második helyezettet fél órával meg-
előzve értek célba. a távot, az átlagtem-
pót, a ló korát és mindent tekintve a male 
különdíját Iszmárnak adták, mint tehetsé-
ges utánpótlás shagyának. a hónap vé-
gén csenge cen 80-on egy forró nyári, 
hegyi versenyen shagya athosszal első 
helyezett lett, letti pedig szultán második 
kvalifikációját teljesítette. Júliusban csak 
Iszmárt vittük 40 kilométerre, teszteltük a 
képességeit és megpróbáltunk vele egy 
nagyobb tempójú futamot. augusztusban 
már javában a vb-s lovaink tréningezése 
zajlott, így Bükkösdre, majd szeptember 
elején Izsákra az ob-fordulókra vittük szi-
lajt és Borókát, hogy fel tudjuk mérni az 
állapotukat a világbajnokság előtt. mivel 
a lányok nem szerették volna más lovasra 
bízni a nagypályás lovakat, viszont szul-
tánnak már ideje volt 80 kilométeren in-
dulnia, az igen fiatal, ám nagyon tehetsé-
ges rozit kértük fel a ló minősítésére, és 
junior kategóriában elsők is lettek. szep-
tember 18-án került megrendezésre a juni-
or világbajnokság Pisában, ott a lányok a 
29. és 30. helyen végeztek. október vé-
gén, a szezon zárásaként cecén vett részt 
letti és csenge, Boróka és athos nyergé-
ben, első és második helyen befutva. Je-

lenleg letti a felnőtt vb-re és a junior eb-re 
is kvalifikálva van, a világbajnokságra 
Koheilan szilajjal, a junior eb-re pedig ju-
nior elitsége révén bármilyen lóval. csen-
ge Borókával és athosszal az európa-baj-
nokság lehetséges résztvevője 2020-ban. 
szeretnének a lányok minél több 120 és 
160 kilométeres versenyen indulni, és per-
sze sikeresen körbeérni. Végszóként pe-
dig szeretném megköszönni a család ne-
vében a távlovagló és távhajtó szakág-
nak és külön Bányai Bélának a támoga-
tást, amit kaptunk.”

Dr. VArGA KATALIN
„a Bános lovastanya csapata szerezte a 
legtöbb pontot a csapatbajnokságban. a 
csapatot tulajdonképpen azok a távlova-
sok alkották, akik Pécshez kötődnek, Pécs 
környékén laknak, edzenek. a csapatver-
seny kialakításakor a szakág célja az volt, 
hogy heterogén lovasok között valamiféle 
közösséget teremtsen. a mi csapatunk ese-
tében ez teljes mértékben sikerrel járt. Van 
köztünk nő és férfi, felnőtt, gyerek és junior, 
kezdő és tapasztalt távlovas, nemzeti és 
nemzetközi versenyeken induló, rövid- és 
hosszútávú lovas is. a teljesítmény is ki-
egyensúlyozott, mert mindenki hozzájárult 
a győzelemhez, és mindenki eredményére 
szükség volt hozzá, nem egy vagy két em-
ber vitte el a hátán a csapatot. Örülünk 
nagyon a közös sikernek, és ugyanilyen 
vagy hasonló felállásban szeretnénk neki-
vágni a jövő évnek. a pontos terveket még 
talán egyikünk sem dolgozta ki a jövő 
évre, de amint lesz versenynaptár, ez is 
megtörténik majd. addig is még meg kell 
innunk azt a nagy üveg pezsgőt, amit nyer-
tünk, ez pedig újabb közös erőfeszítést 
igényel részünkről.”

FEKETÉNÉ WACHTLEr KATALIN
„a nyugat-Dunántúl csapata a harmadik 
helyen végzett a csapatok versenyében. 
2019-et nyugat-Dunántúl csapataként 
kezdtük meg, aztán a szezon közepén 
egyszerű családi csapattá változtunk, mi-
vel az egyik csapattag egyéb elfoglaltság 
miatt felfüggesztette a távlovaglást. nehe-
zen indult az év, én egy engedetlen ló mi-
att majdnem ottmaradtam a sivatagban, 
Patrícia pedig egy edzésen szintén egy ki-
számíthatatlan ló miatt eltörte a vállát. az-

tán elindult a szezon és mentünk verseny-
ről versenyre. részt vettünk a hazai verse-
nyeken, lovagoltunk Portugáliában, olasz-
országban, argentínában, az emirátusok-
ban, és mind a hat somorjai versenyen. Ha 
csak a puszta statisztikát nézem, a nyugat-
Dunántúl csapatával volt összesen 26 
nemzeti és nemzetközi startunk és 2160 
sikeresen befejezett kilométerünk. ehhez 
hozzájön még az az egyéb 16 start, ahol 
az istállónkban álló lovak további 1960 
kilométert tettek meg sikeresen a mi segít-
ségünkkel. Kilenc 160 kilométeres távot 
lovagoltunk, menedzseltünk végig az első 
edzéstől a célig.
átgondolva az idei év emlékezetes pilla-
natait, az első gondolatom, hogy ennyit 
még nem sírtunk, mint 2019-ben. Bár az is 
igaz, hogy szerencsére többször voltak 
örömkönnyek, mint a bánatéi.

emlékezetes zokogások voltak, amikor 
Bori megnyerte, Huncut pedig harmadik-
ként befejezte az év első 160 kilométeres 
versenyét; amikor Huncut emirátusi lovasá-
val megnyerte a 120 kilométert, aga és 
zizi Patríciával és Baaydával ketten 
küzdötték végig és fejezték be a 160 kilo-
métert; amikor rozina először indult 80 ki-
lométeres versenyen, és mindjárt első lett; 
amikor októberben Patrícia agával befe-
jezte a tizedik 160 kilométert és elit távlo-
vas lett; illetve, amikor gazal Borbála az 
áprilisi verseny után októberben újra meg-
nyerte a 160 kilométert.
aztán volt bánat és csalódás is, amikor ott 
álltunk az állatorvosi kezelőben azon sír-
va, hogy egy felelőtlen lovas tönkretesz 
két hónapnyi munkát.
lovaink az elmúlt szezonban igazán nagy-
szerű teljesítményt nyújtottak, nagyon 
büszkék vagyunk rájuk. aga és Patrícia a 
szezont a kilencedik helyen zárta a kombi-
nációk FeI-ranglistáját, és három általunk 
tréningezett ló is bent van a top tizenötben 
a lovak világranglistáján.
tervek jövőre nézve? eddig nem volt ne-
vünk, 2020-tól hivatalosan enduranch né-
ven fogunk szerepelni, hisz sikerült megva-
lósítani régi álmunkat, és november 1-jétől 
saját istállónkban élnek a lovaink. csapa-
tunk három fiúból és hat lányból áll. Fekete 
róbert és márkus adrián viszik tovább a 
crew-autókat és szervezik ezt a munkát, ők 
azok, akik nélkül nem működik a dolog. 
Polgárfi Bálint lesz felelős a médiáért, vala-
mint természetesen edzésen ők is lovagol-
nak. Dr. Fekete Patrícia versenyez, ő az is-
tálló vezérlovasa, mondhatni reklámarca, 
én minősítek, max.120 kilométerig indu-
lok, húgom, réka segít az edzéseken lova-
golni, és nem szabad elfeledkezni márkus 
rozináról, aki az idei, ismerkedés a távlo-
vaglással fejezet után 2020-ban szintet 
szeretne lépni és versenyezni a magyar 
junior bajnokságban, valamint van két ál-
landó segítőnk, cseh mirella és csizmadia 
ágnes. reméljük, a lovak, a tapasztalt öre-
gek és a fiatalok is kipihenten és felkészül-
ten kezdik majd a 2020-as szezont.”

mindenkinek sikeres felkészülést és nagyon 
boldog új esztendőt kívánunk 2020-ra!

Összeállította: Ballabás Kata

a BaJnoKság  
doBogÓsai 2019-Ben
Távlovaglás 80-160 km
1. mihók margaréta – Dahab
2. Visy Bertalan – gazal ájni
3. Baki györgy – szilik P, o’Bajan 
    marzug

Távlovaglás junior 80 km
1. török Karolina Blanka – Koheilan 
    gazella, Koheilan Barni
2. szösz teodóra – shagya athos
3. Hegyháti lilla – gidrán 23 Bonifác

Távhajtás 80-100 km
1. Peter Kulier – Koheilan zalán, 
    al-Badi, lamur
2. Illés Barna – o’Bajan ghalib, 
    siglavy Bagdady szilaj, Kinte Kunta
3. molnár lajos – shagya Boján, 
    rege, siglavy Bagdady Divinus P

Távlovaglás 40 km
1. Kovács Dávid – shagya Bonifác
2. schweitzer Kevin – turán m, 
    mathias
3. Bánfalvi Krisztina – sár Khán

Távhajtás 40 km
1. Bányai Béla – írisz, Koheilan zéró, 
    Hemal P
2. molnár lajos – s. B. Divinus P, 
    s. B. erkel P, rege
3. takács Viktor – amurath tigana P, 
    Koheilan Kentaur P
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■ 1. a szösz team ❙ 2. a 80-100 kilométeres távhajtás bajnokai 
❙ 3. a Bános lovastanya csapata ❙ 4. a 40 kilométeres kategória dobogósai
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nokságot megnyerni. Jelenetős sikernek 
gondolom ezt amiatt is, mivel közben a ver-
senyek rendezésében, a szakág vezetésé-
ben is tevékenyen részt vettem.
a jövőben a szakági vezetésben nem ve-
szek részt, de lehetőségeimhez mérten 
újra indulni szeretnék mind a távhajó-, 
mind a távlovasbajnokságban.”

KoVÁCS DÁVID
„ebben az évben 40 kilométeres távon in-
dultam, mindegyik versenyen eredménye-
sek voltunk a lovammal, amit Bányai Béla 

biztosított nekem. egy-két kivétellel mind-
egyik verseny zökkenőmentesen zajlott le, 
így év végén ismét elhozhattuk a magyar 
bajnoki címet, amire nagyon büszke va-
gyok.
Jövőre abbahagyom a versenyzést, kö-
szönöm a sok támogatást, amit eddig is 
kaptam és sok sikert kívánok azoknak  
a versenyzőknek, akikkel eddig »har-
coltunk« a bajnoki címért, kívánom, hogy 
sikerüljön nekik is magyar bajnoknak  
lenni.”

SzÖSz ATTILA
„a 2019. évi szezon hozott örömöt és csa-
lódásokat is, de mindent összevetve sikere-
sen zárult az évünk, ezt igazolja a ma-
gyarországi arablótenyésztők egyesületé-
nek különdíja, melyet a szösz team, mint 
az egyik legeredményesebben szereplő 
csapat vehetett át.
2019-ben főleg a nemzetközi versenyek-
kel terveztünk, így az ob-val nem igazán 
számoltunk. Februárban abu Dzabiban a 
számunkra már legendának számító 
Koheilan szilaj ismét bizonyított és a ten-

gerentúli lovak közül negyedik helyen fu-
tott be a HH the President of the Uae siva-
tagi versenyen, így ezzel a 160 kilométer-
rel letti junior elit lovassá vált. csenge 
sajnos a német tulajdonban lévő, magyar 
tenyésztésű lóval csak 120 kilométerig ju-
tott el, de tudjuk, gyakorlásnak, tapaszta-
latgyűjtésnek szuper lehetőség volt. ami 
külön büszkeséggel töltheti el az egész 
családot, az az, hogy 15 évesen egy ide-
gen csapat társaságában versenyzett 
egész nap, ugyanis mi, szülők lettit segítet-

tük. ezután annál nagyobb bizonyítási 
vággyal tudta megkezdeni az európai 
szezont, egyedül edzette a lovát, athost, 
vele az első somorjai junior ceI2* 120 
kilométerére készült. Hogy bővítsük a ha-
zai első ob mezőnyét, a somorjai verseny 
előtt egy héttel, a felkészülés utolsó lépé-
seként tiszakécskén 40 kilométeren indul-
tak, majd somorján mind a junior, mind a 
felnőtt mezőnyt megelőzve értek célba el-
sőként. letti ezeken a versenyeken a Feke-
te team lovaival, Jc nativóval, majd 
shagya solymásszal indult, ahol a 11 
éves márkus rozit kísérte első távlovasver-
senyén. májusban egy 40 kilométeres 
verseny várt Borókára és csengére, vala-
mint az o’bajan szultánnal, egy újonc ló-
val induló lettire. Június elején a színvona-
las nemzetközi solti versenyre került sor, 
ahol csengét a 160 kilométer utolsó ka-
pujában akkora csalódás érte az állator-
vosi bizottság igazságtalansága miatt, 
hogy azon gondolkodott, hogy abba-
hagyja a távlovaglást. másnap letti egy 
fiatal lovat, Iszmárt lovagolt ceI1*-on, 
ahol a második helyezettet fél órával meg-
előzve értek célba. a távot, az átlagtem-
pót, a ló korát és mindent tekintve a male 
különdíját Iszmárnak adták, mint tehetsé-
ges utánpótlás shagyának. a hónap vé-
gén csenge cen 80-on egy forró nyári, 
hegyi versenyen shagya athosszal első 
helyezett lett, letti pedig szultán második 
kvalifikációját teljesítette. Júliusban csak 
Iszmárt vittük 40 kilométerre, teszteltük a 
képességeit és megpróbáltunk vele egy 
nagyobb tempójú futamot. augusztusban 
már javában a vb-s lovaink tréningezése 
zajlott, így Bükkösdre, majd szeptember 
elején Izsákra az ob-fordulókra vittük szi-
lajt és Borókát, hogy fel tudjuk mérni az 
állapotukat a világbajnokság előtt. mivel 
a lányok nem szerették volna más lovasra 
bízni a nagypályás lovakat, viszont szul-
tánnak már ideje volt 80 kilométeren in-
dulnia, az igen fiatal, ám nagyon tehetsé-
ges rozit kértük fel a ló minősítésére, és 
junior kategóriában elsők is lettek. szep-
tember 18-án került megrendezésre a juni-
or világbajnokság Pisában, ott a lányok a 
29. és 30. helyen végeztek. október vé-
gén, a szezon zárásaként cecén vett részt 
letti és csenge, Boróka és athos nyergé-
ben, első és második helyen befutva. Je-

lenleg letti a felnőtt vb-re és a junior eb-re 
is kvalifikálva van, a világbajnokságra 
Koheilan szilajjal, a junior eb-re pedig ju-
nior elitsége révén bármilyen lóval. csen-
ge Borókával és athosszal az európa-baj-
nokság lehetséges résztvevője 2020-ban. 
szeretnének a lányok minél több 120 és 
160 kilométeres versenyen indulni, és per-
sze sikeresen körbeérni. Végszóként pe-
dig szeretném megköszönni a család ne-
vében a távlovagló és távhajtó szakág-
nak és külön Bányai Bélának a támoga-
tást, amit kaptunk.”

Dr. VArGA KATALIN
„a Bános lovastanya csapata szerezte a 
legtöbb pontot a csapatbajnokságban. a 
csapatot tulajdonképpen azok a távlova-
sok alkották, akik Pécshez kötődnek, Pécs 
környékén laknak, edzenek. a csapatver-
seny kialakításakor a szakág célja az volt, 
hogy heterogén lovasok között valamiféle 
közösséget teremtsen. a mi csapatunk ese-
tében ez teljes mértékben sikerrel járt. Van 
köztünk nő és férfi, felnőtt, gyerek és junior, 
kezdő és tapasztalt távlovas, nemzeti és 
nemzetközi versenyeken induló, rövid- és 
hosszútávú lovas is. a teljesítmény is ki-
egyensúlyozott, mert mindenki hozzájárult 
a győzelemhez, és mindenki eredményére 
szükség volt hozzá, nem egy vagy két em-
ber vitte el a hátán a csapatot. Örülünk 
nagyon a közös sikernek, és ugyanilyen 
vagy hasonló felállásban szeretnénk neki-
vágni a jövő évnek. a pontos terveket még 
talán egyikünk sem dolgozta ki a jövő 
évre, de amint lesz versenynaptár, ez is 
megtörténik majd. addig is még meg kell 
innunk azt a nagy üveg pezsgőt, amit nyer-
tünk, ez pedig újabb közös erőfeszítést 
igényel részünkről.”

FEKETÉNÉ WACHTLEr KATALIN
„a nyugat-Dunántúl csapata a harmadik 
helyen végzett a csapatok versenyében. 
2019-et nyugat-Dunántúl csapataként 
kezdtük meg, aztán a szezon közepén 
egyszerű családi csapattá változtunk, mi-
vel az egyik csapattag egyéb elfoglaltság 
miatt felfüggesztette a távlovaglást. nehe-
zen indult az év, én egy engedetlen ló mi-
att majdnem ottmaradtam a sivatagban, 
Patrícia pedig egy edzésen szintén egy ki-
számíthatatlan ló miatt eltörte a vállát. az-
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ről versenyre. részt vettünk a hazai verse-
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rozináról, aki az idei, ismerkedés a távlo-
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mindenkinek sikeres felkészülést és nagyon 
boldog új esztendőt kívánunk 2020-ra!

Összeállította: Ballabás Kata

a BaJnoKság  
doBogÓsai 2019-Ben
Távlovaglás 80-160 km
1. mihók margaréta – Dahab
2. Visy Bertalan – gazal ájni
3. Baki györgy – szilik P, o’Bajan 
    marzug

Távlovaglás junior 80 km
1. török Karolina Blanka – Koheilan 
    gazella, Koheilan Barni
2. szösz teodóra – shagya athos
3. Hegyháti lilla – gidrán 23 Bonifác

Távhajtás 80-100 km
1. Peter Kulier – Koheilan zalán, 
    al-Badi, lamur
2. Illés Barna – o’Bajan ghalib, 
    siglavy Bagdady szilaj, Kinte Kunta
3. molnár lajos – shagya Boján, 
    rege, siglavy Bagdady Divinus P

Távlovaglás 40 km
1. Kovács Dávid – shagya Bonifác
2. schweitzer Kevin – turán m, 
    mathias
3. Bánfalvi Krisztina – sár Khán

Távhajtás 40 km
1. Bányai Béla – írisz, Koheilan zéró, 
    Hemal P
2. molnár lajos – s. B. Divinus P, 
    s. B. erkel P, rege
3. takács Viktor – amurath tigana P, 
    Koheilan Kentaur P
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■ 1. a szösz team ❙ 2. a 80-100 kilométeres távhajtás bajnokai 
❙ 3. a Bános lovastanya csapata ❙ 4. a 40 kilométeres kategória dobogósai
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hogy a többi helyszínhez képest írország 
fekszik magyarországtól a legtávolabb, 
vagyis a komoly szállítási költséget (idén 
mintegy 1300 euró, azaz 428 ezer forint) 
is be kell kalkulálni. a piaci tendenciát fi-
gyelve itt is látható volt, hogy a 2018-as  
mélypont után az árak némileg emelkedés-
nek indultak. ez annak köszönhető, hogy a 
tenyésztők is gyorsan ráébredtek, nem sza-
bad olyan sok csikót „előállítaniuk”, mert 
nem tudják őket eladni, vagy ha igen, ak-
kor csak nagy veszteséggel.
az árveréseken tehát folyamatosan változ-
nak az árak, az árszínvonal. a piac a szél-
sőségesen alacsony vagy magas árak 
után pedig mindig kompenzál. 

A MAGyAr VEVőK ÁrÉrzÉKENyEK
a magyar futtatók a költségekhez képest 
alacsony, évek óta nem emelkedő verseny-
díjak miatt nem vásárolnak magas áron, 
azaz egyértelműen nagyon árérzékenyek.
Ha külföldről szeretnének lovat behozni, ak-
kor tehát európa négy nagy piaca, az an-
gol (az európai piacvezető a tattersalls ár-
verési társaság), az ír (goffs vagy tattersalls 
társaságok), a francia (arqana és osarus 
társaságok), valamint a német (BBag társa-
ság) közül választhatnak az árakat, a minő-
séget és az egyéb járulékos költségeket 
mérlegelve. a jövőben változatlanul az vár-
ható, hogy jellemzően a legkedvezőbb ár-
érték arányt fogják keresni. Valószínűleg 
mind a négy helyszínt felkeresik majd, de 
elsősorban az árszint – illetve ritkán egyéb 
feltételek, egyéni preferenciák – határoz-
zák meg, hogy hol vásárolnak többet.
az idei év yearling-árveréseiről elmondha-
tó, hogy a legtöbb lovat írországban (42), 
majd Franciaországban (23), ezután angli-
ában (13), végül pedig németországban 
(9) vásárolták magyar tréningbe. Összesít-
ve a 64 import yearling mellé 23 három-
éves és idősebb versenylovat vásároltak 
magyar számlára, így az idei árverési véte-
lek száma elérte a 87-et. az árak 500 és 
20 ezer euró (165 ezer és 6,6 millió forint) 
között változtak. ahogy az előző havi lap-
számunkban is szó volt róla, összesen 

Utoljára az 1990-es években nyerték ír 
tenyésztésű és magyar futtató tulajdo-

nában álló telivérek a magyar Derbyt, mie-
lőtt ez a tavalyi évben golden sea-nek sike-
rült volna. a 25-30 évvel ezelőtti győzel-
mek emléke lassan megfakul és a fiatalok-
nak már nem sokat mondanak a nevek, 
azonban aki látta, annak élete egyik legem-
lékezetesebb eseménye volt Jeremy és Kál-
lai Pál 1991-es, majd mafhum és ír zsokéjá-
nak 1995-ös Derby-sikere. az 1990-es 
években ezen telivéreken kívül is számos 
nagyon eredményes ló érkezett írország-
ból, többek között national Flirt (háromszo-

ros gróf széchenyi István emlékverseny-, 
magyar Kancadíj-, millenniumi Díj-, Imperiál 
Díj-győztes), melir charm (Imperiál Díj, 
Batthyány-Hunyady Díj), Power moves (mil-
lenniumi Díj, 2× Buccaneer Díj), illetve Pa-
nama Patty vagy Devil Princess, az egykori 
Kentaurs Farm idomítottjai.

VÁLTozó EuróPAI PIAC
akkoriban ugyanazért mentek a magyar 
futtatók a zöld szigetországba, mint ma, va-
gyis a kedvező áron elérhető, nagyverse-
nyekben eredményes telivérekért. az 1990-
es évek második felében azonban egyre 

jobban megemelkedtek az árak, így egyre 
kevésbé érte meg itt vásárolni. eközben a 
magyar futtatók felfedezték a német árveré-
seket Baden-Badenben, ahol az írnél ked-
vezőbb áron lehetett jó lovakat venni. a 
2000-es években egymás után öt alkalom-
mal is német születésű telivér nyerte a ma-
gyar Derbyt (King’s Honor – 2004, rosen-
blatt – 2005, thunder groom – 2006, 
saldenzar – 2007, sunny sam – 2008), 
de a 2010-es években is sikerült elhódítani-
uk a kék szalagot 2011-ben ostinato, 
2013-ban mayday, 2015-ben pedig 
Quelindo révén. egy évtized elteltével 
azonban a német árveréseken is egyre drá-
gábban lehetett jó lovat vásárolni, ma pe-
dig a magyar futtatóknak is megfelelő áron 
csaknem lehetetlen. így a 2000-es évek vé-
gén újabb lehetőségek után kellett nézni. 
ezt a francia Deauville-ben, az arqana tár-
saság árverésérén találták meg, ahova 
2008 óta járnak a magyar tulajdonosok. 
Igaz, az angol aukciókhoz képest kedvező 
árak ide is egyre több vevőt vonzottak, ami 
szintén drágulást hozott. Közben azért egy-
két tulajdonos rendszeresen eljárt angliá-
ba, a tattersalls árveréseire is.

VISSzATÉrÉS ÍrorSzÁGBA 
Három évvel ezelőtt indult a magyar futta-
tók és trénerek csoportja újra írországba, 
ahol a túltermelés miatt ismét nagyon von-
zónak mutatkoztak az árak. a vásárláskor 
ezúttal azt is figyelembe kellett venniük,                    

➔
Pegazus – 2020. január

galoPP

39

➔ galoPP

Pegazus – 2020. január38

Csaknem 90 új telivér 
az európai árverésekről
írországból, a goffs társaság árveréséről több mint 40 telivérrel érkeztek 
haza a magyar futtatók október végén. ezenkívül Franciaországból, 
angliából és németországból is összesen 45 másfélévest, illetve idősebb 
lovat vásároltak. a Pegazus ezúttal írországba kísérte el a magyar 
futtatókat, hogy közvetlen tapasztalatokat adhasson át a vásárlások 
okairól, alakulásáról, a magyar vevők szokásairól és a tendenciákról.
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■ 1. az ír nemzeti ménes gyönyörű parkja
❙ 2. a goffs árverési csarnok❙ 3. a magyar 
csapat az ír nemzeti ménesben 
❙ 4. csikómustra ❙ 5. előjártató
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351 020 eurót (111,4 millió forintot) fordí-
tottak külföldi lóvásárlásra a magyar futta-
tók. ez egyértelműen sokkal nagyobb ösz-
szeg, mint amennyit magyar tenyésztésűek 
vételére költöttek – igaz, a választék is sok-
szorosa a magyar kínálatnak. a 87 új ló 
megvásárlása azért is meghatározó, mert 
magyarországon összesen 450-500 an-
gol telivér áll tréningben.

Az Ír GoFFS TÁrSASÁG
a tavalyi legnépszerűbb vásárlási helyszín 
tehát a Dublintól mintegy 30-40 perces au-
tóútra fekvő goffs volt, amely az első árve-
rezőjéről, robert J. goffról kapta a nevét. 
a forgalom tekintetében európa második 
számú árverési társasága. az 1866-ban 
alapított ír vállalkozás az európai piacve-
zető tattersallshoz hasonlóan az egyedi 
sajátosságokat – vagyis az ugró- és point-
to-point lovak iránti erős keresletet – is fi-
gyelembe véve, illetve a kontinens másik 
három nagy árverési társaságával időben 
összehangolva alakította ki az árverések 

kínálatát. (írországban a tattersalls is jelen 
van, de angliával szemben itt csak a má-
sodik számú árverési társaság.)
ennek megfelelően 13 árverést (a többna-
postól kezdve a verseny utáni ún. boutique tí-
pusúig) tartanak. ezeken a verseny- és a te-
nyésztési szezonoknak megfelelően anya-
kancákat, választott csikókat, yearlingeket, 
illetve tréningben lévő lovakat lehet vásárol-
ni. a magyar futtatókat a belovaglás előtt 
álló yearlingek vagy a tréningben lévő lo-
vak érdeklik általában, mivel a tenyésztés 
luxusát csak kevesen engedhetik meg ma-
guknak.

A HATALMAS Ír PIAC
a goffs évente összesen három yearling-
árverést tart. az elsőt október első két nap-
ján orby sale néven. Itt az ún. prémium 
kategóriás, vagyis a legdivatosabb szárma-
zású, group-versenyt nyert, vagy ilyen szin-
ten eredményes utódokat már adott anyák-
tól, illetve a vezető ménektől származó más-
féléveseket vezetik fel. a magyar futtatók 

ezen nem tudnak vásárolni, mert a vevők 
általában a világ leggazdagabb lótulajdo-
nosai – többek között a dubaji, a katari 
uralkodó, ír, amerikai, ausztrál, japán, szaú-
di vagy éppen kínai milliomosok/milliárdo-
sok – közül kerülnek ki. ezúttal a legdrá-
gább lovat 3 millió euróért (984 millió forin-
tért) adták el, az átlagár pedig elérte a 
117  933 eurót (38,9 millió forintot), a 
medián a 65 ezret (21,4 millió forintot). ez-
után a következő két napban az ún. 
sportsman’s sale-en már valamivel olcsóbb 
másféléveseket lehetett venni, 17  500 eu-
rós (5,7 millió forintos) átlagár és 13 000 
eurós (4,3 millió forintos) medián mellett, 
miközben a legdrágább vételért 135 000 
eurót (44,5 millió forintot) kellett fizetni.

A MAGyAr VEVőK TErEPE
október végén aztán végre elérkezett a 
magyar futtatóknak és lóversenyüzemnek 
megfelelő yearling-árverés. Itt ebben az 
évben a két nap során 387 lovat vezettek 
fel, amelyek közül 289-et adtak el össze-
sen 1 693 600 euró (több mint 558 millió 
forint) értékben. egy évvel korábban mind-
össze a felvezetett lovak 60 százaléka kelt 
el, miközben 2019-ben ez az arány már 
elérte a 75 százalékot.
az írországban vásárolt golden sea 
Derby-, illetve nemzeti Díj-győzelme mel-
lett több onnan vásárolt telivér is nagyon 
eredményesen szerepelt 2019-ben a Kin-
csem Parkban. emellett az ír telivér marke-
ting (Itm) társaság vonzó kedvezmények-
kel, illetve a goffs is számos marketingfo-
gással csábítja a vevőket.
így nem csoda, hogy ezúttal is nagy lelkese-
déssel érkeztek a vállalkozó szellemű futta-
tók és trénerek. a nagybevásárlás ezúttal 
sem maradt el, hiszen magyar számlára ösz-
szesen 38 yearlinget – 17 mént és 21 kan-
cát – vásároltak, akik mellett még négy, tré-
ningben lévő ló is magyar tulajdonba került. 
a minimumár az árverésen 1000 euró 
(328 ezer forint) volt és összesen négy más-
félévest vásároltak is ezen az áron, miköz-
ben nyolc lovat 4000 eurónál (1,3 millió 
forintnál) magasabb áron vettek meg. 

A LEGDrÁGÁBB MAGyAr VÉTEL
a legdrágább ló, a Fascinating rock–
entertaining származású mén 8000 euróért 
(2,6 millió forint) a Franciaországban listed 
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versenyt is nyert tour to Paris korábbi tulaj-
donosához, Hammersberg elemérhez ke-
rült. a fiatal Fascinating rock az írek egyik 
nagyon sikeres ménjének, Fastnet rocknak 
a fia, akinek az első évjárata most lett 
yearling-korú. a mén kétszeres group 1-es 
nyerő (champion stakes és tattersalls gold 
cup) 2000 méteren, emellett egyebek kö-
zött a legjobb idősebb európai, illetve ír ló 
címét is elnyerte korábban, 2015-ben. ta-
valy a Ballylinch ménesben fedezett 7500 
euróért (2,5 millió forintért) és olyan mének 
társaságában áll itt, mint lope De Vega, 
new Bay, lawman, Dream ahead, make 
Believe vagy Beat Hollow. a név nélküli 
yearling anyja pedig adott már Black type 
(listed vagy annál magasabb kategóriájú 
ver senyben nyerő vagy helyezett) utódot 
az Usa-ban.

MÁS IzGALMAS VÁSÁrLÁSoK
a magyar vételek a legkülönbözőbb fede-
zőménektől származnak, többek között 
teofilo, Dawn approach, tamayruz, markaz, 
golden sea apja, Born to sea, Kodi Bear, 
gutaifan, Ivawood, epualette, Burationo, 
mehmas, Vadamos, Prive of cir, es Que 
love, Power, red Jazz, sir Prancealot is 
szerepel a listán.
a magyar csapat az árverés izgalmait az ír 
nemzeti ménes meglátogatásával és a 
navan lóversenypályán a versenyeket néz-
ve pihente ki. a méneslátogatás csúcspont-
ját ezúttal is a világ egyik jelenleg legsikere-
sebb ménjével, az immár 22 éves Invincible 
spirittel való találkozás jelentette. a 120 
ezer euróért (csaknem 40 millió forintért) 
fedező mén ontotta magából a jobbnál 
jobb (főként) sprintereket és mérföldes lova-
kat (charm spirit, Kingman, shalaa, Fleeting 
spirit, terrirories, magna grecia, national 
Defence, signs of Blessing, Born to sea, 
capitain marvelous, Vale of york, lawman), 
akik közül ma már kéttucatnál is több 
fedezőménként tevékenykedik.

Vonczem Gabriella

■ 1. Free eagle, az ír nemzeti ménes egy ménje
❙ 2. az ír nemzeti ménes alapítója 
az asztrológia rajongója volt ❙ 3. Kanca 
és csikója ❙ 4. Invincible spirit ❙ 5. a navan 
lóversenypálya ❙ 6. az ír árverési csarnok 
❙ 7. érkeznek a yearlingek az árverésre
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351 020 eurót (111,4 millió forintot) fordí-
tottak külföldi lóvásárlásra a magyar futta-
tók. ez egyértelműen sokkal nagyobb ösz-
szeg, mint amennyit magyar tenyésztésűek 
vételére költöttek – igaz, a választék is sok-
szorosa a magyar kínálatnak. a 87 új ló 
megvásárlása azért is meghatározó, mert 
magyarországon összesen 450-500 an-
gol telivér áll tréningben.

Az Ír GoFFS TÁrSASÁG
a tavalyi legnépszerűbb vásárlási helyszín 
tehát a Dublintól mintegy 30-40 perces au-
tóútra fekvő goffs volt, amely az első árve-
rezőjéről, robert J. goffról kapta a nevét. 
a forgalom tekintetében európa második 
számú árverési társasága. az 1866-ban 
alapított ír vállalkozás az európai piacve-
zető tattersallshoz hasonlóan az egyedi 
sajátosságokat – vagyis az ugró- és point-
to-point lovak iránti erős keresletet – is fi-
gyelembe véve, illetve a kontinens másik 
három nagy árverési társaságával időben 
összehangolva alakította ki az árverések 

kínálatát. (írországban a tattersalls is jelen 
van, de angliával szemben itt csak a má-
sodik számú árverési társaság.)
ennek megfelelően 13 árverést (a többna-
postól kezdve a verseny utáni ún. boutique tí-
pusúig) tartanak. ezeken a verseny- és a te-
nyésztési szezonoknak megfelelően anya-
kancákat, választott csikókat, yearlingeket, 
illetve tréningben lévő lovakat lehet vásárol-
ni. a magyar futtatókat a belovaglás előtt 
álló yearlingek vagy a tréningben lévő lo-
vak érdeklik általában, mivel a tenyésztés 
luxusát csak kevesen engedhetik meg ma-
guknak.

A HATALMAS Ír PIAC
a goffs évente összesen három yearling-
árverést tart. az elsőt október első két nap-
ján orby sale néven. Itt az ún. prémium 
kategóriás, vagyis a legdivatosabb szárma-
zású, group-versenyt nyert, vagy ilyen szin-
ten eredményes utódokat már adott anyák-
tól, illetve a vezető ménektől származó más-
féléveseket vezetik fel. a magyar futtatók 

ezen nem tudnak vásárolni, mert a vevők 
általában a világ leggazdagabb lótulajdo-
nosai – többek között a dubaji, a katari 
uralkodó, ír, amerikai, ausztrál, japán, szaú-
di vagy éppen kínai milliomosok/milliárdo-
sok – közül kerülnek ki. ezúttal a legdrá-
gább lovat 3 millió euróért (984 millió forin-
tért) adták el, az átlagár pedig elérte a 
117  933 eurót (38,9 millió forintot), a 
medián a 65 ezret (21,4 millió forintot). ez-
után a következő két napban az ún. 
sportsman’s sale-en már valamivel olcsóbb 
másféléveseket lehetett venni, 17  500 eu-
rós (5,7 millió forintos) átlagár és 13 000 
eurós (4,3 millió forintos) medián mellett, 
miközben a legdrágább vételért 135 000 
eurót (44,5 millió forintot) kellett fizetni.

A MAGyAr VEVőK TErEPE
október végén aztán végre elérkezett a 
magyar futtatóknak és lóversenyüzemnek 
megfelelő yearling-árverés. Itt ebben az 
évben a két nap során 387 lovat vezettek 
fel, amelyek közül 289-et adtak el össze-
sen 1 693 600 euró (több mint 558 millió 
forint) értékben. egy évvel korábban mind-
össze a felvezetett lovak 60 százaléka kelt 
el, miközben 2019-ben ez az arány már 
elérte a 75 százalékot.
az írországban vásárolt golden sea 
Derby-, illetve nemzeti Díj-győzelme mel-
lett több onnan vásárolt telivér is nagyon 
eredményesen szerepelt 2019-ben a Kin-
csem Parkban. emellett az ír telivér marke-
ting (Itm) társaság vonzó kedvezmények-
kel, illetve a goffs is számos marketingfo-
gással csábítja a vevőket.
így nem csoda, hogy ezúttal is nagy lelkese-
déssel érkeztek a vállalkozó szellemű futta-
tók és trénerek. a nagybevásárlás ezúttal 
sem maradt el, hiszen magyar számlára ösz-
szesen 38 yearlinget – 17 mént és 21 kan-
cát – vásároltak, akik mellett még négy, tré-
ningben lévő ló is magyar tulajdonba került. 
a minimumár az árverésen 1000 euró 
(328 ezer forint) volt és összesen négy más-
félévest vásároltak is ezen az áron, miköz-
ben nyolc lovat 4000 eurónál (1,3 millió 
forintnál) magasabb áron vettek meg. 

A LEGDrÁGÁBB MAGyAr VÉTEL
a legdrágább ló, a Fascinating rock–
entertaining származású mén 8000 euróért 
(2,6 millió forint) a Franciaországban listed 
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versenyt is nyert tour to Paris korábbi tulaj-
donosához, Hammersberg elemérhez ke-
rült. a fiatal Fascinating rock az írek egyik 
nagyon sikeres ménjének, Fastnet rocknak 
a fia, akinek az első évjárata most lett 
yearling-korú. a mén kétszeres group 1-es 
nyerő (champion stakes és tattersalls gold 
cup) 2000 méteren, emellett egyebek kö-
zött a legjobb idősebb európai, illetve ír ló 
címét is elnyerte korábban, 2015-ben. ta-
valy a Ballylinch ménesben fedezett 7500 
euróért (2,5 millió forintért) és olyan mének 
társaságában áll itt, mint lope De Vega, 
new Bay, lawman, Dream ahead, make 
Believe vagy Beat Hollow. a név nélküli 
yearling anyja pedig adott már Black type 
(listed vagy annál magasabb kategóriájú 
ver senyben nyerő vagy helyezett) utódot 
az Usa-ban.

MÁS IzGALMAS VÁSÁrLÁSoK
a magyar vételek a legkülönbözőbb fede-
zőménektől származnak, többek között 
teofilo, Dawn approach, tamayruz, markaz, 
golden sea apja, Born to sea, Kodi Bear, 
gutaifan, Ivawood, epualette, Burationo, 
mehmas, Vadamos, Prive of cir, es Que 
love, Power, red Jazz, sir Prancealot is 
szerepel a listán.
a magyar csapat az árverés izgalmait az ír 
nemzeti ménes meglátogatásával és a 
navan lóversenypályán a versenyeket néz-
ve pihente ki. a méneslátogatás csúcspont-
ját ezúttal is a világ egyik jelenleg legsikere-
sebb ménjével, az immár 22 éves Invincible 
spirittel való találkozás jelentette. a 120 
ezer euróért (csaknem 40 millió forintért) 
fedező mén ontotta magából a jobbnál 
jobb (főként) sprintereket és mérföldes lova-
kat (charm spirit, Kingman, shalaa, Fleeting 
spirit, terrirories, magna grecia, national 
Defence, signs of Blessing, Born to sea, 
capitain marvelous, Vale of york, lawman), 
akik közül ma már kéttucatnál is több 
fedezőménként tevékenykedik.

Vonczem Gabriella

■ 1. Free eagle, az ír nemzeti ménes egy ménje
❙ 2. az ír nemzeti ménes alapítója 
az asztrológia rajongója volt ❙ 3. Kanca 
és csikója ❙ 4. Invincible spirit ❙ 5. a navan 
lóversenypálya ❙ 6. az ír árverési csarnok 
❙ 7. érkeznek a yearlingek az árverésre
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mikor, ki, hol, hogyan?
KalandOzáSOK a military törtÉnetÉben

nem volt védhető a military helyben, és 
nem kapott elég központi támogatást 

sem. sőt! az „öreg”, tapasztalt adonisz Bu-
dapestre, és Bornemissza xx fedeztetési ál-
lomásra helyezésével már csak a négy-öt-
éves állomány maradt Halason. nemcsak 
az akkori versenyzők körében, hanem a 
szakvezetők között is (szabados, Hirling, 
Babochay) kételyek támadtak a helyes út 
irányáról. ekkor készült el a szövetség felé 
a következő javaslat, ami nem tudni miért, 
de sosem valósult meg egészen.
„magyar lovas szövetség elnöksége, 
Butor sándor főtitkár elvtárs részére. 
tárgy: Jelentés és javaslat a magyar 
military sport helyzetéről és fejlesztéséről.
sportegyesületünk 1969 óta foglalkozik 
rendszeresen a military sporttal. az elmúlt 
5 év alatt számos tapasztalatra tettünk 
szert a versenyek rendezésében, lovasok 
és lovak felkészítésében. rendeztünk egy 
nemzetközi versenyt és részvettünk három 
ccI, illetve ccIo versenyen.
az első időszakban elsősorban az állóké-
pességet tartottuk a legfontosabbnak, míg 
az ugróképességet 1,20-1,30 m magassá-
gon határoztuk meg.
az első nemzetközi versenyek ráébresz-
tettek, hogy az állóképesség mellett a ma-
gas fokú ugrókészség és képesség is fon-
tos. ez annál is inkább így van, mert a te-
repakadályok jellege és mérete gyakran 
megkívánja az 1,40-1,50 m magasságú 
ugrásokat. mivel a magyar ugrósport is 

kevés ilyen lóval rendelkezik, így a sok 
munka ellenére a várt eredmények elma-
radtak.
az olimpia után 1973-74 telén az orszá-
gos lótenyésztési Felügyelőség és a ma-
gyar lovas szövetség kezdeményezésére 
Kiskunhalason a Határőr Dózsa keretében 
ismét elkezdtünk a military versenyággal 
foglalkozni, azzal a távolabbi perspektívá-
val, hogy az 1976., 1980. évi olimpiára 
egy jó csapatot alakítsunk ki.
e célból rendelkezésünkre bocsátottak 18 
db 4 éves nyers lovat és 6 fő státuszt kap-
tunk, amiből csak 3 fő alkalmazása reali-
zálódott. Jelenleg 14 db ló és 2 fő áll egy 

edző vezetésével a military keret rendelke-
zésére […].
Javasoljuk a military sport decentralizálá-
sát az alábbiak szerint.
1. Három főbázist kell kijelölni, pl. Kiskun-
halas, Kaposvár, Keszthely vagy Üllő.
2. Ki kell jelölni olyan istállókat, klubokat 
és méneseket, ahol a military vitelének fel-
tételei adottak. ezeknek a sportszerveknek 
a támogatást annak függvényében kell 
adni, hogy 2-3 lóval military versenyeken 
vegyenek részt. Ilyenek: tata, Bábolna, 
rádiháza, szombathely, Hortobágy, Hód-
mezővásárhely stb.
magunk részéről, mint az egyik főbázis, 
kérünk évente 5-6 lovat az igénynek meg-
felelően biztosítani és egy személyi státust. 
ennek fejében vállaljuk, hogy évente ren-
dezünk egy bajnoki fordulót és kötelezzük 
magunkat, hogy 5-6 lóval a szövetség ál-
tal kiírt versenyeken részt veszünk […].
a fentiek szerint, kb. 40 db lovat lehetne a 
militaryban foglalkoztatni és dotáció elle-
nében kötelezni a klubokat, hogy a szö-
vetség által előírt versenyeken részt vegye-
nek. Ha már részt kell venniük, igyekezni 
fognak fel is készülni. Kialakulhat egy 
egészséges vetélkedés, ami a sportág fej-
lődését vinné előre.
a fentiek alapján kérem az elnökséget, 
hogy a jelenleg nálunk lévő lovakból jelö-
lésünknek megfelelően 3 db lovat hagyjon 
állományunkban és egy személyi státust. a 
másik 3 db lovat 1975. januárban jelölé-

1974-ben járunk, télen vegyes összetételű lovakkal az edzőtábor elkezdte munkáját (lásd az előzményeket a Pegazus 
2019/8. számában). az akkori lovas szövetség nem írt ki bajnokságot militaryban ebben az évben sem. sőt, a ’73-
as évvel ellentétben egyetlen versenyen sem szerepeltek a militarysok. ekkor már két évvel voltunk münchen után és 
kettővel montreal előtt. a csúszás és a helyben topogás nyilvánvaló volt, fejlődésről nem beszélhettünk. az akkori 
felfogás szerint – mondván, hogy montreal úgyis messze van, lovas oda nem kerülhet ki – a szakvezetés számára nem 
volt fontos az ügy. a centralizált edzőtábor terhei pedig egyre jobban Kiskunhalasra maradtak.

sünk, illetve kérésünk alapján kérjük bizto-
sítani.
a fent maradt lovakat a felsorolt főklubok-
nak szét lehetne osztani.
Kiskunhalas, 1974. szeptember 18-án.
tisztelettel: Hirling József alezredes, a 
lovasiskola parancsnoka, valamint szaba-
dos gyula, a válogatott edzője.”
a jelentés utolsó mondata végleg lezárta a 
központi irányítás alatt működő military 
korszakát. a felállított lovakat széthordták 
szerte az országba, közülük több eredmé-
nyes sportló lett, például Hadakozó a Bp. 
Honvédnál.
a military további sorsa a véletlen, és a 
sportágat „elvetemülten szeretők” kezé-
ben maradt.
álljon itt a korszakot megélt versenyzők vé-
leménye. mindegyiküknek ugyanazt a kér-
dést tettem fel: Hogyan élte meg a military-
sport ezen időszakát 1970–74 között?

HorVÁTH JózSEF
(szül: 1947., Bábolna; első egyesülete: Bá-
bolna; nevelőedzője: Kappel József; egye-
sülete: HŐr. Dózsa; edzője: Hirling József).
„sopronba vonultam be katonának 1966-
ban, 1967-ben Kiskunhalasra kerültem. 
tiszthelyettesként, a díjugrató szakágban 
lovagoltam a Határőr Dózsában.
a militaryversenyzést 1969-ben kezdtem 
el. 1970-től készültünk az olimpiára. ne-
héz edzőtábor, megerőltető versenyek kö-
vetkeztek. Pihenés helyett akadályokat 
építettünk, egyszóval nagy erőpróbának 

számított a felkészülés. sporttevékenysé-
gem legnagyobb és legszebb díja az volt, 
amikor 1972 júniusában közölték velem, 
hogy – a kezdeti nehézségek ellenére – 
bekerültem az olimpiai utazó keretbe.
megfelelő lóállomány hiányában sajnos a 
militaryzást abba kellett hagynom. a to-
vábbiakban díjugratóként versenyeztem 
1979-ig, amikor gerincproblémáim miatt 
le kellett mondanom az aktív versenyzés-
ről. ezért leszereltem és családommal Bá-
bolnára költöztünk. azóta edzősködöm. 
Jelenleg lovasoktató vagyok a bábolnai 
lovas szakiskolában.”

VArró JózSEF
(szül: 1944., Kóka; első egyesülete: 1958 
– Bábolnai export. Bp. tattersall, 1960 – 
Újpesti Dózsa; nevelőedzője: szabados 
gyula, tóth István; egyesülete: HŐr. Dó-
zsa 1964; edzője: Hirling József).
„nehéz, de gyönyörű időszak volt. Fiata-
lok voltunk, nagy volt a munkabírásunk és 
a gyötrelmes három év edzőtáborát, ver-
senyeit – a jó kollektíva miatt is – könnyeb-
ben viseltük el. mindannyiunkban ott lebe-
gett, hogy ha eleget dolgozunk, akkor 
megérdemelten ott lehetünk az olimpián.
Valószínűleg a mai tapasztalatommal, ruti-
nommal sok dolgot másként csinálnék, de 
az akkori lóállomány, a körülmények, a vi-
szonyok, lehetőségek ennyit biztosítottak. 
Véleményem az, hogy egy-egy világver-
senyre nem egy-két év felkészülés kell, ha-
nem hosszú évek folyamatos szakmai mun-
kája és a folyamatos, tervszerű verseny-
zés. azt sajnálom, hogy az 1973-as 
mölblingi kiváló eredmény után adonisz 
nevű lovamat elvitték. akkor én úgy döntöt-
tem, hogy ismét és kizárólag a díjugratás-
ban folytatom.”

KrIzSÁN JÁNoS
(szül: 1950., Hódság; első egyesülete: 
1961-től a HŐr. Dózsa; nevelőedzője: 
Hirling József; edzője: Hirling József).
„mint legfiatalabb, talán fel sem fogtam, 
mi történt velem. amit mondtak, csináltam 
a legjobb tudásom és igyekezetem szerint. 
akkor futott a szekér, a világ nem volt elég 
nagy. mi meg akartuk hódítani. mai fejjel 
biztos sok mindent másképp csinálnék, de 
a fiatal lóállomány, a lovasok – benne ma-
gam is – rutintalansága, a szakvezetés ta-

pasztalatlansága hozta ezen évek ezen 
eredményét. nagy dolog volt ott lenni, kö-
szönöm a sorsnak, hogy 1972-ben olimpi-
kon lehettem münchenben.”

DALLoS GyuLA
(Díjlovas örökös magyar bajnok, aki bár 
militarylovasként az olimpián nem vett 
részt, de a korszak aktív résztvevője, szem-
lélője volt.)
„az 1969–74-ig terjedő időszakban újra-
éledt a militarylovaglás magyarországon. 
természetesen ezzel nem azt akarom mon-
dani, hogy ennek előtte nem létezett, de 
más célkitűzések irányították például a 
szombathelyi lovasok (makkos Vilmos), a 
nagyvázsonyi lovasok (monspart gábor), 

■ 1. Hirling József ❙ 2. Horváth József
❙ 3. Varró József ❙ 4. Krizsán János
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mikor, ki, hol, hogyan?
KalandOzáSOK a military törtÉnetÉben

nem volt védhető a military helyben, és 
nem kapott elég központi támogatást 

sem. sőt! az „öreg”, tapasztalt adonisz Bu-
dapestre, és Bornemissza xx fedeztetési ál-
lomásra helyezésével már csak a négy-öt-
éves állomány maradt Halason. nemcsak 
az akkori versenyzők körében, hanem a 
szakvezetők között is (szabados, Hirling, 
Babochay) kételyek támadtak a helyes út 
irányáról. ekkor készült el a szövetség felé 
a következő javaslat, ami nem tudni miért, 
de sosem valósult meg egészen.
„magyar lovas szövetség elnöksége, 
Butor sándor főtitkár elvtárs részére. 
tárgy: Jelentés és javaslat a magyar 
military sport helyzetéről és fejlesztéséről.
sportegyesületünk 1969 óta foglalkozik 
rendszeresen a military sporttal. az elmúlt 
5 év alatt számos tapasztalatra tettünk 
szert a versenyek rendezésében, lovasok 
és lovak felkészítésében. rendeztünk egy 
nemzetközi versenyt és részvettünk három 
ccI, illetve ccIo versenyen.
az első időszakban elsősorban az állóké-
pességet tartottuk a legfontosabbnak, míg 
az ugróképességet 1,20-1,30 m magassá-
gon határoztuk meg.
az első nemzetközi versenyek ráébresz-
tettek, hogy az állóképesség mellett a ma-
gas fokú ugrókészség és képesség is fon-
tos. ez annál is inkább így van, mert a te-
repakadályok jellege és mérete gyakran 
megkívánja az 1,40-1,50 m magasságú 
ugrásokat. mivel a magyar ugrósport is 

kevés ilyen lóval rendelkezik, így a sok 
munka ellenére a várt eredmények elma-
radtak.
az olimpia után 1973-74 telén az orszá-
gos lótenyésztési Felügyelőség és a ma-
gyar lovas szövetség kezdeményezésére 
Kiskunhalason a Határőr Dózsa keretében 
ismét elkezdtünk a military versenyággal 
foglalkozni, azzal a távolabbi perspektívá-
val, hogy az 1976., 1980. évi olimpiára 
egy jó csapatot alakítsunk ki.
e célból rendelkezésünkre bocsátottak 18 
db 4 éves nyers lovat és 6 fő státuszt kap-
tunk, amiből csak 3 fő alkalmazása reali-
zálódott. Jelenleg 14 db ló és 2 fő áll egy 

edző vezetésével a military keret rendelke-
zésére […].
Javasoljuk a military sport decentralizálá-
sát az alábbiak szerint.
1. Három főbázist kell kijelölni, pl. Kiskun-
halas, Kaposvár, Keszthely vagy Üllő.
2. Ki kell jelölni olyan istállókat, klubokat 
és méneseket, ahol a military vitelének fel-
tételei adottak. ezeknek a sportszerveknek 
a támogatást annak függvényében kell 
adni, hogy 2-3 lóval military versenyeken 
vegyenek részt. Ilyenek: tata, Bábolna, 
rádiháza, szombathely, Hortobágy, Hód-
mezővásárhely stb.
magunk részéről, mint az egyik főbázis, 
kérünk évente 5-6 lovat az igénynek meg-
felelően biztosítani és egy személyi státust. 
ennek fejében vállaljuk, hogy évente ren-
dezünk egy bajnoki fordulót és kötelezzük 
magunkat, hogy 5-6 lóval a szövetség ál-
tal kiírt versenyeken részt veszünk […].
a fentiek szerint, kb. 40 db lovat lehetne a 
militaryban foglalkoztatni és dotáció elle-
nében kötelezni a klubokat, hogy a szö-
vetség által előírt versenyeken részt vegye-
nek. Ha már részt kell venniük, igyekezni 
fognak fel is készülni. Kialakulhat egy 
egészséges vetélkedés, ami a sportág fej-
lődését vinné előre.
a fentiek alapján kérem az elnökséget, 
hogy a jelenleg nálunk lévő lovakból jelö-
lésünknek megfelelően 3 db lovat hagyjon 
állományunkban és egy személyi státust. a 
másik 3 db lovat 1975. januárban jelölé-

1974-ben járunk, télen vegyes összetételű lovakkal az edzőtábor elkezdte munkáját (lásd az előzményeket a Pegazus 
2019/8. számában). az akkori lovas szövetség nem írt ki bajnokságot militaryban ebben az évben sem. sőt, a ’73-
as évvel ellentétben egyetlen versenyen sem szerepeltek a militarysok. ekkor már két évvel voltunk münchen után és 
kettővel montreal előtt. a csúszás és a helyben topogás nyilvánvaló volt, fejlődésről nem beszélhettünk. az akkori 
felfogás szerint – mondván, hogy montreal úgyis messze van, lovas oda nem kerülhet ki – a szakvezetés számára nem 
volt fontos az ügy. a centralizált edzőtábor terhei pedig egyre jobban Kiskunhalasra maradtak.

sünk, illetve kérésünk alapján kérjük bizto-
sítani.
a fent maradt lovakat a felsorolt főklubok-
nak szét lehetne osztani.
Kiskunhalas, 1974. szeptember 18-án.
tisztelettel: Hirling József alezredes, a 
lovasiskola parancsnoka, valamint szaba-
dos gyula, a válogatott edzője.”
a jelentés utolsó mondata végleg lezárta a 
központi irányítás alatt működő military 
korszakát. a felállított lovakat széthordták 
szerte az országba, közülük több eredmé-
nyes sportló lett, például Hadakozó a Bp. 
Honvédnál.
a military további sorsa a véletlen, és a 
sportágat „elvetemülten szeretők” kezé-
ben maradt.
álljon itt a korszakot megélt versenyzők vé-
leménye. mindegyiküknek ugyanazt a kér-
dést tettem fel: Hogyan élte meg a military-
sport ezen időszakát 1970–74 között?

HorVÁTH JózSEF
(szül: 1947., Bábolna; első egyesülete: Bá-
bolna; nevelőedzője: Kappel József; egye-
sülete: HŐr. Dózsa; edzője: Hirling József).
„sopronba vonultam be katonának 1966-
ban, 1967-ben Kiskunhalasra kerültem. 
tiszthelyettesként, a díjugrató szakágban 
lovagoltam a Határőr Dózsában.
a militaryversenyzést 1969-ben kezdtem 
el. 1970-től készültünk az olimpiára. ne-
héz edzőtábor, megerőltető versenyek kö-
vetkeztek. Pihenés helyett akadályokat 
építettünk, egyszóval nagy erőpróbának 

számított a felkészülés. sporttevékenysé-
gem legnagyobb és legszebb díja az volt, 
amikor 1972 júniusában közölték velem, 
hogy – a kezdeti nehézségek ellenére – 
bekerültem az olimpiai utazó keretbe.
megfelelő lóállomány hiányában sajnos a 
militaryzást abba kellett hagynom. a to-
vábbiakban díjugratóként versenyeztem 
1979-ig, amikor gerincproblémáim miatt 
le kellett mondanom az aktív versenyzés-
ről. ezért leszereltem és családommal Bá-
bolnára költöztünk. azóta edzősködöm. 
Jelenleg lovasoktató vagyok a bábolnai 
lovas szakiskolában.”

VArró JózSEF
(szül: 1944., Kóka; első egyesülete: 1958 
– Bábolnai export. Bp. tattersall, 1960 – 
Újpesti Dózsa; nevelőedzője: szabados 
gyula, tóth István; egyesülete: HŐr. Dó-
zsa 1964; edzője: Hirling József).
„nehéz, de gyönyörű időszak volt. Fiata-
lok voltunk, nagy volt a munkabírásunk és 
a gyötrelmes három év edzőtáborát, ver-
senyeit – a jó kollektíva miatt is – könnyeb-
ben viseltük el. mindannyiunkban ott lebe-
gett, hogy ha eleget dolgozunk, akkor 
megérdemelten ott lehetünk az olimpián.
Valószínűleg a mai tapasztalatommal, ruti-
nommal sok dolgot másként csinálnék, de 
az akkori lóállomány, a körülmények, a vi-
szonyok, lehetőségek ennyit biztosítottak. 
Véleményem az, hogy egy-egy világver-
senyre nem egy-két év felkészülés kell, ha-
nem hosszú évek folyamatos szakmai mun-
kája és a folyamatos, tervszerű verseny-
zés. azt sajnálom, hogy az 1973-as 
mölblingi kiváló eredmény után adonisz 
nevű lovamat elvitték. akkor én úgy döntöt-
tem, hogy ismét és kizárólag a díjugratás-
ban folytatom.”

KrIzSÁN JÁNoS
(szül: 1950., Hódság; első egyesülete: 
1961-től a HŐr. Dózsa; nevelőedzője: 
Hirling József; edzője: Hirling József).
„mint legfiatalabb, talán fel sem fogtam, 
mi történt velem. amit mondtak, csináltam 
a legjobb tudásom és igyekezetem szerint. 
akkor futott a szekér, a világ nem volt elég 
nagy. mi meg akartuk hódítani. mai fejjel 
biztos sok mindent másképp csinálnék, de 
a fiatal lóállomány, a lovasok – benne ma-
gam is – rutintalansága, a szakvezetés ta-

pasztalatlansága hozta ezen évek ezen 
eredményét. nagy dolog volt ott lenni, kö-
szönöm a sorsnak, hogy 1972-ben olimpi-
kon lehettem münchenben.”

DALLoS GyuLA
(Díjlovas örökös magyar bajnok, aki bár 
militarylovasként az olimpián nem vett 
részt, de a korszak aktív résztvevője, szem-
lélője volt.)
„az 1969–74-ig terjedő időszakban újra-
éledt a militarylovaglás magyarországon. 
természetesen ezzel nem azt akarom mon-
dani, hogy ennek előtte nem létezett, de 
más célkitűzések irányították például a 
szombathelyi lovasok (makkos Vilmos), a 
nagyvázsonyi lovasok (monspart gábor), 

■ 1. Hirling József ❙ 2. Horváth József
❙ 3. Varró József ❙ 4. Krizsán János
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vagy a Budapesti lovas Klub lovasainak 
(lászai József) munkáját. az említetteken 
kívül számos helyen az országban talán 
kicsit nosztalgiából, kicsit hagyományőr-
zésből, avagy szunnyadó parázsként nem 
különösebb célokkal vezérelve, egyre 
több egyesület lovasai kapcsolódtak be a 
sokoldalú és csodálatos szakmai élményt 
adó militarysportba. nem tudok elfogult-
ság nélkül emlékezni azokra a régi szép 
időkre, amikor más volt a lovassportban a 
lovasok általános komfortérzete, egymás-
hoz való viszonya, értékrendje, tisztelete, 
megbecsülése egymás iránt, szakágra 
való tekintet nélkül. ebbe a korosztályba 
tartozóként megpróbálom feleleveníteni 
emlékeimet a kiskunhalasi edzőtáborban 
eltöltött többéves időszakról, átélt élmé-
nyeimet összefoglalni.
Kedves mai militarylovas barátaim! Hogy 
ti a mai időkben is boldogan hódolhat- 
tok szeretett szakágatoknak, azt – csupa 
nagybetűvel – KIsKUnHalas-nak és 

HIrlIng JózseF-nek, valamint kiváló se-
gítőinek, kapcsolatainak köszönhetitek! ma 
elképzelhetetlen lenne anyagiakban kife-
jezni azokat a feltételeket, lehetőségeket, 
amelyeket a militarysport Kiskunhalason 
ajándékba kapott és adott. a mai magyar 
militarysport bölcsője a háború előtt Ör-
kény, a háború után Kiskunhalas volt és – 
mily érdekes párhuzam – mindkettő állami-
lag irányított katonai bázis volt és kiváló.
Kisebb-nagyobb megszakításokkal 1971-
től 1974 májusáig élveztem a kiskunhalasi 
határőrlaktanya vendégszeretetét, mint az 
országos lótenyésztési Felügyelőség lova-
sa, egyébként a BlK versenyzőjeként a 
tattersallban és alagon végeztem edzései-
met szabácsi István, stelczer Viktor lovas 
barátaimmal, lászai József edző vezetésé-
vel. Kiskunhalas nem volt idegen számom-
ra, hisz akkoriban minden magyar bajnoki 
döntőt itt rendeztek díjugratásban és díjlo-
vaglásban. Itt nyertem például életem első 

felnőtt magyar bajnoki címét díjlovaglás-
ban, 1969-ben. a military vonatkozásában 
az 1971-es volt talán a legemlékezetesebb, 
annál is inkább, mert vészesen közeledett 
az 1972-es müncheni olimpia ideje. aki 
számított, az eljött a válogatóversenyre. az 

addigi versenyviszonyokhoz képest sok 
meglepetés várta az indulókat, mint pl. az 
iszapos, meredek partú Dong-éri csatorna, 
a hosszú és meredek homokcsúszda a víz-
be ugrással, vagy a lukács-tanya deszkake-
rítése, az udvarán elhelyezett lőcsös szekér-
rel stb. Volt is meglepetés bőségesen, annyi 
bukást, lóról esést még nem láttunk – talán 

a túlzott bizonyítási vágy, vagy a szerény 
felkészültség volt az ok, ki tudja. az bizo-
nyossá vált és az eredmények is igazolták, 
hogy néhány vidéki, úgymond parasztgye-
rek helyet követelt magának a díjkiosztás-
nál, úgymint Balogi andrás orgonavirág-
gal, léber József robinzonnal – aki nyereg 
nélkül teljesítette a nehéz tereppályát, mivel 
az első ugráson elszakadt a hevedere –, 
Burucs Balázs andrissal és jómagam Pala-
vesszővel. Hogy miért mégsem ők kerültek 
a müncheni olimpiára utazó csapatba, erről 
azokat kellene megkérdezni, akik a döntés 
jogát birtokolták. sajnos az olimpián a ma-
gyar csapatot kizárták, egyedül szabácsi 
István adonisszal tudott értékelhető ered-
ménnyel végigmenni. az olimpiát követően 
egy hónap múlva ismét Kiskunhalasra vezé-
nyeltek a válogatott keretbe... nagyon 
szép időszak volt, gyönyörű volt a kiskunha-
lasi tanyavilág és jóságosak a tanyasi em-
berek. Jó volt hallani azt a rég hallott köszö-
nési módot, hogy »adjon Isten Bátyám 
Uram! adjon Isten Öcsém Uram!«; vagy 
hogy »Van-é még aztán abbúl a jóbúl!« stb. 
mert a tanyavilágban ilyen volt a szójárás. 
ebben az időszakban ki kellett, hogy pótol-
jam ólommal a súlyomat, hogy a felszere-
léssel együtt meglegyek a versenyben köte-
lezően előírt 75 kg. a military szakág ko-
moly mennyiségi és minőségi változást élt 
meg ebben az időszakban, bekapcsolódott 
az egész ország, olyan nagy múltú és ered-
ményű klub is, mint például a Bp. Honvéd 
(Vigh Béla Konrád, Hóka, galambocskám 
nevű lovakkal) képviseltette magát. remek 
versenyek kerültek megrendezésre. Javult a 

lóállomány is, de még mindig nem vett 
olyan irányt, amely – párosulva egy jobb 
kiképzéssel –, helyzetbe tudta volna hozni 
nemzetközi szinten a magyar militarysportot. 
a válogatóversenyekre nem azok, illetve 
képességben és egészségben nem arra a 
szintre alkalmas lovakkal utaztak. a szakág 
minden gyermekbetegségével együtt az 
1974-es eb-re reményt keltő együttesek ala-
kultak ki, pl. róna nevű lovam a megbízha-
tóság és a képesség, a lovasával való 
együttműködés szobra volt. Vele később 
Karig gábor díjugratásban eredményesen 
szerepelt. a military országosan szépen fej-
lődött, javultak az eredmények, köszönhe-
tően makkos Vilmos és monspart gábor 
szakmai munkájának. nagy kár, hogy már 
akkor nem ők irányíthatták a military vá lo-
gatott munkáját. annak, hogy az eb előtt, 
1974-ben – labdarúgás közben bekövet-
kezett súlyos lábtörésemmel egy időben – 
Kiskunhalason feloszlott a militarykeret, an-
nak okát a következőkben látom:
a lovas szövetség vezetésében indokolat-
lanul felerősödött az a felfogás, hogy a ma-
gyar lovasoknak csakis militaryban van 
esélyük világversenyeken jól szerepelni, 
mert erre a magyar ló alkalmasabb, mint 
díjugratásra vagy díjlovaglásra. ezért a 
nagy kluboktól a jó középszerű lovakat, 
amelyek természetesen állami tulajdonban 
voltak, hatalmi szóval kezdték átcsoportosí-
tani. ez az intézkedés nagy ellenkezést vál-
tott ki – joggal – a hagyományosan jó ugró-
lovakkal és eredményekkel rendelkező klu-
bok edzőiből, versenyzőiből. De ugyanígy, 
Kiskunhalas, a militarysport bölcsője is beál-
dozta legjobb ugrólovasait, mint pl. suti Ist-
vánt, Varró Józsefet, Krizsán Jánost, Hriazik 
Pált, Horváth Józsefet. Kár volt ezekért a 
szakmailag és erkölcsileg elhibázott lépése-
kért. a militaryt meg kellett volna hagyni a 
maga szuverenitásában, önfejlődésében és 
egy komolyabb szakmai irányítással töretle-
nül fejlődhetett volna tovább, aminek ered-
ményét azok érezték volna igazán pozití-
van, akik azután kiharcolták volna az olim-
piákon való szereplés jogát is.
militarys lovas barátaim, okuljatok a téve-
désekből és hibákból. Kívánom, vigyétek 
sikerre szeretett szakágatokat.”
Folytatjuk!

Tuska Pál

MúLTidézésre hívunK

e cikksorozat szerzőinek nem felada-
ta a történések miértjének és okának 
kutatása, feltárása, mi csak a tények 
közlésére szorítkozunk. amennyiben 
mégis összefüggéseket, esetleg ta-
nulságokat is fellelnének az egyes 
korszakok sikerei és kudarcai között, 
akkor lehet, hogy azzal a ma és a 
jövő sportját is segítjük.
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vagy a Budapesti lovas Klub lovasainak 
(lászai József) munkáját. az említetteken 
kívül számos helyen az országban talán 
kicsit nosztalgiából, kicsit hagyományőr-
zésből, avagy szunnyadó parázsként nem 
különösebb célokkal vezérelve, egyre 
több egyesület lovasai kapcsolódtak be a 
sokoldalú és csodálatos szakmai élményt 
adó militarysportba. nem tudok elfogult-
ság nélkül emlékezni azokra a régi szép 
időkre, amikor más volt a lovassportban a 
lovasok általános komfortérzete, egymás-
hoz való viszonya, értékrendje, tisztelete, 
megbecsülése egymás iránt, szakágra 
való tekintet nélkül. ebbe a korosztályba 
tartozóként megpróbálom feleleveníteni 
emlékeimet a kiskunhalasi edzőtáborban 
eltöltött többéves időszakról, átélt élmé-
nyeimet összefoglalni.
Kedves mai militarylovas barátaim! Hogy 
ti a mai időkben is boldogan hódolhat- 
tok szeretett szakágatoknak, azt – csupa 
nagybetűvel – KIsKUnHalas-nak és 

HIrlIng JózseF-nek, valamint kiváló se-
gítőinek, kapcsolatainak köszönhetitek! ma 
elképzelhetetlen lenne anyagiakban kife-
jezni azokat a feltételeket, lehetőségeket, 
amelyeket a militarysport Kiskunhalason 
ajándékba kapott és adott. a mai magyar 
militarysport bölcsője a háború előtt Ör-
kény, a háború után Kiskunhalas volt és – 
mily érdekes párhuzam – mindkettő állami-
lag irányított katonai bázis volt és kiváló.
Kisebb-nagyobb megszakításokkal 1971-
től 1974 májusáig élveztem a kiskunhalasi 
határőrlaktanya vendégszeretetét, mint az 
országos lótenyésztési Felügyelőség lova-
sa, egyébként a BlK versenyzőjeként a 
tattersallban és alagon végeztem edzései-
met szabácsi István, stelczer Viktor lovas 
barátaimmal, lászai József edző vezetésé-
vel. Kiskunhalas nem volt idegen számom-
ra, hisz akkoriban minden magyar bajnoki 
döntőt itt rendeztek díjugratásban és díjlo-
vaglásban. Itt nyertem például életem első 

felnőtt magyar bajnoki címét díjlovaglás-
ban, 1969-ben. a military vonatkozásában 
az 1971-es volt talán a legemlékezetesebb, 
annál is inkább, mert vészesen közeledett 
az 1972-es müncheni olimpia ideje. aki 
számított, az eljött a válogatóversenyre. az 

addigi versenyviszonyokhoz képest sok 
meglepetés várta az indulókat, mint pl. az 
iszapos, meredek partú Dong-éri csatorna, 
a hosszú és meredek homokcsúszda a víz-
be ugrással, vagy a lukács-tanya deszkake-
rítése, az udvarán elhelyezett lőcsös szekér-
rel stb. Volt is meglepetés bőségesen, annyi 
bukást, lóról esést még nem láttunk – talán 

a túlzott bizonyítási vágy, vagy a szerény 
felkészültség volt az ok, ki tudja. az bizo-
nyossá vált és az eredmények is igazolták, 
hogy néhány vidéki, úgymond parasztgye-
rek helyet követelt magának a díjkiosztás-
nál, úgymint Balogi andrás orgonavirág-
gal, léber József robinzonnal – aki nyereg 
nélkül teljesítette a nehéz tereppályát, mivel 
az első ugráson elszakadt a hevedere –, 
Burucs Balázs andrissal és jómagam Pala-
vesszővel. Hogy miért mégsem ők kerültek 
a müncheni olimpiára utazó csapatba, erről 
azokat kellene megkérdezni, akik a döntés 
jogát birtokolták. sajnos az olimpián a ma-
gyar csapatot kizárták, egyedül szabácsi 
István adonisszal tudott értékelhető ered-
ménnyel végigmenni. az olimpiát követően 
egy hónap múlva ismét Kiskunhalasra vezé-
nyeltek a válogatott keretbe... nagyon 
szép időszak volt, gyönyörű volt a kiskunha-
lasi tanyavilág és jóságosak a tanyasi em-
berek. Jó volt hallani azt a rég hallott köszö-
nési módot, hogy »adjon Isten Bátyám 
Uram! adjon Isten Öcsém Uram!«; vagy 
hogy »Van-é még aztán abbúl a jóbúl!« stb. 
mert a tanyavilágban ilyen volt a szójárás. 
ebben az időszakban ki kellett, hogy pótol-
jam ólommal a súlyomat, hogy a felszere-
léssel együtt meglegyek a versenyben köte-
lezően előírt 75 kg. a military szakág ko-
moly mennyiségi és minőségi változást élt 
meg ebben az időszakban, bekapcsolódott 
az egész ország, olyan nagy múltú és ered-
ményű klub is, mint például a Bp. Honvéd 
(Vigh Béla Konrád, Hóka, galambocskám 
nevű lovakkal) képviseltette magát. remek 
versenyek kerültek megrendezésre. Javult a 

lóállomány is, de még mindig nem vett 
olyan irányt, amely – párosulva egy jobb 
kiképzéssel –, helyzetbe tudta volna hozni 
nemzetközi szinten a magyar militarysportot. 
a válogatóversenyekre nem azok, illetve 
képességben és egészségben nem arra a 
szintre alkalmas lovakkal utaztak. a szakág 
minden gyermekbetegségével együtt az 
1974-es eb-re reményt keltő együttesek ala-
kultak ki, pl. róna nevű lovam a megbízha-
tóság és a képesség, a lovasával való 
együttműködés szobra volt. Vele később 
Karig gábor díjugratásban eredményesen 
szerepelt. a military országosan szépen fej-
lődött, javultak az eredmények, köszönhe-
tően makkos Vilmos és monspart gábor 
szakmai munkájának. nagy kár, hogy már 
akkor nem ők irányíthatták a military vá lo-
gatott munkáját. annak, hogy az eb előtt, 
1974-ben – labdarúgás közben bekövet-
kezett súlyos lábtörésemmel egy időben – 
Kiskunhalason feloszlott a militarykeret, an-
nak okát a következőkben látom:
a lovas szövetség vezetésében indokolat-
lanul felerősödött az a felfogás, hogy a ma-
gyar lovasoknak csakis militaryban van 
esélyük világversenyeken jól szerepelni, 
mert erre a magyar ló alkalmasabb, mint 
díjugratásra vagy díjlovaglásra. ezért a 
nagy kluboktól a jó középszerű lovakat, 
amelyek természetesen állami tulajdonban 
voltak, hatalmi szóval kezdték átcsoportosí-
tani. ez az intézkedés nagy ellenkezést vál-
tott ki – joggal – a hagyományosan jó ugró-
lovakkal és eredményekkel rendelkező klu-
bok edzőiből, versenyzőiből. De ugyanígy, 
Kiskunhalas, a militarysport bölcsője is beál-
dozta legjobb ugrólovasait, mint pl. suti Ist-
vánt, Varró Józsefet, Krizsán Jánost, Hriazik 
Pált, Horváth Józsefet. Kár volt ezekért a 
szakmailag és erkölcsileg elhibázott lépése-
kért. a militaryt meg kellett volna hagyni a 
maga szuverenitásában, önfejlődésében és 
egy komolyabb szakmai irányítással töretle-
nül fejlődhetett volna tovább, aminek ered-
ményét azok érezték volna igazán pozití-
van, akik azután kiharcolták volna az olim-
piákon való szereplés jogát is.
militarys lovas barátaim, okuljatok a téve-
désekből és hibákból. Kívánom, vigyétek 
sikerre szeretett szakágatokat.”
Folytatjuk!

Tuska Pál
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kutatása, feltárása, mi csak a tények 
közlésére szorítkozunk. amennyiben 
mégis összefüggéseket, esetleg ta-
nulságokat is fellelnének az egyes 
korszakok sikerei és kudarcai között, 
akkor lehet, hogy azzal a ma és a 
jövő sportját is segítjük.
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Balagur, a furcsa kinézetű „szörnyeteg” 
először ügetőlóként kezdte pályafutá-

sát, és bár karrierje elején nyert két versenyt, 
nem volt elég gyors ahhoz, hogy ebben a 
szakágban folytassa. így lett belőle rendőrló 
nyizsnyij novgorodban. alexandra a ren-
dőrlovak melletti istállóban lovagolt és egy-
azon fedelesben edzett a rendőrökkel a téli 
hónapokban. ott figyelt fel először Balagur-
ra, amint egy díjlovasmester díjlovasfelada-
tokat tanított neki. ekkor azonban még nem 
tulajdonított nagy jelentőséget neki. Balagur 
feltűnt helyi díjlovaglóversenyeken is, mint 
kölcsönló, ekkor vette észre az akkor bíró-
ként részt vevő olimpikon, elena Petuskova. 
szólt anatolij Balkinnak, aki annak a lovas-
klub nak és annak a nagydíjas lónak volt a 
tulajdonosa, akit alexandra lovagolt. épp 
ez idő tájt szakadt félbe a karrierje alexand-

ra nagydíjas lovának egy sérülés miatt. 
Balkin egy szakértő véleményére is kíváncsi 
volt a ló megvásárlása előtt, ekkor látta meg 
Balagurt először videón george theodorescu. 
elég volt csak egy ugrásváltást látnia, tudta, 
hogy jó ló, és szinte parancsba adta, hogy 
vigyék hozzá képezni, mert óriási potenciált 
lát benne. azt mondták, nagyon nyugodt ló, 
képes órákig egyhelyben állni a futballmecs-
cseken, semmi nem ijeszti meg. mikor 
theodorescuékhoz került, akkor tudatosult 
igazán bennük, milyen intelligens lóval van 
dolguk. olyan sajátos kapcsolat alakult ki 
george és Balagur közt, ami nagyon ritka. 
a ló mindent george-ért tett meg, imádta őt, 

kifejezetten „büszke” volt, amikor az edzé-
sek végén megdicsérte. alig hét hónapot 
dolgoztak együtt németországban, máris 
készen állt a 2002-es jerezi lovas világjáté-
kokra. alexandra – bár először zavarban 
volt, hiszen nem nagyon látni orlov ügetőt a 
díjlovaglónégyszögben –, csodálattal adó-
zott Balagur hihetetlen intelligenciájának, 
dolgozni akarásának. Igaz, a sikerhez veze-
tő út nem volt zökkenőmentes, mert Balagur 
csak akkor tett meg mindent a lovasáért, 
amikor már maximálisan bízott is benne. a 
kezdeti nehézségek ellenére szerencsére 
Balagur imádta theodorescut és alexandrát 
is, így semmi sem állt a fényes díjlókarrier 
útjába. Ugyan csak 12 évesen kezdte, de 
2004-ben már részt vett az athéni olimpián, 
indult európa-bajnokságon és világbajnok-
ságon, kiváló egészségének és munkaked-

vének hála 18 éves korára érte el a csúcsot 
2008-ban aachenben, a cDIo nagydíjban 
megszerzett harmadik helyével, illetve az 
ugyanebben az évben rendezett hongkongi 
olimpián elért ötödik helyével. Igazi közön-
ségkedvenc volt! alexandra tudott olyan 
európai rajongókról, akik csak Balagur mi-
att vettek repülőjegyet Hongkongba. a tori-
nói európa-bajnokságon ő volt az egyetlen 
ló, amelyet felállva, ovációval ünnepelt a 
közönség. a bíróknak is kuriózum volt őt bí-
rálni. Fajtájából adódóan nem volt nagy-
mozgású ló, a nyújtásai nem voltak elég ki-
fejezőek, viszont hihetetlen képességgel ren-
delkezett az összeszedett munkára és na-

gyon ritkán hibázott. a „táncoló ló” három 
erőssége, a piaff, passzázs, perdülés tette őt 
igazi közönségkedvenccé, de nemcsak ezen 
feladatok tökéletes technikai kivitelezése, 
hanem az az életöröm is, ahogy előadta. 
Bár kiváló egészségnek örvendett, 2009-ben 
a windsori eb után nyugdíjazta lovasa, vissza-
tért moszkvába, Balagur pedig élete végéig 
a theodorescu család szeretetét élvezhette.

A THEoDorESCu CSALÁD
george theodorescu romániában született, 
eredeti foglalkozása ügyvéd, de életét a lo-
vaglásnak és a lovaknak szentelte. még ha-
zája színeiben vett részt a stockholmi olimpi-
án, emellett tagja volt a román sí- és 
rögbiválogatottnak is. 1958-ban politikai 
menekültként disszidált németországba, 
ahol ismert lovas és edző lett. Dolgozott a 
német olimpiai bizottságnak Warendorfban, 
ahol megismerkedett Inge Winklerrel (Inge 
Fellgiebel), a világhírű díjugratólovas Hans 
günter Winkler akkori feleségével. miután 
Inge elvált, feleségül vette theodorescu. Inge 
lengyelországban nőtt fel a Janow Podlaski 
állami ménest vezető közismert hippológus, 
Hans Fellgiebel lányaként. szülei háza 
stauffenberg gróf ellenállási csoportjának 
központja volt, ők voltak azok, akik a második 
világháború idején Hitler meggyilkolását ter-
vezték. nagybátyja, erich részt vett az össze-
esküvésben, ezért felakasztották. apját bör-
tönbe vetették, de a háború után kiszaba-
dult. Inge lovakat képzett a német hadsereg-
nek, 1950 és 1970 között az egyik legjobb 
lovas volt németországban. Kétszeres né-
met válogatott, nagydíjas díjugrató és díjlo-
vas, háromszor indult a díjugrató Hamburgi 
Derbyn és háromszor nyerte meg zsinórban 
a női díjlovas Derbyt. Ő az egyedüli nő, aki 
a díjugrató és a díjlovas Derbyben is lova-

golt. Férjével és monica nevű lányával díjlo-
vakat képzett, amikor pedig előbbiek verse-
nyekre utaztak, ő volt a család háttere. a 
vasfüggöny lehullása után sokszor visszatért 
lengyelországba, hogy az ottani díjlovag ló-
sportot segítse, a lengyel válogatott edzője-
ként is dolgozott. lánya többszörös európa-
bajnoki és olimpiai csapataranyérmes díjlo-
vas és edző. george theodorescu 2007-
ben halt meg 81 éves korában agyvérzés-
ben. Felesége, Inge hosszas betegség után 
2010-ben, 84 éves korában távozott.
chris Hector, az ausztrál the Horse ma-
gazine főszerkesztője olyan szerencsés volt, 
hogy meglátogathatta a theodorescu csalá-
dot birtokukon, a lindenhof ménesben még 
george theodorescu halála előtt. Betekin-

tést nyerhetett a theodorescu család min-
dennapjaiba és az edzésekbe, az ott töltött 
időt pedig ekképp summázta: „george és 
monica theodorescu kulturált, finom embe-
rek, akik pont így edzenek és lovagolnak.”

BALAGur oTTHoNA  
CHrIS HECTor SzEMÉVEL
a lindenhof ménest, ahol a thedodorescu 
család lakott, családias légkörűként jelle-
mezte a the Horse magazine főszerkesztő-
je, és nem kerülte el a figyelmét, hogy „a 
kutyapopuláció létszáma sosem változott”. 
mint írta, mindig volt egy francia bulldogja 
a feleségnek, egy agara a férjnek, egy fox-

terrierje a lányuknak, ezen felül pedig egy 
házőrző rottweilerjük. a szereposztás vál-
tozhat, de a karakterek maradnak. terry, 
monica terrierje igazi terrorista, igazi karak-
ter. monica szerint kannibál, állandóan ré-
pát lop a lovaktól. a legrosszabb pedig az, 
amikor a folyosón kikötött ló orra előtt mar-
cangol szét egy répát és eszi meg.
a répa nagy szerepet játszott a lindenhof 
napi életében. george zsebei mindig tele 
voltak répákkal, plusz egy késsel, amellyel 
lovaknak méretezett falatokat vágott belő-
lük. az emberek gyakran tesznek olyan meg-
jegyzéseket, hogy ők bizony soha nem ad-
nának répát a lovaiknak csak úgy, hiszen a 
lónak az a dolga, hogy szolgálja az embert. 
Vajon miért van ez? george theodorescu 

szerint ez rossz felfogás. „amikor valami újat 
kérünk a lovaktól, egy kicsit megijednek, de 
ha kedvelnek minket, ismerik a hangunkat, 
tudják, hogy mindig van számukra valami fi-
nomság nálunk, az mindent sokkal könnyeb-
bé tesz. a lovak nagyon intelligensek, ne-
künk kell megtalálni az utat hozzájuk, hogy 
megértessük magunkat velük.”

GEorGE THEoDorESCu 
TrÉNINGFILozóFIÁJA
egyedi filozófiája szülőföldjéről, romániá-
ból ered, ahol a világháború előtti időkben 
nagyon magas szintű volt a lovaglás, 
theodorescu is kiváló edzőtől tanulhatott. 

31 éves korában disszidált politikai mene-
kültként németországba. amikor megérke-
zett, azt látta, hogy minden nagyon szerve-
zetten zajlott, a versenyek, a minősítések. 
akkoriban a lovakkal való munkát és a 
programlovaglást is sokkal komolyabban 
vették. Igaz, akkoriban a nagydíj még 16 
perces volt. „ma már sokkal rövidebb, mert 
az emberek azt mondják nincs idő”, 
theodorescunak viszont az volt erről a véle-
ménye, hogy, akinek nincs ideje a lovakra, 
az inkább ne foglalkozzon velük. „a lovak-
nak négy lábuk van, ez a lovasok problémá-
ja. mi, emberek két lábon járunk, teljesen 
más a súlypontunk, mint négylábú társunk-
nak. az ember úgy tud egyhelyben megfor-
dulni balról jobbra, mint egy katona. a lóval 
viszont fordulatot kell lovagolnunk és ez egy 
olyan probléma, ami semmilyen más sport-
ágnál nem fordul elő. a két, különböző 
egyensúllyal rendelkező sporttársnak végül 
közösen kell egyensúlyba kerülnie, ami csak 
tehetséggel és munkával érhető el. Ha a lég-
tornászok nehezebbé akarják tenni a pro-
dukciójukat, akkor a vállukra vesznek még 
egy embert, és ha az az ember hibát vét, 
mindketten leesnek. De mindkettőjüknek 
ugyanott van a súlypontja. Ugyanezek a 
szabályok vonatkoznak a lóra és lovasra is, 
de nekik teljesen más a súlypontjuk” – fejtet-
te ki egyszer a szakember.
„láttam egy balerinát a Bolsoj Balett elő-
adásán londonban. a hihetetlen előadás 
után a balerina visszajött a színpadra, láb-
ujjhegyre állt és előadott 30 piruettet. a kö-
zönség kikészült. minden egyes piruett után 
tapsoltak és hangosan sikoltoztak. amikor 
befejezte, álló ováció fogadta. a balerina 
csak lehajtotta a fejét és alázatosan elfo-
gadta a dicséretet. elhagyta a színpadot, 
majd visszatért és harminc piruettet csinált a 
másik lábán. ettől a közönség tényleg meg-
vadult. Felálltak a székeikre és úgy tapsol-
tak. a balerina ismét kissé lehajtotta a fejét 
és alázatosan elfogadta a tapsot. amikor 
ezt átültetem a lovaglásra, akkor a középvo-
nalat nézem, és a köszönés utáni pillanato-
kat. amikor azt látom, hogy a lovas felemeli 
az öklét és önünneplő módon lengeti a kar-
ját, eszembe juttatja az alázatos balerinát, 
aki a művészete és a még magasabb szintű 
tökéletesség felé elkötelezett. az ilyen visel-
kedésű művész lesz képes megtanulni a lo-
vak képzésének művészetét” – olvashattuk 
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■ alexandra Korelova és Balagur debütálása aachenben 2005-ben

a rendőrlóból lett 
OlimPiKOn

épp a minap olvastam egy érdekes cikket george és monica theodorescuról, amikor egy orosz barátomtól 
jött a hír, elment az orosz csoda, az orlov trotter, a gyönyörű szürke Balagur, akit még volt szerencsém fotózni 
2005-ben, éppen akkor, amikor lovasával, alexandra Korelovával először feltűnt aachenben. a tökéletes piaffot 
bemutató ló nagy szenzáció volt.

„elég volt csak egy ugrásváltást látnia, 
tudta, hogy jó ló, és szinte parancsba adta, 

hogy vigyék hozzá képezni”
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Balagur, a furcsa kinézetű „szörnyeteg” 
először ügetőlóként kezdte pályafutá-

sát, és bár karrierje elején nyert két versenyt, 
nem volt elég gyors ahhoz, hogy ebben a 
szakágban folytassa. így lett belőle rendőrló 
nyizsnyij novgorodban. alexandra a ren-
dőrlovak melletti istállóban lovagolt és egy-
azon fedelesben edzett a rendőrökkel a téli 
hónapokban. ott figyelt fel először Balagur-
ra, amint egy díjlovasmester díjlovasfelada-
tokat tanított neki. ekkor azonban még nem 
tulajdonított nagy jelentőséget neki. Balagur 
feltűnt helyi díjlovaglóversenyeken is, mint 
kölcsönló, ekkor vette észre az akkor bíró-
ként részt vevő olimpikon, elena Petuskova. 
szólt anatolij Balkinnak, aki annak a lovas-
klub nak és annak a nagydíjas lónak volt a 
tulajdonosa, akit alexandra lovagolt. épp 
ez idő tájt szakadt félbe a karrierje alexand-

ra nagydíjas lovának egy sérülés miatt. 
Balkin egy szakértő véleményére is kíváncsi 
volt a ló megvásárlása előtt, ekkor látta meg 
Balagurt először videón george theodorescu. 
elég volt csak egy ugrásváltást látnia, tudta, 
hogy jó ló, és szinte parancsba adta, hogy 
vigyék hozzá képezni, mert óriási potenciált 
lát benne. azt mondták, nagyon nyugodt ló, 
képes órákig egyhelyben állni a futballmecs-
cseken, semmi nem ijeszti meg. mikor 
theodorescuékhoz került, akkor tudatosult 
igazán bennük, milyen intelligens lóval van 
dolguk. olyan sajátos kapcsolat alakult ki 
george és Balagur közt, ami nagyon ritka. 
a ló mindent george-ért tett meg, imádta őt, 

kifejezetten „büszke” volt, amikor az edzé-
sek végén megdicsérte. alig hét hónapot 
dolgoztak együtt németországban, máris 
készen állt a 2002-es jerezi lovas világjáté-
kokra. alexandra – bár először zavarban 
volt, hiszen nem nagyon látni orlov ügetőt a 
díjlovaglónégyszögben –, csodálattal adó-
zott Balagur hihetetlen intelligenciájának, 
dolgozni akarásának. Igaz, a sikerhez veze-
tő út nem volt zökkenőmentes, mert Balagur 
csak akkor tett meg mindent a lovasáért, 
amikor már maximálisan bízott is benne. a 
kezdeti nehézségek ellenére szerencsére 
Balagur imádta theodorescut és alexandrát 
is, így semmi sem állt a fényes díjlókarrier 
útjába. Ugyan csak 12 évesen kezdte, de 
2004-ben már részt vett az athéni olimpián, 
indult európa-bajnokságon és világbajnok-
ságon, kiváló egészségének és munkaked-

vének hála 18 éves korára érte el a csúcsot 
2008-ban aachenben, a cDIo nagydíjban 
megszerzett harmadik helyével, illetve az 
ugyanebben az évben rendezett hongkongi 
olimpián elért ötödik helyével. Igazi közön-
ségkedvenc volt! alexandra tudott olyan 
európai rajongókról, akik csak Balagur mi-
att vettek repülőjegyet Hongkongba. a tori-
nói európa-bajnokságon ő volt az egyetlen 
ló, amelyet felállva, ovációval ünnepelt a 
közönség. a bíróknak is kuriózum volt őt bí-
rálni. Fajtájából adódóan nem volt nagy-
mozgású ló, a nyújtásai nem voltak elég ki-
fejezőek, viszont hihetetlen képességgel ren-
delkezett az összeszedett munkára és na-

gyon ritkán hibázott. a „táncoló ló” három 
erőssége, a piaff, passzázs, perdülés tette őt 
igazi közönségkedvenccé, de nemcsak ezen 
feladatok tökéletes technikai kivitelezése, 
hanem az az életöröm is, ahogy előadta. 
Bár kiváló egészségnek örvendett, 2009-ben 
a windsori eb után nyugdíjazta lovasa, vissza-
tért moszkvába, Balagur pedig élete végéig 
a theodorescu család szeretetét élvezhette.

A THEoDorESCu CSALÁD
george theodorescu romániában született, 
eredeti foglalkozása ügyvéd, de életét a lo-
vaglásnak és a lovaknak szentelte. még ha-
zája színeiben vett részt a stockholmi olimpi-
án, emellett tagja volt a román sí- és 
rögbiválogatottnak is. 1958-ban politikai 
menekültként disszidált németországba, 
ahol ismert lovas és edző lett. Dolgozott a 
német olimpiai bizottságnak Warendorfban, 
ahol megismerkedett Inge Winklerrel (Inge 
Fellgiebel), a világhírű díjugratólovas Hans 
günter Winkler akkori feleségével. miután 
Inge elvált, feleségül vette theodorescu. Inge 
lengyelországban nőtt fel a Janow Podlaski 
állami ménest vezető közismert hippológus, 
Hans Fellgiebel lányaként. szülei háza 
stauffenberg gróf ellenállási csoportjának 
központja volt, ők voltak azok, akik a második 
világháború idején Hitler meggyilkolását ter-
vezték. nagybátyja, erich részt vett az össze-
esküvésben, ezért felakasztották. apját bör-
tönbe vetették, de a háború után kiszaba-
dult. Inge lovakat képzett a német hadsereg-
nek, 1950 és 1970 között az egyik legjobb 
lovas volt németországban. Kétszeres né-
met válogatott, nagydíjas díjugrató és díjlo-
vas, háromszor indult a díjugrató Hamburgi 
Derbyn és háromszor nyerte meg zsinórban 
a női díjlovas Derbyt. Ő az egyedüli nő, aki 
a díjugrató és a díjlovas Derbyben is lova-

golt. Férjével és monica nevű lányával díjlo-
vakat képzett, amikor pedig előbbiek verse-
nyekre utaztak, ő volt a család háttere. a 
vasfüggöny lehullása után sokszor visszatért 
lengyelországba, hogy az ottani díjlovag ló-
sportot segítse, a lengyel válogatott edzője-
ként is dolgozott. lánya többszörös európa-
bajnoki és olimpiai csapataranyérmes díjlo-
vas és edző. george theodorescu 2007-
ben halt meg 81 éves korában agyvérzés-
ben. Felesége, Inge hosszas betegség után 
2010-ben, 84 éves korában távozott.
chris Hector, az ausztrál the Horse ma-
gazine főszerkesztője olyan szerencsés volt, 
hogy meglátogathatta a theodorescu csalá-
dot birtokukon, a lindenhof ménesben még 
george theodorescu halála előtt. Betekin-

tést nyerhetett a theodorescu család min-
dennapjaiba és az edzésekbe, az ott töltött 
időt pedig ekképp summázta: „george és 
monica theodorescu kulturált, finom embe-
rek, akik pont így edzenek és lovagolnak.”

BALAGur oTTHoNA  
CHrIS HECTor SzEMÉVEL
a lindenhof ménest, ahol a thedodorescu 
család lakott, családias légkörűként jelle-
mezte a the Horse magazine főszerkesztő-
je, és nem kerülte el a figyelmét, hogy „a 
kutyapopuláció létszáma sosem változott”. 
mint írta, mindig volt egy francia bulldogja 
a feleségnek, egy agara a férjnek, egy fox-

terrierje a lányuknak, ezen felül pedig egy 
házőrző rottweilerjük. a szereposztás vál-
tozhat, de a karakterek maradnak. terry, 
monica terrierje igazi terrorista, igazi karak-
ter. monica szerint kannibál, állandóan ré-
pát lop a lovaktól. a legrosszabb pedig az, 
amikor a folyosón kikötött ló orra előtt mar-
cangol szét egy répát és eszi meg.
a répa nagy szerepet játszott a lindenhof 
napi életében. george zsebei mindig tele 
voltak répákkal, plusz egy késsel, amellyel 
lovaknak méretezett falatokat vágott belő-
lük. az emberek gyakran tesznek olyan meg-
jegyzéseket, hogy ők bizony soha nem ad-
nának répát a lovaiknak csak úgy, hiszen a 
lónak az a dolga, hogy szolgálja az embert. 
Vajon miért van ez? george theodorescu 

szerint ez rossz felfogás. „amikor valami újat 
kérünk a lovaktól, egy kicsit megijednek, de 
ha kedvelnek minket, ismerik a hangunkat, 
tudják, hogy mindig van számukra valami fi-
nomság nálunk, az mindent sokkal könnyeb-
bé tesz. a lovak nagyon intelligensek, ne-
künk kell megtalálni az utat hozzájuk, hogy 
megértessük magunkat velük.”

GEorGE THEoDorESCu 
TrÉNINGFILozóFIÁJA
egyedi filozófiája szülőföldjéről, romániá-
ból ered, ahol a világháború előtti időkben 
nagyon magas szintű volt a lovaglás, 
theodorescu is kiváló edzőtől tanulhatott. 

31 éves korában disszidált politikai mene-
kültként németországba. amikor megérke-
zett, azt látta, hogy minden nagyon szerve-
zetten zajlott, a versenyek, a minősítések. 
akkoriban a lovakkal való munkát és a 
programlovaglást is sokkal komolyabban 
vették. Igaz, akkoriban a nagydíj még 16 
perces volt. „ma már sokkal rövidebb, mert 
az emberek azt mondják nincs idő”, 
theodorescunak viszont az volt erről a véle-
ménye, hogy, akinek nincs ideje a lovakra, 
az inkább ne foglalkozzon velük. „a lovak-
nak négy lábuk van, ez a lovasok problémá-
ja. mi, emberek két lábon járunk, teljesen 
más a súlypontunk, mint négylábú társunk-
nak. az ember úgy tud egyhelyben megfor-
dulni balról jobbra, mint egy katona. a lóval 
viszont fordulatot kell lovagolnunk és ez egy 
olyan probléma, ami semmilyen más sport-
ágnál nem fordul elő. a két, különböző 
egyensúllyal rendelkező sporttársnak végül 
közösen kell egyensúlyba kerülnie, ami csak 
tehetséggel és munkával érhető el. Ha a lég-
tornászok nehezebbé akarják tenni a pro-
dukciójukat, akkor a vállukra vesznek még 
egy embert, és ha az az ember hibát vét, 
mindketten leesnek. De mindkettőjüknek 
ugyanott van a súlypontja. Ugyanezek a 
szabályok vonatkoznak a lóra és lovasra is, 
de nekik teljesen más a súlypontjuk” – fejtet-
te ki egyszer a szakember.
„láttam egy balerinát a Bolsoj Balett elő-
adásán londonban. a hihetetlen előadás 
után a balerina visszajött a színpadra, láb-
ujjhegyre állt és előadott 30 piruettet. a kö-
zönség kikészült. minden egyes piruett után 
tapsoltak és hangosan sikoltoztak. amikor 
befejezte, álló ováció fogadta. a balerina 
csak lehajtotta a fejét és alázatosan elfo-
gadta a dicséretet. elhagyta a színpadot, 
majd visszatért és harminc piruettet csinált a 
másik lábán. ettől a közönség tényleg meg-
vadult. Felálltak a székeikre és úgy tapsol-
tak. a balerina ismét kissé lehajtotta a fejét 
és alázatosan elfogadta a tapsot. amikor 
ezt átültetem a lovaglásra, akkor a középvo-
nalat nézem, és a köszönés utáni pillanato-
kat. amikor azt látom, hogy a lovas felemeli 
az öklét és önünneplő módon lengeti a kar-
ját, eszembe juttatja az alázatos balerinát, 
aki a művészete és a még magasabb szintű 
tökéletesség felé elkötelezett. az ilyen visel-
kedésű művész lesz képes megtanulni a lo-
vak képzésének művészetét” – olvashattuk 

➔
Pegazus – 2020. január

DíJloVaglás

47Pegazus – 2020. január46

■ alexandra Korelova és Balagur debütálása aachenben 2005-ben

a rendőrlóból lett 
OlimPiKOn

épp a minap olvastam egy érdekes cikket george és monica theodorescuról, amikor egy orosz barátomtól 
jött a hír, elment az orosz csoda, az orlov trotter, a gyönyörű szürke Balagur, akit még volt szerencsém fotózni 
2005-ben, éppen akkor, amikor lovasával, alexandra Korelovával először feltűnt aachenben. a tökéletes piaffot 
bemutató ló nagy szenzáció volt.

„elég volt csak egy ugrásváltást látnia, 
tudta, hogy jó ló, és szinte parancsba adta, 

hogy vigyék hozzá képezni”
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azok a 9-13-év közötti (2006–2010 
között született) lovasok jelentkezhet-

tek, akik rendelkeznek saját lóval, díjugra-
tó rajtengedélyvizsgával és regisztrált 
edzővel. mint ifj. Kövy andrástól megtud-
tuk, tizennégy gyermeket vettek fel. elhiva-
tott, szorgalmas, céltudatos, a díjugrató él-
sport iránt elkötelezett lovasokat válogat-
tak a mocorgó Program résztvevői közé 
– olyanokat, akik a jövőben az utánpótlás 

válogatottat erősíthetik és a későbbiekben 
eredményesen képviselhetik hazánkat a 
nemzetközi versenyeken, mondta. mind a 
tizennégy felvett gyermek rendelkezik 
rajtengedélyvizsgával – ahogy a kiírás-
ban is szerepelt –, részben már kisebb ver-
senyeken is szerepeltek. 
az első edzőtábort már meg is tartották 
rögtön a jelentkezések elbírálása után, ok-
tóber közepén, a gyerekek a regisztrált 

edzőikkel, szüleikkel együtt érkeztek a 
balatonvilágosi Pulai lovasparkba. a két-
napos edzőtábor során a lovasok jó hoz-
záállással, szorgalmasan hajtották végre a 
feladatokat, tudtuk meg.
„a mocorgó Programban szeretnénk minél 
több fejlődni vágyó gyermek számára 
edzési és versenylehetőséget biztosítani. a 
program célja, hogy a versenyzőket a nem-
zeti és a nemzetközi gyermekkategóriára 
megfelelően felkészítsük, így képzettebben, 
rutinosabban tudnak helytállni a versenye-
ken. a későbbiekben az idősebb korosz-
tályokba, nagyobb kategóriákba lépve 
szakmai és tapasztalati előnnyel rendelkez-
ve, jobb eredmények elérésére lesznek ké-
pesek” – fogalmazott ifj. Kövy andrás.
a következő edzőtábort lapzártánk után, 
december közepén rendezték ugyancsak 
Balatonvilágoson. a jövő évi tervekben 
szerepel a tél folyamán még egy további 
edzőtábor. az edzőtáborok alatt kiválasz-
tott lovasok számára a következő verseny-
szezonban versenyorientált összetartáso-
kat írnak majd ki a szervezők.

 n 

ahogy az októberi Pegazusban beszámoltunk róla, mocorgó néven szakmai programot hirdetett a gyermek kor-
osztályba tartozó lovasok számára a Díjugrató szakág, a cél a gyermeklovasok képzése az utánpótlás korosztály 
legmagasabb szintjére. megkérdeztük ifj. Kövy andrást, az utánpótlás korosztály szövetségi kapitányát, hogy milyen az 
érdeklődés az új kezdeményezés iránt, és milyen programokat szerveztek a felvett fiataloknak az elmúlt hónapokban.

tizennÉgyen 
Mocorognak

ugyancsak theodorescu gondolatmenetét. 
„a díjlovaglás nem csak egy sport. Igen, 
részben a versenyzésről is szól, és arról, 
hogy megpróbáljunk elsők lenni, de a díjlo-
vaglás csak akkor gyönyörű, ha jól végzik, 
amikor a lovaglás és a ló tánca harmóniá-
ban van. Ha a lovas még nem érte el ezt a 
szintet, otthon kell maradnia. nem szabad 
nyilvánosan fellépnie” – vallotta.
george mestere a földről idomításnak, 
melyhez hosszú pálcát használt. athénban 
ezt nem engedték, ezért helyette a zsebken-
dőjével integetett ütemre, amire Balagur úgy 
reagált, mintha pálca lett volna a kezében. 
a steward berohant a pályára és azt mond-
ta: ne használjon pálcát, mire george azt 
kérdezte: Hol lát itt pálcát?

HA NINCS IDőD, NE LoVAGoLJ!
lássunk néhány érdekes gondolatot chris 
Hector interjújából is, amelyet george és 
monica theodorescuval készített.
monica lovaglását nézve rögtön feltűnt, hogy 

a lova orrnyerge sosem kerül a függőleges 
mögé, ami ugye az elméletben mindig úgy is 
van, viszont a gyakorlatban sokszor nem ezt 
látjuk. monica ezt azzal magyarázta, hogy 
mindig hagyni kell esélyt az előremozgásra, 
akkor is, ha egy kicsit többet kérünk hátulról, 
vagy fel ébresztjük a lovat, ha ellustult. Ho-
gyan látja ezt a lóról? nem látja, de érzi, 
hogy az az energiaáramlás, kapcsolat, amit 
a ló szájával szeretne elérni, hátulról jön, az 
aktív és elengedett hátsó lábakból, a ló há-
tán és nyakán keresztül a szárakon át a ke-

zéig. De soha nem elölről hátrafelé, ezért 
nem kerülhet a ló homlokvonala soha a füg-
gőleges mögé. olyan szárkapcsolat a cél, 
ami nem lehet túl könnyű, mert az azt jelente-
né, hogy a zabla mögé került. Folyamatos 
kapcsolatra van szükség, de a lovason mú-
lik, hogy ez a kapcsolat mennyire sok vagy 
kevés. az edzésen látott ló már elég erős ah-
hoz, hogy elég önhordása legyen. nincs 
szükség rá, hogy monica „tartsa” a lovat, 
mert megfelelően a súlypontja alá lép, ami-
hez megvan a megfelelő ereje. a félfelvételek 
nagyon könnyen átmennek rajta, a ló áten-
gedővé vált, ezál-tal „könnyű” elöl, mégis 
van kapcsolat a szájával.
az ütemnek, a kadencírozottságnak mindig 
ugyanolyannak kell lennie. Ügetésben, bal-
ra, jobbra, féloldalazásnál, kör lovaglásá-
nál, az ügetés nem változhat. ettől lesz a ló-
nak egyszerű az önhordás. és természete-
sen a félfelvételek, amelyeket a szemlélő 
nem biztos, hogy lát, hiszen a félfelvételeknek 
láthatatlanoknak kell lenniük… egy-egy edzés 

alatt monica több száz félfelvételt alkalmaz. 
gyakran látni edzőtáborokban, hogy ami-
kor azt mondja, félfelvétel, a lovasok meg-
húzzák a szárat és aztán engednek. a ló-
nak lesz egy kis szünet, aztán elölről kezdő-
dik, ez bezavar az ütembe. Ilyenkor monica 
azt szokta mondani, ez nem félfelvétel, csak 
szárhúzgálás. „a félfelvétel az, amikor elő-
ször is felveszed a lovat hátulról, aztán nem 
engeded ki a másodperc töredékéig, de ak-
kor is együtt lovagolsz a lóval. soha nem 
zavarva meg az ütemet. először meg kell 

tartani a lovat, hogy alálépjen, aztán elvé-
gezni a félfelvételt, úgy, hogy megtartod a 
lovat a lábaiddal és az üléseddel, és nem 
engeded szét újra. ekkor azt érzed, hogy pu-
ha lesz a háta, és a nyaka felemelkedik, ér-
zed, hogy támaszkodik. ez a félfelvétel. De 
közben soha nem zavarod meg az ütemet.”
george theodorescu lovardájában nincs he-
lye a hiperflexiónak. „Ha valakinél észre-
venném, hogy a lova feje a szügyénél van, 
azt mondanám, hogy szálljon le a lóról, 
nem akarom ezt látni” – mondta. „szentség-
törés úgy lovagolni”. a túl sok semmiből sem 
jó. eközben példának monica és a sárga 
Whisper féloldalazását mutatja, amely 
olyan, mint egy tánc. „néha az emberek 
felkiáltanak, nézd azt a féloldalazást, mek-
kora az átlépés! Pedig csak úgy keresztezi 
a lábát, mint egy epilepsziás. miközben a 
féloldala zás nak olyannak kell látszania, 
mint egy tánc.”
george theodorescu szerint a lovasok ma 
úgy gondolják, nincs elég idejük, gyorsabb-
nak kell lenniük. „Ha nincs időd, ne lovagolj! 
szükséged van tehetségre, de türelemre is, 
úgy kell a lovadra tekinteni, mint egy barát-
ra, nem mint egy gépre” – mondta.
akkoriban, amikor németországban kez-
dett, a bírókkal együtt képezték a lovakat, a 
bírók a pedig a lovasságtól jöttek, egész éle-
tüket a lovak között töltötték, lovakkal dol-
goztak. „a program végén megkaptad a 
protokollt a bírótól a pontozással és a szöve-
ges értékeléssel – miben hibáztál, mi volt jó 
és mit kell tenned, hogy jobb legyél. a há-
romnapos versenyeken így tudtunk javítani a 
következő napra. együtt képeztük a bírókkal 
a lovainkat. ma a bírók különböző orszá-
gokból jönnek, a régi protokoll nem létezik. 
gyakran nagyon különböző pontokat ad-
nak, ettől a lovasok összezavarodnak. Pedig 
a bíróknak segíteniük kellene a lovasokat, 
nem csak pontokat adni. Hogyan is tanulhat-
na a lovas, ha az egyik bíró azt mondja fe-
hér, míg a másik azt, hogy fekete?”
ahogy azt chris Hector is tapasztalta, geor-
ge theodorescu egyike volt azon mesterek-
nek, akik a legmeghatározóbb alakjai a 
modern díjlovaglásnak. az ő hihetetlen 
szenvedélye, a lovak iránt érzett óriási sze-
retete és alázata tette Balagurt rendőrlóból 
olimpikonná. nyugodjanak békében. 

Somogyvári Anett

■ george és monica theodorescu
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azok a 9-13-év közötti (2006–2010 
között született) lovasok jelentkezhet-

tek, akik rendelkeznek saját lóval, díjugra-
tó rajtengedélyvizsgával és regisztrált 
edzővel. mint ifj. Kövy andrástól megtud-
tuk, tizennégy gyermeket vettek fel. elhiva-
tott, szorgalmas, céltudatos, a díjugrató él-
sport iránt elkötelezett lovasokat válogat-
tak a mocorgó Program résztvevői közé 
– olyanokat, akik a jövőben az utánpótlás 

válogatottat erősíthetik és a későbbiekben 
eredményesen képviselhetik hazánkat a 
nemzetközi versenyeken, mondta. mind a 
tizennégy felvett gyermek rendelkezik 
rajtengedélyvizsgával – ahogy a kiírás-
ban is szerepelt –, részben már kisebb ver-
senyeken is szerepeltek. 
az első edzőtábort már meg is tartották 
rögtön a jelentkezések elbírálása után, ok-
tóber közepén, a gyerekek a regisztrált 

edzőikkel, szüleikkel együtt érkeztek a 
balatonvilágosi Pulai lovasparkba. a két-
napos edzőtábor során a lovasok jó hoz-
záállással, szorgalmasan hajtották végre a 
feladatokat, tudtuk meg.
„a mocorgó Programban szeretnénk minél 
több fejlődni vágyó gyermek számára 
edzési és versenylehetőséget biztosítani. a 
program célja, hogy a versenyzőket a nem-
zeti és a nemzetközi gyermekkategóriára 
megfelelően felkészítsük, így képzettebben, 
rutinosabban tudnak helytállni a versenye-
ken. a későbbiekben az idősebb korosz-
tályokba, nagyobb kategóriákba lépve 
szakmai és tapasztalati előnnyel rendelkez-
ve, jobb eredmények elérésére lesznek ké-
pesek” – fogalmazott ifj. Kövy andrás.
a következő edzőtábort lapzártánk után, 
december közepén rendezték ugyancsak 
Balatonvilágoson. a jövő évi tervekben 
szerepel a tél folyamán még egy további 
edzőtábor. az edzőtáborok alatt kiválasz-
tott lovasok számára a következő verseny-
szezonban versenyorientált összetartáso-
kat írnak majd ki a szervezők.

 n 

ahogy az októberi Pegazusban beszámoltunk róla, mocorgó néven szakmai programot hirdetett a gyermek kor-
osztályba tartozó lovasok számára a Díjugrató szakág, a cél a gyermeklovasok képzése az utánpótlás korosztály 
legmagasabb szintjére. megkérdeztük ifj. Kövy andrást, az utánpótlás korosztály szövetségi kapitányát, hogy milyen az 
érdeklődés az új kezdeményezés iránt, és milyen programokat szerveztek a felvett fiataloknak az elmúlt hónapokban.

tizennÉgyen 
Mocorognak

ugyancsak theodorescu gondolatmenetét. 
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george mestere a földről idomításnak, 
melyhez hosszú pálcát használt. athénban 
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HA NINCS IDőD, NE LoVAGoLJ!
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monica lovaglását nézve rögtön feltűnt, hogy 
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zéig. De soha nem elölről hátrafelé, ezért 
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gedővé vált, ezál-tal „könnyű” elöl, mégis 
van kapcsolat a szájával.
az ütemnek, a kadencírozottságnak mindig 
ugyanolyannak kell lennie. Ügetésben, bal-
ra, jobbra, féloldalazásnál, kör lovaglásá-
nál, az ügetés nem változhat. ettől lesz a ló-
nak egyszerű az önhordás. és természete-
sen a félfelvételek, amelyeket a szemlélő 
nem biztos, hogy lát, hiszen a félfelvételeknek 
láthatatlanoknak kell lenniük… egy-egy edzés 

alatt monica több száz félfelvételt alkalmaz. 
gyakran látni edzőtáborokban, hogy ami-
kor azt mondja, félfelvétel, a lovasok meg-
húzzák a szárat és aztán engednek. a ló-
nak lesz egy kis szünet, aztán elölről kezdő-
dik, ez bezavar az ütembe. Ilyenkor monica 
azt szokta mondani, ez nem félfelvétel, csak 
szárhúzgálás. „a félfelvétel az, amikor elő-
ször is felveszed a lovat hátulról, aztán nem 
engeded ki a másodperc töredékéig, de ak-
kor is együtt lovagolsz a lóval. soha nem 
zavarva meg az ütemet. először meg kell 

tartani a lovat, hogy alálépjen, aztán elvé-
gezni a félfelvételt, úgy, hogy megtartod a 
lovat a lábaiddal és az üléseddel, és nem 
engeded szét újra. ekkor azt érzed, hogy pu-
ha lesz a háta, és a nyaka felemelkedik, ér-
zed, hogy támaszkodik. ez a félfelvétel. De 
közben soha nem zavarod meg az ütemet.”
george theodorescu lovardájában nincs he-
lye a hiperflexiónak. „Ha valakinél észre-
venném, hogy a lova feje a szügyénél van, 
azt mondanám, hogy szálljon le a lóról, 
nem akarom ezt látni” – mondta. „szentség-
törés úgy lovagolni”. a túl sok semmiből sem 
jó. eközben példának monica és a sárga 
Whisper féloldalazását mutatja, amely 
olyan, mint egy tánc. „néha az emberek 
felkiáltanak, nézd azt a féloldalazást, mek-
kora az átlépés! Pedig csak úgy keresztezi 
a lábát, mint egy epilepsziás. miközben a 
féloldala zás nak olyannak kell látszania, 
mint egy tánc.”
george theodorescu szerint a lovasok ma 
úgy gondolják, nincs elég idejük, gyorsabb-
nak kell lenniük. „Ha nincs időd, ne lovagolj! 
szükséged van tehetségre, de türelemre is, 
úgy kell a lovadra tekinteni, mint egy barát-
ra, nem mint egy gépre” – mondta.
akkoriban, amikor németországban kez-
dett, a bírókkal együtt képezték a lovakat, a 
bírók a pedig a lovasságtól jöttek, egész éle-
tüket a lovak között töltötték, lovakkal dol-
goztak. „a program végén megkaptad a 
protokollt a bírótól a pontozással és a szöve-
ges értékeléssel – miben hibáztál, mi volt jó 
és mit kell tenned, hogy jobb legyél. a há-
romnapos versenyeken így tudtunk javítani a 
következő napra. együtt képeztük a bírókkal 
a lovainkat. ma a bírók különböző orszá-
gokból jönnek, a régi protokoll nem létezik. 
gyakran nagyon különböző pontokat ad-
nak, ettől a lovasok összezavarodnak. Pedig 
a bíróknak segíteniük kellene a lovasokat, 
nem csak pontokat adni. Hogyan is tanulhat-
na a lovas, ha az egyik bíró azt mondja fe-
hér, míg a másik azt, hogy fekete?”
ahogy azt chris Hector is tapasztalta, geor-
ge theodorescu egyike volt azon mesterek-
nek, akik a legmeghatározóbb alakjai a 
modern díjlovaglásnak. az ő hihetetlen 
szenvedélye, a lovak iránt érzett óriási sze-
retete és alázata tette Balagurt rendőrlóból 
olimpikonná. nyugodjanak békében. 

Somogyvári Anett

■ george és monica theodorescu

Fo
tó

: s
c

H
á

D
 P

ét
er



➔
Pegazus – 2020. január

BemUtatJUK

51Pegazus – 2020. január50

a 2010-ben alapított Western Fekete 
lovastanya Fekete Benő gyermekko-

ri álmának valóra válása. a birtok gazda-
sága húsmarhatenyésztésen alapszik, 
míg a hajdani legendás Vadnyugat lófaj-
tái segítik a munkát és hobbicélokat is 
szolgálnak.
a gazdaság indításakor a házigazda 
egy olyan lófajtát keresett, amellyel te-
relhetik a marhát. így bukkant rá az 
észak-amerikai kontinens két neves lófaj-
tájára, a quarter horse-ra és az appa-
loosára. Kétszáz évvel ezelőtt ezek az 
alacsonyabb termetű, fürge, kiváló mun-
kabírású lovak voltak a segítői a marhate-
relő cowboyoknak, sőt kifejezetten e mun-

kára tenyésztették ki őket. éppúgy ösztö-
nösen terelik a marhát, mint ahogyan a 
puli a birkát.
Fekete Benő hozzátette, hogy bár keve-
sen tudják, a marha éppoly gyorsan tud 
futni, mint a ló. azoknak a lovaknak pe-
dig, amelyekkel a marha terelését vég- 
zik, indulósebességben gyorsabbnak kell 
lenniük. erre a feladatra ideálisak az  
erőteljes farizomzattal bíró quarter horse 
lovak. alacsonyabb termetük és súlypont-
juk, a 150 centiméteres marmagassá- 
guk a gyors irányváltásnál és a hirtelen 
megálláskor előnyös. ekkor hátsó lábai-
kat maguk alá húzva mintegy csúszva fé-
keznek.

De lovagolni se úgy kell rajtuk, mint a töb-
bi lovon. Itt a lovas – éppúgy, mint aho-
gyan a westernfilmekben láthatjuk – egy 
kézzel fogja a szárat. a másik kezével a 
lasszót, vagy éppen a coltot forgatja, s a 
ló irányítását a teljes testével végzi, miköz-
ben lábaival a kengyelbe terhel. sajátos 
a járása is e lófajtának. a vonuló marha 
mozgásához igazodó, amely a lépés és 
az ügetés közöttinek definiálható. Külön 
neve is van: jogg. ez a lovas és a ló szá-
mára is nagyon kényelmes, akár egész 
nap tudnak így haladni különösebb fárad-
ság nélkül. ám a ló ügetése és vágtázása 
is kényelmet biztosít hosszú távon a lovas-
nak és lónak egyaránt.
2005-ben kezdődött a westernlovaglás a 
Fekete lovastanyán, amikor az első quarter 
horse mént megvásárolta Fekete Benő. 
majd fokozatosan fejlesztette az állomá-
nyát, amely napjainkra már törzsállomány 
is egyben. 
a házigazda azt is elmondta, hogy mivel 
hazánkban alig akad olyan hely, ahol a 
lovasok gyakorolhatnák a marhák körüli 
munkát, ezért rendszeresen tartanak 
Black Jackpot napot. ekkor több csapat 
verseng egymással a marhaterelési ügyes-
ségüket és a csapattagok együttműködési 
tudását összemérve. a résztvevők két 
számban próbálhatják ki magukat, a 
ranch sorting és cattle penning versenye-
ken. egyúttal a laikusok is megtekinthetik, 
hogy miként boldogulnak cowboyként a 
hazai lovasok. 
rangos versenyeknek is otthont ad a Fe-
kete lovastanya. a magyar lovassport 
szövetség által szervezett amatőr wes-
tern-reining versenysorozatnak és az or-
szágos bajnokság záróeseményének is  
a helyszíne volt, illetve a bajnokavatót is 
ott tartották. az elmúlt évben nívós díjban 
is ré szesültek: a magyarország legszebb 
Birtoka díj média- és közönségdíját is 
megkapták. 
Ugyanakkor a hétköznapi munka során is 
tudják hasznosítani a cowboyok világának 
tudományát idehaza. Fekete Benő és csa-
pata legutóbb nógrádba utazott, hogy 
különleges lovaik segítségével felkutassa-
nak és befogjanak két tucat elvadult 
limousin borjút.

Beregi-Nagy Edit

Ha azt gondoljuk, hogy a western világának alkonyával eltűntek a vadnyugat lovai a napi használatból, 
tévedünk. nem is kell messzire utaznunk, ha látni akarjuk, hogy miként lehet lasszóval befogni, vagy éppen terelni 
a pusztában szabadon élő marhát. a Kiskunfélegyháza melletti Fekete lovastanyán – hasonlóan a Vadnyugat 
világához – quarter horse és appaloosa lovakkal terelik a nyolcszáz limousin, magyar tarka és blonde d’aquitaine 
szarvasmarhából álló gulyákat.

COwbOyOK 
Magyarországon

a westernfilmeknek köszönhetően a vadnyugat szimbólumaivá vált daliás, jóképű 
cowboyok tanulékony, fürge lófajtáinak históriája fél évezreddel ezelőtt kezdődött. a 
spanyol felfedezők által bevitt lovakból olyat kellett kitenyészteni, amely alkalmas a 
közel sem kezes, hatalmas szarvakkal bíró, longhorn típusú marha befogására és sok 
száz mérföldön keresztüli terelésére is. a quarter horse és az appaloosa lófajtákat 
pont e célnak megfelelően tenyésztették: rövidtávon gyors vágtázók, tanulékonyak, jól 
kezelhetőek és bírják a nehéz munkát.
a quarter horse az amerikai egyesült államok legősibb és első hivatalos lófajtája. a 
kontinenst felfedező spanyolok által bevitt kistermetű lovak vadon élő utódait keresztez-
ték az angol telepesek révén odakerült lovakkal a 18. század végétől. Jellemzője a 
150 cm-es marmagasság és a különösen jól izmolt far, rövid szárak, erős lapockák, 
erős nyak, ék alakú, rövid fej, széles homlok. ezt a lófajtát tartják a Vadnyugat lovának, 
mert rövidtávon remek vágtázó, így ideálisnak bizonyult a marha befogásánál és a 
nagy marhacsordák terelésénél. a cowboyok kedvenc virtuskodó szórakozása is e ló-
fajtához kötődött. az alacsony termetű, szívós lovakkal 400 méteres egyenes pályán 
versenyeket rendeztek. a lófajta neve, a „quarter” is arra utal, hogy negyedmérföldes 
távon a leggyorsabb lónak tartották.
az appaloosa lófajta eredete a 14. századig nyúlik vissza. szintén a spanyolokhoz 
köthető, akik Itáliából vitték magukkal az amerikai kontinensre a feltűnő megjelenésű, 
pöttyös, párductarka, vagy deres mintázatot viselő félvér lovak őseit. a spanyoloktól 
zsákmányolták el e lovakat a nez Percé indiánok, akik továbbtenyésztették. a 18. 
században kritikus mértékben lecsökkent az egyedszáma. szinte az utolsó pillanat-
ban, a quarter horse fajtával keresztezve mentették meg a kihalástól. az igen látvá-
nyos, fürge, tanulékony, jól kezelhető, nagyszerű munkakészségű, mindössze 147-
157 centiméter marmagasságú, hibátlan lábszerkezetű appaloosa napjainkban a 
westernlovasok kedvelt fajtája.

negyedMérföLdes Távon 
nincs LegyőzőJe
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ri álmának valóra válása. a birtok gazda-
sága húsmarhatenyésztésen alapszik, 
míg a hajdani legendás Vadnyugat lófaj-
tái segítik a munkát és hobbicélokat is 
szolgálnak.
a gazdaság indításakor a házigazda 
egy olyan lófajtát keresett, amellyel te-
relhetik a marhát. így bukkant rá az 
észak-amerikai kontinens két neves lófaj-
tájára, a quarter horse-ra és az appa-
loosára. Kétszáz évvel ezelőtt ezek az 
alacsonyabb termetű, fürge, kiváló mun-
kabírású lovak voltak a segítői a marhate-
relő cowboyoknak, sőt kifejezetten e mun-

kára tenyésztették ki őket. éppúgy ösztö-
nösen terelik a marhát, mint ahogyan a 
puli a birkát.
Fekete Benő hozzátette, hogy bár keve-
sen tudják, a marha éppoly gyorsan tud 
futni, mint a ló. azoknak a lovaknak pe-
dig, amelyekkel a marha terelését vég- 
zik, indulósebességben gyorsabbnak kell 
lenniük. erre a feladatra ideálisak az  
erőteljes farizomzattal bíró quarter horse 
lovak. alacsonyabb termetük és súlypont-
juk, a 150 centiméteres marmagassá- 
guk a gyors irányváltásnál és a hirtelen 
megálláskor előnyös. ekkor hátsó lábai-
kat maguk alá húzva mintegy csúszva fé-
keznek.

De lovagolni se úgy kell rajtuk, mint a töb-
bi lovon. Itt a lovas – éppúgy, mint aho-
gyan a westernfilmekben láthatjuk – egy 
kézzel fogja a szárat. a másik kezével a 
lasszót, vagy éppen a coltot forgatja, s a 
ló irányítását a teljes testével végzi, miköz-
ben lábaival a kengyelbe terhel. sajátos 
a járása is e lófajtának. a vonuló marha 
mozgásához igazodó, amely a lépés és 
az ügetés közöttinek definiálható. Külön 
neve is van: jogg. ez a lovas és a ló szá-
mára is nagyon kényelmes, akár egész 
nap tudnak így haladni különösebb fárad-
ság nélkül. ám a ló ügetése és vágtázása 
is kényelmet biztosít hosszú távon a lovas-
nak és lónak egyaránt.
2005-ben kezdődött a westernlovaglás a 
Fekete lovastanyán, amikor az első quarter 
horse mént megvásárolta Fekete Benő. 
majd fokozatosan fejlesztette az állomá-
nyát, amely napjainkra már törzsállomány 
is egyben. 
a házigazda azt is elmondta, hogy mivel 
hazánkban alig akad olyan hely, ahol a 
lovasok gyakorolhatnák a marhák körüli 
munkát, ezért rendszeresen tartanak 
Black Jackpot napot. ekkor több csapat 
verseng egymással a marhaterelési ügyes-
ségüket és a csapattagok együttműködési 
tudását összemérve. a résztvevők két 
számban próbálhatják ki magukat, a 
ranch sorting és cattle penning versenye-
ken. egyúttal a laikusok is megtekinthetik, 
hogy miként boldogulnak cowboyként a 
hazai lovasok. 
rangos versenyeknek is otthont ad a Fe-
kete lovastanya. a magyar lovassport 
szövetség által szervezett amatőr wes-
tern-reining versenysorozatnak és az or-
szágos bajnokság záróeseményének is  
a helyszíne volt, illetve a bajnokavatót is 
ott tartották. az elmúlt évben nívós díjban 
is ré szesültek: a magyarország legszebb 
Birtoka díj média- és közönségdíját is 
megkapták. 
Ugyanakkor a hétköznapi munka során is 
tudják hasznosítani a cowboyok világának 
tudományát idehaza. Fekete Benő és csa-
pata legutóbb nógrádba utazott, hogy 
különleges lovaik segítségével felkutassa-
nak és befogjanak két tucat elvadult 
limousin borjút.

Beregi-Nagy Edit

Ha azt gondoljuk, hogy a western világának alkonyával eltűntek a vadnyugat lovai a napi használatból, 
tévedünk. nem is kell messzire utaznunk, ha látni akarjuk, hogy miként lehet lasszóval befogni, vagy éppen terelni 
a pusztában szabadon élő marhát. a Kiskunfélegyháza melletti Fekete lovastanyán – hasonlóan a Vadnyugat 
világához – quarter horse és appaloosa lovakkal terelik a nyolcszáz limousin, magyar tarka és blonde d’aquitaine 
szarvasmarhából álló gulyákat.

COwbOyOK 
Magyarországon

a westernfilmeknek köszönhetően a vadnyugat szimbólumaivá vált daliás, jóképű 
cowboyok tanulékony, fürge lófajtáinak históriája fél évezreddel ezelőtt kezdődött. a 
spanyol felfedezők által bevitt lovakból olyat kellett kitenyészteni, amely alkalmas a 
közel sem kezes, hatalmas szarvakkal bíró, longhorn típusú marha befogására és sok 
száz mérföldön keresztüli terelésére is. a quarter horse és az appaloosa lófajtákat 
pont e célnak megfelelően tenyésztették: rövidtávon gyors vágtázók, tanulékonyak, jól 
kezelhetőek és bírják a nehéz munkát.
a quarter horse az amerikai egyesült államok legősibb és első hivatalos lófajtája. a 
kontinenst felfedező spanyolok által bevitt kistermetű lovak vadon élő utódait keresztez-
ték az angol telepesek révén odakerült lovakkal a 18. század végétől. Jellemzője a 
150 cm-es marmagasság és a különösen jól izmolt far, rövid szárak, erős lapockák, 
erős nyak, ék alakú, rövid fej, széles homlok. ezt a lófajtát tartják a Vadnyugat lovának, 
mert rövidtávon remek vágtázó, így ideálisnak bizonyult a marha befogásánál és a 
nagy marhacsordák terelésénél. a cowboyok kedvenc virtuskodó szórakozása is e ló-
fajtához kötődött. az alacsony termetű, szívós lovakkal 400 méteres egyenes pályán 
versenyeket rendeztek. a lófajta neve, a „quarter” is arra utal, hogy negyedmérföldes 
távon a leggyorsabb lónak tartották.
az appaloosa lófajta eredete a 14. századig nyúlik vissza. szintén a spanyolokhoz 
köthető, akik Itáliából vitték magukkal az amerikai kontinensre a feltűnő megjelenésű, 
pöttyös, párductarka, vagy deres mintázatot viselő félvér lovak őseit. a spanyoloktól 
zsákmányolták el e lovakat a nez Percé indiánok, akik továbbtenyésztették. a 18. 
században kritikus mértékben lecsökkent az egyedszáma. szinte az utolsó pillanat-
ban, a quarter horse fajtával keresztezve mentették meg a kihalástól. az igen látvá-
nyos, fürge, tanulékony, jól kezelhető, nagyszerű munkakészségű, mindössze 147-
157 centiméter marmagasságú, hibátlan lábszerkezetű appaloosa napjainkban a 
westernlovasok kedvelt fajtája.

negyedMérföLdes Távon 
nincs LegyőzőJe
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Klinikai vizsgálatok bebizonyították, 
hogy ha lovak társaságában vannak, 

megváltozik az emberek agyhullám-mintá-
zata. a lovak jelenlétében jobban megél-
jük a jelen pillanatot, megnyugszunk, job-
ban koncentrálunk és összpontosítunk egy 
dologra. átalakulunk.
Különösen az elmúlt húsz évben többet 
megtudtunk a lovak társaságában jelentke-
ző kedvező hatásokról, és ezt kihasználtuk 
az ügyfelekkel való terápiás találkozók so-
rán. az ember-ló kapcsolattal összefüggő 
pozitív tapasztalatok mélyreható gyógyu-
lást mutattak a fizikai, érzelmi és mentális 
bajok esetén is. ennek eredményeként 
autista gyermekek gyakran kezdenek új sza-
vakat mondani, vagy gyakrabban fejezik ki 
magukat. ezen túl bántalmazott nők gyó-
gyítják magukat, felépítik az énha tá rokat, 
felállnak és magabiztosabbak lesznek. a 
főnökök érzékenyebb vezetőkké válnak, a 
csapatok együtt fejlődnek, amikor megpró-
bálnak lovas feladatokat elvégezni. 
Háborús veteránok úgy érzik, hogy jobban 
meg tudnak birkózni azzal, amin keresztül-
mentek; a traumatikus élmények is kezelhe-
tők lovak jelenlétében a szomatikus megta-
pasztalás révén, és még sorolhatnánk.
csodálatos megfigyelni, amikor visszahúzó-
dó, félelemmel teli embereket rávezetünk 
arra, hogy a szívükkel kapcsolódjanak, és 
magabiztossá válnak, amikor egy akadály-
pályán egy 500 kilogrammos állatot irányí-
tanak. a lovak érzékeny lények. mindig 
óvatosak és érzékenyek a környezetükben 

zajló eseményekre. Ugyanannyi személyi-
ségük, fizikai képességük és korlátjuk van, 
mint az embereknek, akikkel dolgoznak. a 
legjobb az egészben, hogy a lovak soha 
nem hazudnak, azonnal és őszinte visszajel-
zéseket adnak. ezt a visszajelzést használ-
juk a lovakkal való oktatás során.
a lovas tapasztalati tanulás szórakoztató 
és élvezetes lehet, megszünteti a blokkokat 

és felszabadít, éleslátást ad és átalakít. 
ezek a foglalkozások visszavezethetnek 
minket a természetes egyensúlyhoz, hogy 
bízhassunk képességeinkben.

Halmos B. Ágnes
cugipo m. onusugosido cikke 

a horsereflections.com.au 
oldalon jelent meg

SegíteneK 
Megélni a pillanatot
Úgy tűnik, hogy van valami különle-
ges és rejtélyes abban, ha lovakkal 
vagyunk kapcsolatban. Bármilyen 
életkorú is az ember, vonzza a lo-
vak varázslatos szépsége, elegan-
ciája, fenséges testtartása és ereje. 
ezért úgy tűnik, hogy ma a lovak 
jelenléte különböző módon meg-
változtatja az embereket.
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gondolhatsz például arra, hogy mos-
tantól jobban odafigyelek a dolgaim-

ra a lovardában. Idén nem hagyom el a 
felszerelésem felét az istállóban, hiszen 
ciki, hogy mindig utánamhozzák. Vagy 
2020-ban hordani fogok karórát és idő-
ben elindulok otthonról a lovardába, majd 
nem beszélgetem el az időt, így nem fogok 
elkésni az edzésekről. Vagy esetleg: mos-
tantól hetente egyszer kimegyek a piacra 
és annyi répát veszek, amennyi elegendő 
a következő hétig, hogy ne kelljen besza-

ladnom egy-egy szemért a zöldségesbe. 
Vagy talán: a mai naptól leküzdöm a bá-
tortalanságom és egyedül fogom előkészí-
teni a pónimat a lovagláshoz és nem kérek 
segítséget, csak ha baj van. egyedül is 
meg tudom csinálni, hiszen a társaim is 
egyedül készülnek.
látod, nem kell nagy dolgokban gondol-
kodnod, elég, ha kis lépésekkel haladsz 
előre és meglátod, ezek közül bármelyiket 
biztosan meg is tudod majd valósítani. saj-
nos félő, hogy ha túl nagy vállalást teszel és 

nem sikerül megvalósítanod, akkor csaló-
dással kezded majd az évet. Hidd el, a ki-
sebb elért célok sokasága visz majd előre!
a lovardában számos lehetőség tárul eléd 
arra, hogy fejlődhess, újabb és újabb célo-
kat érj el. minden sportban vannak azon-
ban babonák, vagyis hiedelmek, melyekre 
bizonyos elvárás szerint kell reagálni, kü-
lönben baj száll az ember fejére. Például 
biztosan ismered a fekete macska esetét. 
mivel ezek a babonák szájról szájra ter-
jedtek és terjednek még a mai napig is, 

mint a népmesék, így számtalan verzióju-
kat ismerjük, hiszen minden mesélő hozzá-
tehet és elvehet belőle. 
Újévkor sokan fogyasztanak lencsét, ba-
bot, hogy sok pénzük legyen az évben. 
Vannak, akik éjfélkor szó szerint átugranak 
az új évbe és, aki nem ugrik, az még az 
előzőben ragad. szerencsét hoz az újévi 
malacka, mint fogás vagy jelkép, kis figura 
és számunkra, lovasok számára talán leg-
kedvesebb a szerencsét hozó patkó.
Fontos igazság lehet, hogy ahogy telik az 
új év első napja, olyan lesz az egész év. 
ezért remélem, nem felejtesz el január else-
jén a lovardába ellátogatni.
nem pusztán újévkor tartjuk babonáinkat, 
hanem egész évben, sőt a sportolókra ki-
mondottan jellemző, hogy bizonyos dolgo-
kat minden verseny vagy fontos alkalom 
előtt ugyanúgy csinálnak. Példa erre, hogy 
a futballban Dzsudzsák Balázs mindig a 
bal lábára húzza fel a cipőjét és ezzel a 
lábával lép a pályára. Vannak, akik a ver-
seny előtti azonos mozdulatsorban hisz-
nek, de a lovasok esetében több olyat hall-
hattunk, hogy csak bizonyos segítő lehet a 
verseny előtt a lóval az istállóban, csak bi-
zonyos ételeket vagy italokat fogyaszt a 
lovas, vagy csak bizonyos nyeregalátétet 
tesz fel a lovára, mely valamely neves nap-
hoz köthető. több ifjú lovas és lova visel kis 
kulcstartót, medált vagy más amulettszerű 
tárgyat, melynek célja a szerencse bevon-
zása, illetve a balszerencse távoltartása. 
sok neves lovas természetesen divatot te-
remt ezekkel az emlékezetes cselekedetek-
kel vagy eszközökkel, de ne feledkezz 
meg róla, hogy mások szokásai, emlékei 
ránk nem feltétlenül vonatkoznak, tehát 
más amulettje nekünk nem feltétlenül hoz 
majd szerencsét.
a lovasvilágban is, mint más sportokban, 
jelen van a szerencse gondolata, de az én 
tanácsom a boldog új évre számodra, 
hogy fogadj meg még több szorgalmat, 
még több alázatot a sport felé, s ha valami 
nem úgy sikerül, próbáld meg újra és újra. 
s ha ekkor sem, próbáld úgy, ahogy az 
edződ mondta a legelején!
sok-sok lovardai élményben és nyeregben 
töltött órában gazdag, emlékezetes új évet 
kívánok minden kis olvasónknak!

Csilló rita 

Az arany ló legen dája
ez az előadás világpremier! a címe: az arany ló legendája.
az előadás elején huszárok gyakorlatoztak, majd megjött a törzsfő, és az 
arany ló, ami a nép lelkét jelképezi. a törzsfő beszélt a gyerekkoráról, és 
a szerelméről, aki három gyermeket szült neki. a három fiának három próbát 
kellett kiállnia azért, hogy megtudják, ki vezesse tovább a népet, ki legyen a kö-
vetkező törzsfő. az első próba akadályugrás volt, ahol mindenki hibátlanul teljesített. 
Utána jött az etetés. a legkisebb fiú megnézte a lova lábát, nem sérült-e meg. a máso-
dik próba kocsihajtás volt. Itt is mindenki hibátlanul teljesített. a pálya szélén egy sebe-
sült idős társuk feküdt, és a legkisebb legény felkapta, és magával vitte. 
a harmadik próba döntött el mindent. az utolsó próba lovasíjászat volt. Itt is mindhár-
man hibátlanul teljesítettek.
az eredményhirdetésen kiderült, hogy a legnagyobb nem nyert. erre nagyon dühös 
lett, és ledobta az íját. a második se nyert, de ő nem lett dühös. a legkisebb nyert. 
a legnagyobb testvér társai ellen fordult, és megtámadta a népét, de a nép győzött. 
majd megbánta tettét és visszatért a népéhez. Feleségnek azt a lányt választotta a 
legkisebb fiú, akit megmentett a leányrablóktól.
nagyon tetszett a darab, csak hiányoltam a másik két testvér házasodását.

Utóirat:
az arany ló csak azt veszi a hátára, aki méltó rá.

ozsváth réka Mária (9 éves)

te mennyire vagy babonás?!
elérkezett az új esztendő és vele együtt megannyi lehetőség. leginkább a szilveszter az az ünnepünk, 
amelyhez kötődően különböző fogadalmakat teszünk: ha elérkezik ez az alkalom, utána majd valami 
másképp lesz. te is tettél már hasonlót? a felnőttek világában általában ezek az alkalmak bizonyos rossz 
szokások felszámolásáról szólnak. gyermekként te is tehetsz fogadalmat, de ahhoz, hogy be is tudd tartani, 
jól át kell gondolnod, valóban hoz-e majd jó értelemben vett változást az életedbe, vagy csak azért fogadsz 
meg valamit, hogy elmondhasd, te megpróbáltad. 

2020 
Új év, új lehe tőségek
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gondolhatsz például arra, hogy mos-
tantól jobban odafigyelek a dolgaim-

ra a lovardában. Idén nem hagyom el a 
felszerelésem felét az istállóban, hiszen 
ciki, hogy mindig utánamhozzák. Vagy 
2020-ban hordani fogok karórát és idő-
ben elindulok otthonról a lovardába, majd 
nem beszélgetem el az időt, így nem fogok 
elkésni az edzésekről. Vagy esetleg: mos-
tantól hetente egyszer kimegyek a piacra 
és annyi répát veszek, amennyi elegendő 
a következő hétig, hogy ne kelljen besza-

ladnom egy-egy szemért a zöldségesbe. 
Vagy talán: a mai naptól leküzdöm a bá-
tortalanságom és egyedül fogom előkészí-
teni a pónimat a lovagláshoz és nem kérek 
segítséget, csak ha baj van. egyedül is 
meg tudom csinálni, hiszen a társaim is 
egyedül készülnek.
látod, nem kell nagy dolgokban gondol-
kodnod, elég, ha kis lépésekkel haladsz 
előre és meglátod, ezek közül bármelyiket 
biztosan meg is tudod majd valósítani. saj-
nos félő, hogy ha túl nagy vállalást teszel és 

nem sikerül megvalósítanod, akkor csaló-
dással kezded majd az évet. Hidd el, a ki-
sebb elért célok sokasága visz majd előre!
a lovardában számos lehetőség tárul eléd 
arra, hogy fejlődhess, újabb és újabb célo-
kat érj el. minden sportban vannak azon-
ban babonák, vagyis hiedelmek, melyekre 
bizonyos elvárás szerint kell reagálni, kü-
lönben baj száll az ember fejére. Például 
biztosan ismered a fekete macska esetét. 
mivel ezek a babonák szájról szájra ter-
jedtek és terjednek még a mai napig is, 

mint a népmesék, így számtalan verzióju-
kat ismerjük, hiszen minden mesélő hozzá-
tehet és elvehet belőle. 
Újévkor sokan fogyasztanak lencsét, ba-
bot, hogy sok pénzük legyen az évben. 
Vannak, akik éjfélkor szó szerint átugranak 
az új évbe és, aki nem ugrik, az még az 
előzőben ragad. szerencsét hoz az újévi 
malacka, mint fogás vagy jelkép, kis figura 
és számunkra, lovasok számára talán leg-
kedvesebb a szerencsét hozó patkó.
Fontos igazság lehet, hogy ahogy telik az 
új év első napja, olyan lesz az egész év. 
ezért remélem, nem felejtesz el január else-
jén a lovardába ellátogatni.
nem pusztán újévkor tartjuk babonáinkat, 
hanem egész évben, sőt a sportolókra ki-
mondottan jellemző, hogy bizonyos dolgo-
kat minden verseny vagy fontos alkalom 
előtt ugyanúgy csinálnak. Példa erre, hogy 
a futballban Dzsudzsák Balázs mindig a 
bal lábára húzza fel a cipőjét és ezzel a 
lábával lép a pályára. Vannak, akik a ver-
seny előtti azonos mozdulatsorban hisz-
nek, de a lovasok esetében több olyat hall-
hattunk, hogy csak bizonyos segítő lehet a 
verseny előtt a lóval az istállóban, csak bi-
zonyos ételeket vagy italokat fogyaszt a 
lovas, vagy csak bizonyos nyeregalátétet 
tesz fel a lovára, mely valamely neves nap-
hoz köthető. több ifjú lovas és lova visel kis 
kulcstartót, medált vagy más amulettszerű 
tárgyat, melynek célja a szerencse bevon-
zása, illetve a balszerencse távoltartása. 
sok neves lovas természetesen divatot te-
remt ezekkel az emlékezetes cselekedetek-
kel vagy eszközökkel, de ne feledkezz 
meg róla, hogy mások szokásai, emlékei 
ránk nem feltétlenül vonatkoznak, tehát 
más amulettje nekünk nem feltétlenül hoz 
majd szerencsét.
a lovasvilágban is, mint más sportokban, 
jelen van a szerencse gondolata, de az én 
tanácsom a boldog új évre számodra, 
hogy fogadj meg még több szorgalmat, 
még több alázatot a sport felé, s ha valami 
nem úgy sikerül, próbáld meg újra és újra. 
s ha ekkor sem, próbáld úgy, ahogy az 
edződ mondta a legelején!
sok-sok lovardai élményben és nyeregben 
töltött órában gazdag, emlékezetes új évet 
kívánok minden kis olvasónknak!

Csilló rita 

Az arany ló legen dája
ez az előadás világpremier! a címe: az arany ló legendája.
az előadás elején huszárok gyakorlatoztak, majd megjött a törzsfő, és az 
arany ló, ami a nép lelkét jelképezi. a törzsfő beszélt a gyerekkoráról, és 
a szerelméről, aki három gyermeket szült neki. a három fiának három próbát 
kellett kiállnia azért, hogy megtudják, ki vezesse tovább a népet, ki legyen a kö-
vetkező törzsfő. az első próba akadályugrás volt, ahol mindenki hibátlanul teljesített. 
Utána jött az etetés. a legkisebb fiú megnézte a lova lábát, nem sérült-e meg. a máso-
dik próba kocsihajtás volt. Itt is mindenki hibátlanul teljesített. a pálya szélén egy sebe-
sült idős társuk feküdt, és a legkisebb legény felkapta, és magával vitte. 
a harmadik próba döntött el mindent. az utolsó próba lovasíjászat volt. Itt is mindhár-
man hibátlanul teljesítettek.
az eredményhirdetésen kiderült, hogy a legnagyobb nem nyert. erre nagyon dühös 
lett, és ledobta az íját. a második se nyert, de ő nem lett dühös. a legkisebb nyert. 
a legnagyobb testvér társai ellen fordult, és megtámadta a népét, de a nép győzött. 
majd megbánta tettét és visszatért a népéhez. Feleségnek azt a lányt választotta a 
legkisebb fiú, akit megmentett a leányrablóktól.
nagyon tetszett a darab, csak hiányoltam a másik két testvér házasodását.

Utóirat:
az arany ló csak azt veszi a hátára, aki méltó rá.

ozsváth réka Mária (9 éves)

te mennyire vagy babonás?!
elérkezett az új esztendő és vele együtt megannyi lehetőség. leginkább a szilveszter az az ünnepünk, 
amelyhez kötődően különböző fogadalmakat teszünk: ha elérkezik ez az alkalom, utána majd valami 
másképp lesz. te is tettél már hasonlót? a felnőttek világában általában ezek az alkalmak bizonyos rossz 
szokások felszámolásáról szólnak. gyermekként te is tehetsz fogadalmat, de ahhoz, hogy be is tudd tartani, 
jól át kell gondolnod, valóban hoz-e majd jó értelemben vett változást az életedbe, vagy csak azért fogadsz 
meg valamit, hogy elmondhasd, te megpróbáltad. 
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magyar lovassport szövetség magyar lovassport szövetség

CSI2* Budapest (Sportaréna)
2019. november 29. – december 1.

november 29., péntek:
1. vrsz. CSI2* 135 cm
1. oda charlotte lyngvaer – goanita / nor
2. técsy attila – lucas / técsy se
3. Horváth Balázs – Pm chaccera / airvent 
lovas club
2. vrsz. CSI2* 130 cm
1. Jármy Vince – cessna / némethy Bertalan 
alapítvány
2. alasztics aliz – chablis / Pirik Farm
3. lis alexander – castero / Blr
3. vrsz. CSI2* 140 cm GP minősítő
1. ales opatrny – Dukato VtH / cze
2. Jármy Vince – Quirosa / némethy Bertalan 
alapítvány
3. szentirmai Péter – express / ácsi Kinizsi se

november 30., szombat:
4. vrsz. CSI2* 135 cm
1. Buza Patrik zoltán – opál / Krucsó lovasklub
2. Horváth Balázs – Pm Quintera / airvent 
lovas club
3. zárug gyula – chris cross / simonpuszta 
nlHe
5. vrsz. CSI2* 145 cm Lr Group D
1. ales opatrny – Forewer / cze
2. markus saurugg – Baloubet by etl / aUt
3. Ifj. szabó gábor – lord classic / timpex 
nyíregyh. lK
6. vrsz. CSI2* 140 cm
1. Ifj. szabó gábor – timpex Bölcsész / 
timpex nyíregyh. lK
2. oda charlotte lyngvaer – grasshopper / 
nor
3. Horváth Balázs – Pm chaccera / airvent 
lovas club

December 1., vasárnap:
7. vrsz. CSI2* 130 cm
1. Ifj. szuhai gyula – chacco Boy / gyula 
Farm miskolc lsc
2. markus saurugg – chester 24 / aUt
3. sopronyi réka – Donald / Prosper lK
8. vrsz. CSI2* 135 cm
1. oda charlotte lyngvaer – goanita / nor
2. técsy attila – lucas / técsy se
3. Krucsó szabolcs – lady Winner / Krucsó 
lovasklub

9. vrsz. CSI2* Grand Prix 145 cm Lr 
– Group D
1. Peter englbrecht – Ultimus / aUt
2. natalie rouckova – getway W / cze
3. Faluhelyi ádám – Filigra 2 / Fábiáncsics 
Horses se

CDN-B regionális díjlovasverseny, 
Kaposvár

2019. november 30.

1. vrsz. E4
II. oszt. 
1. nemes Kitti – Wisconsin / Kentaur lsK 
tárnok (ifi)
2. Hatvaniné novák szilvia – Holly / 
somogygeszti KsK (felnőtt)
3. Kertész réka – Bálvány / cserénfa lovas 
Klub (ifi)
2. vrsz. A2
I. oszt. felnőtt
1. Babinszky zsuzsa – zurbaran / szent 
lászló lK
II. oszt. 
1. nemes Kitti – Wisconsin / Kentaur lsK 
tárnok (ifi)
2. gelencsér zsanett – esztella / Fehér Patkó 
lse (felnőtt)
2. Horbach Júlia – coconut Kiss / nBHa 
Hungary sportegyesület (felnőtt)
3. vrsz. L3
I. oszt. felnőtt
1. Babinszky zsuzsa – zurbaran / szent 
lászló lK
2. Vámosi lilla – alfea (póni) / Pauer lK
II. oszt
1. gelencsér zsanett – Willy Fog / Fehér 
Patkó lse (felnőtt)
2. Horbach Júlia – coconut Kiss / nBHa 
Hungary sportegyesület (felnőtt)
3. Fülöp Fanni zsófia – gloria / 
lovasakadémia sc (ifi)

Díjugrató kiemelt fedeles 
verseny, Kecskemét (Airvent)

2019. december 6–8.

December 6., péntek:
1. vrsz. 90 cm nyitott
1. Piroska csaba – grace / Hetényegyházi 
Hullám

2. révész andor attila – Dézi / Boldizsár 
lovastanya e. 
3. Jármy tibor – chiara mnm / mizsei 
lovastanya se
2. vrsz. 100 cm kezdő lovas
1. gondi gertrúd – coralina / Hevesi se
2. tóth Vivien – Dóri / mazeppa lc
2. scheik Vanda – Jaqueline / Vital lovas Klub
3. vrsz. 100 cm 5 éves lovak
1. Kormos János – alzuba / mizsei 
lovastanya se
2. sebők János – cappuccino nadli F / 
zsanai lovas sport Klub
3. szekeres ágota – Pomme-Pomme / 
equest-sport lc
4. vrsz. 100 cm nyitott
1. Pál Dominika – Pm limeron / airvent 
lovas club
2. chiara Frenkel – amazing Boy / 
Hetényegyházi Hullám
3. Hajnal eszter Virág – Pm Forward / 
airvent lovas club
5. vrsz. 110 cm ifjúsági
1. gondi gertrúd – coralina / Hevesi se
2. Pataki anna Dorottya – Pm las Vegas / 
airvent lovas club
3. gulyás alexandra – Vackorka / carlo 
lovassport egyesület 
6. vrsz. 110 cm 6 éves lovak
1. török sándor – Jay Jay / lázár 
lovaspark se
3. Jármy Vince – róza / némethy Bertalan 
alapítvány
3. lukács edina – o-rose / Hetényegyházi 
Hullám
7. vrsz. 110 cm amatőr
1. Kristóf Veronika – carla / simonpuszta 
nlHe
2. Busi sándor – equest stella / equest-
sport lc
3. Koska szabina – Kincsem adria / csilló 
lovas egyesület
8. vrsz. 110 cm nyitott
1. ábrahám zsófia – Don lino / túrkevei 
Városi se
2. Kaska zoltán – compact K. V. / airvent 
lovas club
3. Plavecz szabrina – carthano / Kentaur 
lovas egylet
9. vrsz. 120 cm nyitott
1. sajti Fanni – Quentina / equitania lc

2. Braunitzer enikő – Pm Balouvelle / 
airvent lovas club
3. Braunitzer enikő – Pm tamerlane / 
airvent lovas club
10. vrsz. 130 cm nyitott
1. Horváth Balázs – Pm casello / airvent 
lovas club
2. Horváth Balázs – Pm Banderas / airvent 
lovas club
3. Horváth Balázs – Pm toledo / airvent 
lovas club

December 7., szombat:
11. vrsz. 90 cm nyitott
1. Kertész Vivien – Korax Koheilan’ galád / 
ráckeve Városi se
2. tóth erika – Karenzo / lovas csodavilág 
egyesület
3. mikó-Vécsey nóra – angel / Varga 
ménes gyle
12. vrsz. 100 cm kezdő lovas
1. Kertész Vivien – Korax Koheilan’ galád / 
ráckeve Városi se
2. Farkas nóra – merszi / szabadidő 
lovasok se
3. gorzó eszter – carelisko / szabadidő 
lovasok se
13. vrsz. 100 cm 5 éves lovak
1. Bacsa rajmund – nikol Heart / Kéktói 
ménes se
2. rózsa gitta – levente m / Félegyházi lK
3. szekeres ágota – Pomme-Pomme / 
equest-sport lc
14. vrsz. 100 cm nyitott
1. Bodrogi Kata – Fapipa / Kéktói ménes se
2. Bacsó Kimberli – Kincsem calippo / 
állatorvos-tud. Kar tlc
3. ábrahám zsófia – ricsi / túrkevei Városi se
15. vrsz. 110 cm ifjúsági
1. Jancsó Janka – leni l / táltos lovas Baráti 
Kör egyesület
2. Ifj. antal Péter – rádiháza Jora / antal 
tanya lsc
3. Hóman lili – Ister / airvent lovas club
16. vrsz. 110 cm 6 éves lovak
1. Jármy Vince – róza / némethy Bertalan 
alapítvány
2. zárug gyula – Kaffino By Boris / 
simonpuszta nlHe
3. török sándor – Jay Jay / lázár lovas-
park se

17. vrsz. 110 cm amatőr
1. Kristóf Veronika – carla / simonpuszta nlHe
2. ádám eszter – cardigan / Fehér Patkó lse
3. Koska szabina – Kincsem adria / csilló 
lovas egyesület
18. vrsz. 110 cm nyitott
1. ábrahám zsófia – Don lino / túrkevei 
Városi se
2. ábrahám zsófia – Forella / túrkevei 
Városi se
3. Hriazik tamás – Pm t’angela / airvent 
lovas club
19. vrsz. 125 cm nyitott
1. Horváth Balázs – Pm Banderas / airvent 
lovas club
2. szotyori nagy Kristóf – timpex Jeremiás / 
Prosper lK
3. Braunitzer enikő – Pm Balouvelle / 
airvent lovas club
20. vrsz. 135 cm nyitott
1. Horváth Balázs – Hannibál / airvent lc
2. Horváth Balázs – Pm casello / airvent 
lovas club
3. török sándor – norton z / lázár lovaspark se

December 8., vasárnap:
21. vrsz. 105 cm kezdő lovas
1. Popka Vanda – Varázsló sámson / 
szabadidő lovasok se
2. gorzó eszter – carlisko / szabadidő 
lovasok se
22. vrsz. 105 cm 5 éves lovak
1. székely csaba – Kiara / Kéktói ménes se
23. vrsz. 105 cm nyitott
1. Popka Vanda – Varázsló sámson / 
szabadi lovasok se
2. gorzó eszter – carelisko / szabadidő 
lovasok se
3. Hajnal eszter Virág – Pm stakkator / 
airvent lovas club
24. vrsz. 115 cm ifjúsági
1. Hóman lili – Ister / airvent lovas club
2. Kollár Kata – colaw s songtesse / Prosper lK
3. zólyomi olivér – rádiháza csacsacsa / 
Pulai lovaspark se
25. vrsz. 115 cm 6 éves lovak
1. török sándor – Jayjay / lázár lovaspark se
2. zárug gyula – Kaffino By Boris / 
simonpuszta nlHe
3. zákány-rácz zsuzsanna – odett / 
mezőhegyesi ménes KH se
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CSI2* Budapest (Sportaréna)
2019. november 29. – december 1.

november 29., péntek:
1. vrsz. CSI2* 135 cm
1. oda charlotte lyngvaer – goanita / nor
2. técsy attila – lucas / técsy se
3. Horváth Balázs – Pm chaccera / airvent 
lovas club
2. vrsz. CSI2* 130 cm
1. Jármy Vince – cessna / némethy Bertalan 
alapítvány
2. alasztics aliz – chablis / Pirik Farm
3. lis alexander – castero / Blr
3. vrsz. CSI2* 140 cm GP minősítő
1. ales opatrny – Dukato VtH / cze
2. Jármy Vince – Quirosa / némethy Bertalan 
alapítvány
3. szentirmai Péter – express / ácsi Kinizsi se

november 30., szombat:
4. vrsz. CSI2* 135 cm
1. Buza Patrik zoltán – opál / Krucsó lovasklub
2. Horváth Balázs – Pm Quintera / airvent 
lovas club
3. zárug gyula – chris cross / simonpuszta 
nlHe
5. vrsz. CSI2* 145 cm Lr Group D
1. ales opatrny – Forewer / cze
2. markus saurugg – Baloubet by etl / aUt
3. Ifj. szabó gábor – lord classic / timpex 
nyíregyh. lK
6. vrsz. CSI2* 140 cm
1. Ifj. szabó gábor – timpex Bölcsész / 
timpex nyíregyh. lK
2. oda charlotte lyngvaer – grasshopper / 
nor
3. Horváth Balázs – Pm chaccera / airvent 
lovas club

December 1., vasárnap:
7. vrsz. CSI2* 130 cm
1. Ifj. szuhai gyula – chacco Boy / gyula 
Farm miskolc lsc
2. markus saurugg – chester 24 / aUt
3. sopronyi réka – Donald / Prosper lK
8. vrsz. CSI2* 135 cm
1. oda charlotte lyngvaer – goanita / nor
2. técsy attila – lucas / técsy se
3. Krucsó szabolcs – lady Winner / Krucsó 
lovasklub

9. vrsz. CSI2* Grand Prix 145 cm Lr 
– Group D
1. Peter englbrecht – Ultimus / aUt
2. natalie rouckova – getway W / cze
3. Faluhelyi ádám – Filigra 2 / Fábiáncsics 
Horses se

CDN-B regionális díjlovasverseny, 
Kaposvár

2019. november 30.

1. vrsz. E4
II. oszt. 
1. nemes Kitti – Wisconsin / Kentaur lsK 
tárnok (ifi)
2. Hatvaniné novák szilvia – Holly / 
somogygeszti KsK (felnőtt)
3. Kertész réka – Bálvány / cserénfa lovas 
Klub (ifi)
2. vrsz. A2
I. oszt. felnőtt
1. Babinszky zsuzsa – zurbaran / szent 
lászló lK
II. oszt. 
1. nemes Kitti – Wisconsin / Kentaur lsK 
tárnok (ifi)
2. gelencsér zsanett – esztella / Fehér Patkó 
lse (felnőtt)
2. Horbach Júlia – coconut Kiss / nBHa 
Hungary sportegyesület (felnőtt)
3. vrsz. L3
I. oszt. felnőtt
1. Babinszky zsuzsa – zurbaran / szent 
lászló lK
2. Vámosi lilla – alfea (póni) / Pauer lK
II. oszt
1. gelencsér zsanett – Willy Fog / Fehér 
Patkó lse (felnőtt)
2. Horbach Júlia – coconut Kiss / nBHa 
Hungary sportegyesület (felnőtt)
3. Fülöp Fanni zsófia – gloria / 
lovasakadémia sc (ifi)

Díjugrató kiemelt fedeles 
verseny, Kecskemét (Airvent)

2019. december 6–8.

December 6., péntek:
1. vrsz. 90 cm nyitott
1. Piroska csaba – grace / Hetényegyházi 
Hullám

2. révész andor attila – Dézi / Boldizsár 
lovastanya e. 
3. Jármy tibor – chiara mnm / mizsei 
lovastanya se
2. vrsz. 100 cm kezdő lovas
1. gondi gertrúd – coralina / Hevesi se
2. tóth Vivien – Dóri / mazeppa lc
2. scheik Vanda – Jaqueline / Vital lovas Klub
3. vrsz. 100 cm 5 éves lovak
1. Kormos János – alzuba / mizsei 
lovastanya se
2. sebők János – cappuccino nadli F / 
zsanai lovas sport Klub
3. szekeres ágota – Pomme-Pomme / 
equest-sport lc
4. vrsz. 100 cm nyitott
1. Pál Dominika – Pm limeron / airvent 
lovas club
2. chiara Frenkel – amazing Boy / 
Hetényegyházi Hullám
3. Hajnal eszter Virág – Pm Forward / 
airvent lovas club
5. vrsz. 110 cm ifjúsági
1. gondi gertrúd – coralina / Hevesi se
2. Pataki anna Dorottya – Pm las Vegas / 
airvent lovas club
3. gulyás alexandra – Vackorka / carlo 
lovassport egyesület 
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9. vrsz. 120 cm nyitott
1. sajti Fanni – Quentina / equitania lc

2. Braunitzer enikő – Pm Balouvelle / 
airvent lovas club
3. Braunitzer enikő – Pm tamerlane / 
airvent lovas club
10. vrsz. 130 cm nyitott
1. Horváth Balázs – Pm casello / airvent 
lovas club
2. Horváth Balázs – Pm Banderas / airvent 
lovas club
3. Horváth Balázs – Pm toledo / airvent 
lovas club

December 7., szombat:
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2. tóth erika – Karenzo / lovas csodavilág 
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3. mikó-Vécsey nóra – angel / Varga 
ménes gyle
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1. Kertész Vivien – Korax Koheilan’ galád / 
ráckeve Városi se
2. Farkas nóra – merszi / szabadidő 
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1. Bacsa rajmund – nikol Heart / Kéktói 
ménes se
2. rózsa gitta – levente m / Félegyházi lK
3. szekeres ágota – Pomme-Pomme / 
equest-sport lc
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2. zárug gyula – Kaffino By Boris / 
simonpuszta nlHe
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17. vrsz. 110 cm amatőr
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1. Horváth Balázs – Pm Banderas / airvent 
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December 8., vasárnap:
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2. Kollár Kata – colaw s songtesse / Prosper lK
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26. vrsz. 115 cm amatőr
1. tóth zsófia – charthagos / Prosper lK
2. Hajdú Dóra – Poppy Paste F / Diva sport 
lovasklub
3. Varnyú lilla – Popeye / airvent lovas club
27. vrsz. 115 cm nyitott
1. ábrahám zsófia – Forella / túrkevei 
Városi se
2. ábrahám zsófia – Don lino / túrkevei 
Városi se
3. Dér tibor – guus / Kentaur lovas egylet
28. vrsz. 125 cm nyitott
1. Braunitzer enikő – Pm tamerlane / airvent 
lovas club
2. Horváth Balázs – Pm Banderas / airvent 
lovas club
3. Hriazik tamás – Pm t’angela / airvent lo-
vas club
29. vrsz. 130 cm nyitott
1. gimesi lorena – timpex Fénykor / Prosper lK
2. Horváth Balázs – Pm toledo / airvent 
lovas club
3. Horváth Balázs – Pm stanford / airvent 
lovas club
30. vrsz. 140 cm nyitott
1. Horváth Balázs – Hannibál / airvent 
lovas club
2. Horváth Balázs – Pm lavarone / airvent 
lovas club

Fedett pályás fogathajtóverseny, 
Budapest (Nemzeti Lovarda)

2019. december 7. 

1. vrsz. Fedeles egyes fogat
1. Kun andrea – tápiósági lovas se
2. Varga roland – roU
3. D’ess gábor – egri lovas egyesület
2. vrsz. Fedeles kettes fogat
1. Fekete györgy – nyírbátori lovas e. 
2. makoviczki richárd – aranykalász lovas 
club
3. Fülöpi Hle
3. vrsz. Fedeles négyes fogat
1. rákóczi gergő – roU
2. szakács róbert – nyírbátori lovas e. 
3. tóth simon sándor – Vecsési se lsz
4. vrsz. Fedeles póni egyes fogat
1. majthényi Panna – Ifj. rozmán Ferenc lse
5. vrsz. Fedeles póni egyes fogat
1. Ifj. Jámbor Vilmos – Idős Jámbor Vilmos lse

DÍJTÉTELEK

rajtengedélyvizsga-csomag 16000 Ft
(reV díj + reV könyv + sportkártya)
rajtengedélyvizsga-könyv 4000 Ft
sportkártya 5000 Ft
sportlóbejelentés 8000 Ft
Pónibejelentés 3500 Ft
lónévváltoztatás 35 000 Ft
éves egyesületi tagdíj 27 000 Ft
FeI nemzetközi lóútlevél 
az adott hónap első munkanapján 
érvényes mnB árfolyam alapján 
számítva jelenleg  55 000 Ft
FeI nemzetközi lóútlevél 
póniknak 25 000 Ft
FeI nemzetközi lóútlevél 
hosszabbítása 
az adott hónap első munkanapján 
érvényes mnB árfolyam alapján 
számítva jelenleg 55 000 Ft
FeI nemzetközi lóútlevél 
hosszabbítása póniknak 25 000 Ft
nemzetközi licenc 
(guest licence) 10 000 Ft
FeI lóútlevélben névváltoztatás 
az adott hónap első munkanapján 
érvényes mnB árfolyam alapján 
számítva jelenleg  312 000 Ft
Versenyzői licenc külföldi lovas 
részére 25 000 Ft
Külföldi versenyzési engedély 10 000 Ft
edzői licenc 15 000 Ft

SzAKÁGI LoVAS 
LICENCDÍJAK

Díjugratás 
Felnőtt B 14 500 Ft
Felnőtt a  20 500 Ft
Felnőtt nemzetközi  26 500 Ft
Ifjúsági B 9 500 Ft
Ifjúsági a és nemzetközi 16 500 Ft
érvényes licenccel rendelkező 
militarylovasoknak lehetőségük 
van 4 000 Ft-ért kiegészítő 
díjugrató licencet váltani 
B kategóriában.

Lovastusa
Felnőtt 14 500 Ft
Ifjúsági 9 500 Ft

Díjlovaglás
I. osztályú  17 500 Ft
II. osztályú  10 500 Ft

Fogathajtás
a kategória  20 000 Ft
B kategória  15 000 Ft
c kategória  8 000 Ft
Póni 8 000 Ft

Lovastorna
Utánpótlás (első év) 3 000 Ft
c, B, junior, senior kategória 7 500 Ft
nemzetközi gy, J, s 10 000 Ft

Távlovaglás
egységes 14 500 Ft

Western
(jogosultságot ad reiningversenyken 
való induláshoz is)
Felnőtt 15 000 Ft
Ifjúsági 5 000 Ft

BÍróI LICENCDÍJAK

I. kategória 15 000 Ft
II. kategória 12 000 Ft
III. kategória 10 000 Ft
gyakorló 5 000 Ft
amennyiben egy bíró több 
szakágban is hivatalos személy, 
akkor csak a legmagasabb 
kategóriájú bírói licencét köteles 
fizetni.

EDzőI LICENCDÍJ

minden kategóriában 15 000 Ft
amennyiben egy edző több 
szakágban is hivatalos személy, 
akkor edzői licencét csak egyszer 
kell befizetnie.        
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Január 16–19. csI5*-W, 
csIam, csIyH1* 
– lipcse (ger)
Január 18. Díjugrató szakág 
éves közgyűlése 
– Kiskunhalas
Január 25–26. országos verseny 
– Kaposvár
Január 30. – február 2. csI2* 
– lublin (Pol)
Január 31. – február 2. regionális 
verseny – Kecskemét
Február 7-9. országos verseny 
– Kaposvár

Január 15. szakági fórum 
– Budapest (nemzeti lovarda)
Január 24–26. Válogatott edzőtábor 
– Pákozd
Február 7–9. talent edzőtábor 
– Pákozd

Január 5. cDn-B* – Kaposvár
Február 1. cDn-B* – Kaposvár

AlApító főszerkesztő
szebényi Dániel

felelős szerkesztő 
somogyvári anett

szerkesztik
Kovács réka

stróbl Dorottya
sári enikő

Horváth roland

lAptulAjdonos
Magyar Lovassport Szövetség

elnök
lázár Vilmos

kiAdó

Magyar Mezőgazdaság Kiadó Kft.
ügyvezető igazgatók

sári enikő, Hájos lászló

szerkesztőség
1141 Budapest, mirtusz u. 2.

telefon: 06-1/470-0411. Fax: 06-1/470-0410
Információ: tömpe anna

tompe.anna@magyarmezogazdasag.hu

Hirdetésfelvétel:
Dohány árpád,+36-70-232-4231

dohany.arpad@magyarmezogazdasag.hu

előfizetés
a lap megrendelhető a Kiadó címén, 

a 06-1/273-2287-es számon 
és a szabo.ildiko@magyarmezogazdasag.hu 

e-mail címen.
előfizetésben terjeszti a magyar Posta zrt.

Postacím: 1900 Budapest
előfizetésben megrendelhető az ország bármely 

postáján, a hírlapot kézbesítőknél, a www.posta.hu 
webshopban (https://eshop.posta.hu/storefront/),  

e-mailen a hirlapelofizetes@posta.hu címen, 
telefonon a 06-1-767-8262 számon, 

levélben a mP zrt. 1900 Budapest címen.
Külföldre és külföldön előfizethető 

a magyar Posta zrt.-nél: www.posta.hu webshop 
(https://eshop.posta.hu/storefront/),
 1900 Budapest, 06-1-767-8262, 

hirlapelofizetes@posta.hu
Belföldi előfizetési díj egy évre: 8340 Ft.

terjesztés
terjeszti a lapker zrt.

a lap megvásárolható a lapker zrt.
országos hálózatán keresztül.

nyomdA
Pauker-Holding Kft.

1047 Budapest, Baross u. 11–15.

Nyomás: 2019. 12. 20.

ISSN: 1786-8955

a Kiadó adatkezelési szabályzata elérhető 
a www.magyarmezogazdasag.hu/adatvedelem 

oldalon.

© copyright – magyar lovassport szövetség
tilos a lap bármely részének bármilyen

formában vagy módon történő másolása,
feldolgozása a Kiadó előzetes engedélye nélkül!

MAGyArMEzoGAzDASAG.Hu 
az Agrárhírportál

onlineüzletág-vezető: Práger ádám 
szerkesztők: mizsei Károly, szőnyi Judit

díJLovagLásdíJugraTás

Natúr, szelénes, jódos nyalósó, 
salit minerál, tömbsó, takarmánysók, vá-
kuumsó, étkezési só, pácsó, vízlágyító 
sótabletta, szódabikarbóna, erdélyi ada-
lékmentes étkezési só 1 kg és 5 kg-os ki-
szerelésben. elsó Kft., tatabánya, cement-
gyári u. 1. +36-34-311-833, +36-30-
9444-731, elsokft.hu, level@elsokft.hu. 

Villanypásztor eladó: 12-220 voltos, 
utánvéttel is, 17 ezer Ft-tól. +36-30-937-
8980, +36-70-429-1414 (nógrád megye).

Villanypásztorok, bivalyerősek, pro-
fik! Kocsis mérnök, +36-30-9470-954. 
www.pulivillanypasztorok.hu

Akkumulátoros és hálózati üzemű 
villanypásztorok eladók. 4 Joule és 
8,1 Joule tárolt energiával, tanúsítvánnyal, 
gyártótól. tel.: +36-30-359-7998 (Pest 
megye).

APróHIrDETÉS

MiLiTary

BOGNÁRLÓ=MINŐSÉG
Holst., Old., KWPN, BWP, SE, stb.

drága – selejt helyett
garanciával, önköltségen

www.bognarmenes.hu
30/631-4883

Vigo, Kannan, Elvis, Mylord, stb. apától
Kiscsikótól – versenylóig

MINŐSÉG = BOGNÁRLÓ
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MAGyArMEzoGAzDASAG.Hu 
az Agrárhírportál

onlineüzletág-vezető: Práger ádám 
szerkesztők: mizsei Károly, szőnyi Judit

díJLovagLásdíJugraTás

Natúr, szelénes, jódos nyalósó, 
salit minerál, tömbsó, takarmánysók, vá-
kuumsó, étkezési só, pácsó, vízlágyító 
sótabletta, szódabikarbóna, erdélyi ada-
lékmentes étkezési só 1 kg és 5 kg-os ki-
szerelésben. elsó Kft., tatabánya, cement-
gyári u. 1. +36-34-311-833, +36-30-
9444-731, elsokft.hu, level@elsokft.hu. 

Villanypásztor eladó: 12-220 voltos, 
utánvéttel is, 17 ezer Ft-tól. +36-30-937-
8980, +36-70-429-1414 (nógrád megye).

Villanypásztorok, bivalyerősek, pro-
fik! Kocsis mérnök, +36-30-9470-954. 
www.pulivillanypasztorok.hu

Akkumulátoros és hálózati üzemű 
villanypásztorok eladók. 4 Joule és 
8,1 Joule tárolt energiával, tanúsítvánnyal, 
gyártótól. tel.: +36-30-359-7998 (Pest 
megye).

APróHIrDETÉS

MiLiTary

BOGNÁRLÓ=MINŐSÉG
Holst., Old., KWPN, BWP, SE, stb.

drága – selejt helyett
garanciával, önköltségen

www.bognarmenes.hu
30/631-4883

Vigo, Kannan, Elvis, Mylord, stb. apától
Kiscsikótól – versenylóig

MINŐSÉG = BOGNÁRLÓ
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